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Foto: Antonín Kratochvíl

Sedím v kuchyni v bytě ve Slovjansku a za 
oknem už se stmívá. Kolegové a kamarádi ze 
slovenské televize, s nimiž společně sdílím 
byt i útrapy a úskalí novinářského života na 
Donbase, krájí mrkev. Zde na Ukrajině dorůstá 
gigantických rozměrů. Je tvrdá, a jak nechce 

podléhat noži, kýve se celý vetchý stůl i s mým počítačem. 
Mrkev přijde do soljanky, nejlepší ukrajinské polévky, kterou 
všichni zbožňujeme. Blíží se březen, právě uplynul rok od 
začátku války. Stejně jako před rokem jsem i teď tady. Na 
Donbase. Válka pokračuje, aniž by dnes kdo dokázal před-
povědět, kdy a jak skončí. Co když vyhraje Putin? Co když 
ne? Samé otázky.
Víme ale, jak dopadla druhá světová válka. Co se na ni 
podívat trochu jinou perspektivou? My jsme to udělali, a tak 
si můžete v tomto čísle přečíst zajímavou analýzu na téma 
„Co kdyby válku vyhrál Hitler? Co by se stalo, kdyby…?“ 
Dnes máme luxus toho, že víme, jak na sebe události 
navazovaly a k čemu vedly. Čím skončily. Díváme se na dění 
prizmatem toho, že víme, jak vše dopadlo. Přitom je ale tak 
těžké prožívat válku s tím, že vše může být jinak, než jak si 
přejete. Která rozhodnutí budou ta správná? Bez vědomí 
toho, jak to dopadne na konci, je vše mnohem tíživější. 
Můžeme to vztáhnout i na své každodenní životy. Ale ve 
válce jde často právě o ně a jedno rozhodnutí může zmařit 
tisíce i statisíce životů a lidských osudů.
Ale dosti válečných chmur, v tomto čísle vás vezmeme také 
za jedním z talentovaných a charismatických představitelů 
naší herecké scény. S Markem Němcem byla radost si 
povídat, a i když ani nevím, jak se to stalo, rozebírali jsme 
najednou téma eutanázie. Ovšem jen chvíli, protože 
Marek je veselý společník, s nímž se nenudíte ani okamžik. 
A nejlepší je, když si jen tak těká z tématu na téma…
Krásné jarní čtení!

Lenka Klicperová — šéfredaktorka
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ADÉLA JELÍNKOVÁ 
moderátorka pořadu Nový den na CNN Prima NEWS

28. 3., 4. a 11. 4. ve 20.30 – Vzkříšení katedrály Notre-Dame 
Vzkříšení katedrály Notre-Dame je na Prima ZOOM jasnou volbou. Jen 
si to představte, rekonstrukce katedrály, která byla zpustošena ničivým 
požárem, začíná v těchto dnech. Uvnitř je ukryto 200 odborníků, 
kteří teď mají neskutečně těžký úkol. Pomoci architektům odhalit 
tajemství stavby Notre-Dame tak, aby mohla jedna z nejkrásnějších 
památek světa opět ožít a dělat radost miliónům z nás. V seriálu vás 
kamera dostane do míst, kam ještě neměl nikdo přístup. Zákoutí, která 
byla doteď zahalena pod přísným zákazem vstupu. Máte jedinečnou 
možnost nahlédnout do detailů práce architektů, historiků, vědců, ale 
také dělníků, kteří se snaží vzkřísit ikonickou památku. Tak se dívejte, 
nic podobného rozhodně nezažijete.

PETR VÁGNER 
moderátor pořadu Nový den na CNN Prima NEWS

Od 4. 4. každé úterý ve 20.00 – Velké útěky s Morganem Freemanem 
16. 4. 22.00 – Yellowstonský supervulkán
O mně je známo, že jsem velký milovník filmů a seriálů, a tak jsem 
rád, že Prima má spoustu kanálů, kde si mohu vybrat dokonce i z celé 
škály dokumentů na Prima ZOOM. Už mám zapsáno ve svém chytrém 
smartphonu červeným písmem datum 4. 4. a Velké útěky s Morganem 
Freemanem. Mám rád tohoto oscarového hollywoodského herce, a o to 
více ve filmu „Vykoupení z věznice Shawshank“, film, který je mistrným 
dílem o jednom z podařených útěků jeho kamaráda spoluvězně. Tím, 
že Freeman provází pořadem „Velké útěky“ o proslulých věznicích, 
ze kterých se údajně nedalo utéct, dává celé jeho vyprávění tomuto 
dokumentu nádherné vypravěčské kouzlo. A vzhledem k tomu, že 
jsem před pár dny propadl kouzlu seriálu Yellowstone, tak si rozhodně 
nenechám ujít Yellowstonský supervulkán. Dost mě totiž překvapilo, 
že pod nejznámějším americkým národním parkem se ukrývá největší 
přírodní hrozba – supervulkán. To si myslím, že zamíchá kartami 
nejenom všem honákům dobytka v Yellowstonu.

EVA PODZIMKOVÁ
herečka – seriál Sedm schodů k moci můžete sledovat na prima+

28. 3. ve 20.00 – Utajené příběhy českých dějin V  
(Bosé stopy značky Baťa)
Těším se na Bosé stopy značky Baťa i další příběhy z českých dějin. 
Ze Zlínského kraje pocházím, ráda se do toho města vracím. Příběh 
značky Baťa a vizionářství jejího majitele mě nepřestává fascinovat. 
Pravidelně slýchávám různé příběhy od zlínských rodáků, tak teď 
si tu historii alespoň pěkně sesumíruji.

ZOOM IN

MŮJ TIP Z PRIMA ZOOM
Na které dokumenty se těší známé osobnosti? 

PAVEL NĚMEC
šéfdramaturg Prima ZOOM

Války za polárním kruhem od 16. 3. ve 20.00 každý čtvrtek  
Druhá světová válka zůstává vděčným předmětem dalších a dalších 
dokumentů, jen málokterý z nich lze ovšem označit za objevný. 
Tento šestidílný cyklus finské provenience mezi ně patří. Společně 
s historiky objevíte příběhy tajných pevností, vraky zřícených 
letounů i stopy obávaných pracovních táborů. Do hloubky poznáte 
komplikované vztahy mezi severskými státy, hitlerovským Německem 
a Sovětským svazem. A naplno si uvědomíte, jak děsivou zbraní 
dokáže být sama krajina.
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Moje dm-app
dm.cz

Ohromím svým
           úsměvem            úsměvem 

Moje dm-app

nyní 
stáhnout

Dontodent
mezizubní kartáčky 
konické 
32 ks

5990
1,87 Kč za 1 ks

DLOUHODOBÁ CENA

 od 19.03.2021 59,90 Kč
 03.11.2020 69,90 Kč

Kč

Dontodent
nature
mezizubní kartáčky 
6 ks

7990
13,32 Kč za 1 ks 

DLOUHODOBÁ CENA

 od 19.03.2021 79,90 Kč
 03.11.2020 89,90 Kč

Kč

Dontodent
Black Shine 
zubní pasta 
75 ml

2990
3,99 Kč za 10 ml

DLOUHODOBÁ CENA

  od 27.08.2020 29,90 Kč

Kč

Dontodent
Active Professional 
elektrický zubní karáček 
1 ks

649
DLOUHODOBÁ CENA

  od 01.02.2023 649 Kč

Kč alverde
dřevěný 
zubní kartáček 
střední 
1 ks

6990
DLOUHODOBÁ CENA

  od 13.02.2019 69,90 Kč

Kč

VEGAN

vyroben 
ze 100% 
přírodních 
materiálů

Čistí mezizubní prostory, 
špičkou lze snadno 
odstranit zbytky jídla.

Dontodent
nevoskovaná 
mezizubní párátka
40 ks

2490
0,62 Kč za 1 ks

DLOUHODOBÁ CENA

 od 12.08.2022  24,90 Kč
 19.03.2021 27,90 Kč
 03.11.2020 29,90 Kč

Kč
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Pálení vápna v pecích má v indonéském regionu 
Karawang mnohaletou tradici. Dříve se jako 
palivo používalo dřevo, ale v posledních letech 
místní využívají jako levnou „alternativu“ plastový 
odpad a staré pneumatiky, které dováží ze 
sousední Jakarty. Temný oblak kouře stoupající 
z pecí je ovšem plný jedovatých látek, které 
poškozují jak zdraví pracovníků vápenky, tak lidí 
žijících v těsném sousedství. Čeští výzkumníci 
z nevládní organizace Arnika zjistili, že vejce 
slepic pobíhajících po místních dvorcích obsahují 
velké množství tzv. dioxinů. Jakmile se tyto látky 
dostanou do prostředí, zůstávají v něm po celé 
generace a způsobují závažná onemocnění, 
včetně nádorových.

8

JEDOVATÉ PLASTY

Ondřej Petrlík/Arnika
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do pacientova těla a následné negativní 
účinky na zdraví. A samozřejmě existuje rizi-
ko zneužití nanobiotechnologií pro špionáž-
ní nebo vojenské účely. 
Proto se živě diskutuje o potřebě regula-
ce a etických standardů při vývoji a využití 

nanotechnologií. Dnes víme, že přináší ne-
uvěřitelné možnosti pro moderní medicínu 
a psychiatrii, musíme ale kontrolovat poten-
ciální rizika a umožnit, aby tyto inovace byly 
přínosem nejen pro několik vyvolených, ale 
pro celou společnost. ◾ 

Pokud se vás někdy někdo zeptá, kdo byl 
průkopnicí moderní zdravotní péče, jméno 
Florence Nightingalové by nemělo chybět. 
Tato skvělá žena odmítla být jen manželkou 
v domácnosti a rozhodla se stát ošetřova-
telkou, ačkoli byl tento obor v její době do-
ménou mužů. Svými myšlenkami a zkuše-
nostmi z praxe zásadně změnila zdravotní 
péči v 19. a 20. století.
Florence se narodila v roce 1820 do boha-
té anglické rodiny v italské Florencii. Už od 
dětství se zajímala o medicínu a lékařství 
a pod vedením svého otce získala vynikají-
cí vzdělání. Studovala mnoho oborů, včet-
ně matematiky, filozofie, literatury, etiky, ná-
boženství, hudby a umění. Mluvila několika 
světovými jazyky a její intelektuální zájem ji 
vedl k průkopnickým myšlenkám v oblasti 
zdravotní péče.
Během krymské války vedla Florence skupi-
nu zdravotních sester, které se staraly o zra-
něné vojáky. Zavedla revoluční názory na 

hygienu a sanitaci, které zásadně změnily 
způsob péče o nemocné. Po návratu z fron-
ty byla oslavována jako hrdinka a brzy poté 
založila první zdravotnickou školu pro dívky.
Florence napsala více než dvě stě knih, 
článků a zpráv věnovaných ošetřovatelství 
a zlepšení zdraví. Její „Poznámky k ošet-
řovatelství“ se staly učebnicí pro ošetřo-
vatelky. Florence věřila, že správná péče 
o nemocné se skládá ze splnění pěti bodů: 
zdravého prostředí, čistého vzduchu, funkč-
ního odpadu, čistoty a světla. V nemocnič-
ních pokojích navrhovala využití barev na 
stěnách a květin, které podle ní pomáha-
ly při uzdravování. Zasloužila se o vytvoření 
pavilonů pro oddělenou péči a přispěla ke 
zřizování nemocnic pro duševně choré.
Florence Nightingalová změnila svět zdra-
votnické péče a její životní příběh je inspi-
rací pro mnoho žen a mužů, kteří se chtějí 
stát ošetřovateli a lékaři. ◾ 

ZOOM IN

Nanoboti jsou jednou z budoucností me-
dicíny. Miniaturní roboti dnes pomáhají při 
operaci očí, čistění ucpaných cév nebo při 
podávání léků. A vědci je připravují na boj 
s rakovinou, kdy by nanoboti mohli cíleně 
ničit napadené buňky. Tím dojde k nižší zá-
těži zdravé tkáně a zlepšení účinnosti léčby.
Jednou z nejvýznamnějších aplikací na-
nobotů ve zdravotnictví jsou nanovláka, 
která mají schopnost napodobovat přiroze-
né tkáně lidského těla. Tato technologie je 
využívána při výrobě implantátů, jako jsou 
například kostní náhrady, nebo při výrobě 
inteligentních náplastí, které se dokážou při-
způsobit specifickým potřebám pacienta.
Sílící roli mají nanotechnologie také v psy-
chiatrii jako nástroj ke zlepšení diagnostiky 
a léčby. Jedním z příkladů je použití nano-
senzorů k monitorování hladiny neurotrans-
miterů v mozku – senzory umožňují přesné 
měření a sledování hladiny serotoninu nebo 
dopaminu, což může pomoci při léčbě de-
presí nebo poruch nálady. A některé stu-
die ukazují, že nanotechnologie mohou být 
využity ke zlepšení kognitivních funkcí, což 
může vést k lepšímu léčení např. Alzheime-
rovy choroby. 
Každá technologie je ale dvousečná a s ino-
vacemi přicházejí rizika. Jde například o ne-
kontrolovatelné uvolňování nanomateriálů 

BUDOUCNOST NANOBOTŮ 
Současné technologie umí léčit, jsou ale zneužitelné.

ZDRAVOTNÍ PRŮKOPNICE FLORENCE NIGHTINGALOVÁ 
Žena, která ovlivnila moderní péči 19. a 20. století v celém světě.
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KRÁTCE

Delfíni jsou nejen fascinujícími a inteligent-
ními tvory, ale také milovníky drog. Nové 
vědecké poznatky ukazují, že tito savci vyu-
žívají jedovatou rybu ježíka jako narkotikum, 
které působí na nervový systém. Menší 

dávky jedu fungují podobně jako marihuana 
a delfíni se pod jeho vlivem vydávají ke hla-
dině, kde pozorují třpytící se vlny a svůj od-
raz na vodě. Tento jev byl poprvé pozorován 
v roce 2013, kdy si delfíni navzájem předá-
vali nafouknuté a ostnaté ježíky a ovlivněni 
toxiny byli už po dvaceti minutách.
Delfíni jsou schopni si navzájem přidělo-
vat jména, která jinak ze všech tvorů po-
užívá jen člověk, a formovat si přátelství. 
Komunikace a spolupráce jsou klíčovými 
prvky v jejich sociálním chování. Navíc jsou 
schopni používat nástroje a vyprávět si 
příběhy, což ukazuje na vysokou úroveň in-
teligence a jejich schopností. Mimořádná je 
také jejich týmová spolupráce. V roce 2018 
experti provedli experiment, při kterém 

museli delfíni zmáčknout dvě tlačítka záro-
veň, aby dostali odměnu. Jakmile zjistili, jak 
zařízení funguje, bez problémů úkol zvládli.
Delfíni jsou schopni zůstat vzhůru až pat-
náct dní díky takzvanému unihemisferické-
mu spánku, během kterého jim, zjednodu-
šeně řečeno, odpočívá jen polovina mozku. 
Mláďata dokonce zvládnou nespat i dlouhé 
týdny. Podle výzkumníků zřejmě nespavost 
pomáhá mladým delfínům udržet si vyš-
ší tělesnou teplotu, a možná také stimulu-
je růst mozku. Zdá se, že delfíni, kterých 
existuje 36 druhů, mají mnoho neuvěřitel-
ných vlastností, které stále musíme objevit 
a porozumět jim. Důležité je chránit ty nej-
ohroženější druhy a podporovat udržitelnou 
konzumaci ryb. ◾ 

DELFÍNI: MILOVNÍCI DROG 
Inteligentní savci si dávají jména a přátelí se.

DÁRKOVÉ RITUÁLY V JAPONSKU 
Obdarovávání se v zemi vycházejícího slunce řídí striktními pravidly.

V našich zemích se obdarovávání vnímá 
jako projev náklonnosti, v Japonsku je ale 
darování dárků pečlivě ritualizováno jako 
součást kulturního života. Pro Japonce exi-
stují dvě dárkové sezóny, během kterých se 
snaží udělat dojem na své nadřízené, kole-
gy i rodinné příslušníky. Vše se řídí danými 
pravidly. 
V letní dárkové sezóně se slaví úspěch prv-
ní poloviny roku – Japonci se setkávají s ob-
chodními partnery, příbuznými a známými, 
kteří jim za uplynulou dobu pomohli. Dár-
kem mohou být potraviny, koření nebo do-
mácí potřeby. Zimní dárková sezóna má tra-
dici v rodinném obdarovávání rodičů, které 
se proměnilo v univerzální dík všem, kte-
ří za dvanáct měsíců pomohli. Událost se 
pojí s prosincem, ale obchodní domy jí žijí 
už měsíc předem. Dnes často bývá zvykem, 

že obdarovaný se s darujícím ani nemusí 
osobně vidět, obchodní domy a e-shopy dá-
rek jednoduše doručí na danou adresu. 
Když se ale setkají, probíhá rituál, ve kterém 
je dárek předán s poklonou a slovy uznání. 
Vděčnost a pokora se předpokládá i na stra-
ně příjemce, ten by ale dárek neměl rozbalit 
před očima dárce. 
Dárkové sezóny mají spojitost s japonským 
konceptem „čestného dluhu“. Ten zname-
ná, že pokud někdo udělá něco pro nás, 
máme vůči této osobě povinnost se odvdě-
čit. Evropanům se tato část japonské kultury 
může zdát poměrně náročná, ale pro Japon-
ce znamená silnou tradici, ke které dárky 
neodmyslitelně patří. ◾ 
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MAREK 
NĚMEC:

ŽIJEME V DOBĚ 
ZBYTNĚLÝCH EG

Marka Němce nejspíš znáte jako herce a režiséra. Vedli 
jsme spolu vlastně trochu zvláštní rozhovor, v němž těkal 

z tématu na téma. Ani nevím, jak se to stalo, ale najednou jsme 
byli u eutanázie. Pak u genderů, spotřebních seriálů, moci či 

egoismu… Nechtělo se mi přerušovat tok Markových myšlenek, 
jen jsem je bohužel musela zkrátit.

Text: Lenka Klicperová — Foto: Jan Tůma

ROZHOVOR
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Víte, co jsem zjistila? Že většina herců, s nimiž jsem 
už v průběhu let mluvila, jsou úplně normální a fajn 
lidi, kteří umí výtečně formulovat a pojmenovávat 
společenské procesy…
…jenom to po nich někdo musí chtít!

…a že to nejsou pošahanci, co si doma deklamují 
s lebkou, ale mají zajímavé, svěží názory. Takže se 
asi o technice hraní bavit nebudeme, protože tomu 
nerozumím a neuměla bych se ptát.
Já tomu taky nerozumím! (smích) Stejně člověk během toho 
špílu jen hledá nějaký komunikační kód s hledištěm. Snaží 
se sdělit poselství. Ale diváci kolikrát nechtějí slyšet to, co 
jste si domluvili někdy před půl rokem s režisérem. Například 
v případu hry Bez roucha. To jsme zkoušeli během covidu.

Jak na tu dobu vzpomínáte?
Pro mne to bylo originální. Mně to nesebralo nikoho z rodiny, 
i když určitou část to zvalchovalo. Ale bez následků. Zkou-
šeli jsme v té době Bez roucha – v druhé půlce to má takový 
existenciální nádech – na jevišti je rakev a koluje tam lahev, 
ze které všichni pijí. Režírovala to Hana Burešová, to je žena, 
která dozkouší, co začala, i kdyby kolem lítaly rakety. Už i ti 
nejtvrdší kolegové, pro které covid dlouho neexistoval, při-
cházeli se zprávami: tak už je to u nás na základce! Celá Praha 
už byla vylidněná, a my furt zkoušeli. Dozkoušeli jsme to ale 
po strašně dlouhé době. Já jsem ještě režíroval v Plzni My Fair 
Lady, myslel jsem, že to za dva měsíce dozkoušíme, ale my 
jsme to kvůli covidu dělali 572 dní! Člověk vůbec v téhle době 
měl spoustu pochybností, jestli to, co dělá, má smysl.

Vy jste je měl také?
No ježišmarjá! V takovémto období je ta kultura opravdu 
zbytná. Měli to takhle všichni kamarádi, procházeli jsme ja-
kousi existenční krizí. Ale když se vrátili diváci, seděli tady 
v těch náhubcích tři hodiny, bylo evidentní, že to smysl má 
a diváci nás chtějí. Konec dobrý, všechno dobré.

Ve hře Bez roucha hrajete hroutícího se režiséra. 
Sám kromě herectví také režírujete, jaké to je?
Té postavě se všechno rozpadá! Je to intelektuální režisér, 
který dělá blbinu – frašku, kterou zaplatila jakási mondéna, 
která v tom hraje. Je to skvěle napsané. Na konci je z něj tro-
ska, která chřadne a pustne, až se z něj stane úplný dezolát.

Není pro Vás jakožto režiséra trochu děsivé,  
jak v tomhle povolání můžete skončit?
Je! Ale já jsem hodný režisér! Tedy – já jsem hodný jako 
herec, ale vlastně jsem i hodný režisér. Mě vždycky pře-
kvapuje, že se mnou lidé chtějí dělat. Kdybych cítil, že je 
to nebaví nebo mají osypky z mého způsobu vedení, tak 
jdu od toho. Začal jsem s režírováním, protože jsem cítil 
potenciál u lidí, se kterými nikdo nepracoval. Mě bavilo 
je „rozkliknout“. Stalo se mi to na vlastní kůži u režisérky 
Hanky Burešové, dávala mi herecký úkoly. Vedla mě do tmy 
a já si říkal: Tam já přece vůbec nemůžu být…

Herecké úkoly?
Dostanete práci vysoce emocionálního charakteru a role 
předpokládá obrovskou emocionální angažovanost. To je 
těžké. Já z toho vždycky utíkal do intelektuálního nadhledu. 
Natrápili jsme se. Ale najednou poznáte, že můžete zpívat 
i jinými tóny než obvykle. Hranice vašeho konání jsou tam, 
kam vás pustí vaše hlava.

Jak se dokážete do těch emocionálních výkonů dostat 
na lusknutí prstu, když začíná představení?
Funguje emoční paměť a doba zkoušení, kdy se vlastně ně-
kam posunujete a hledáte formu pro sdělení. Ale u filmu – 
tam to musí být rychlé, tam není čas. A úplně jiná liga jsou 
denní seriály, na to máte dvacet minut, a ještě to musíte 
stihnout přepsat! Kolikrát máte pocit, že je to scenáristická 
chráněná dílna.

Vy si texty ještě při natáčení upravujete?
Ono to často vůbec nedává smysl, takže musíte. Fakt si to 
musíte přizpůsobit, aby ty postavy vypadaly příčetně, koli-
krát je to opravdu rozsypaná písmenková polívka! A musíte 
mít ještě i respekt k autorovi…

Musíte být opravdu profesionál umět to vypustit v takové 
formě, abyste se za ni nemusel stydět.
Ano. A někdy to neklapne.

To se Vám stalo, že jste se styděl za něco, v čem jste hrál?
No jasně! A pak si říkáte – ale vždyť na začátku toho proce-
su bylo všechno jinak! Člověk má pocit, že ta látka nabízí 
víc, že by se dala vytěžit. V přeneseném slova smyslu 
máte pocit, že jdete točit Hamleta, a pak zjistíte, že máte 

14

MÍSTO ZAHRANIČNÍCH STUDIÍ JSEM MAKAL 
V LITERÁRNÍ KAVÁRNĚ V TÝNSKÉ. KDYŽ KOLEGOVÉ 

ŘÍKALI, ŽE TOČÍ, ODPOVÍDAL JSEM, ŽE JÁ TAKY – 
BERNARDA. TO JSEM TOČIL HODNĚ!
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vražené černé dildo do zadku a v hubě čtyřlístek! A vy jste 
to tam nedal! (smích)

Že se to zkrátka v průběhu procesu zvrtne… To je asi 
docela těžké umět si říct hned na začátku, do čeho jít, 
co bude mít smysl, kde to bude mít míru.
…a že potom ještě budu moci vyjít na ulici. Tuhle profesní 
etiku jsem řešil hodně do takových pětatřiceti. Po škole 
jsem byl tak hezky nadechnutý, intelektuálně nabitý, máte 
pocit, že vám patří svět. Pak v pětatřiceti přišla první na-
bídka velkého kolotoče. Tak jsem si řekl, že je načase zkusit 
to zlepšit zevnitř. Když vás lapají, pěkně vám zpívají. Máte 
pocit, že to bude opravdu cool, ale pak se ukáže, že herci 
nemají čas, že kamera nemůže jezdit přes tři scény jako 

v Chicago Hope, že kamera nikam nejede, protože nemají 
tak dlouhý koleje. (smích)

Jak jste se od herecké práce dostal k režírování?
Začalo to už na DAMU, kde byla režijní propedeutika. Jenže 
škola nedokázala nabídnout možnost studovat oba obory. 
Ani zahraniční pobyty tehdy nešly. Ta škola byla zkostnatě-
lá. Já jsem místo zahraničních studií makal hodně dlouho 
v Literární kavárně v Týnské. Když kolegové říkali, že točí, 
odpovídal jsem, že já taky – Bernarda. To jsem točil hodně! 
(smích)
Pak za mnou přišli konzervatoristi, Matouš Ruml, Ve-
runka Kubařová a další z jejich ročníku, a že jestli bych 
s nimi něco neudělal. A vždycky tam jsou nějaké osobní 
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pohnutky, najdete někoho mezi přáteli, kdo je nešťastně 
zamilovaný, takže se u piva dohodne, že se udělá Utrpení 
mladého Werthera. A pak člověk hledá obhajobu toho blbý-
ho opilýho nápadu a zjistíte, že tam je. A pak si to uvaříte.

A pak už není cesty ven.
Mě vždycky bavilo si svět tvořit sám, byl jsem vždycky tako-
vý nespokojený herec. Říkal jsem si, že mám málo prostoru 
něco ovlivnit, jsem součástí vize někoho jiného. Záleží, 
jestli potkáte režiséra, který vás vyzve ke spolupráci, nebo 
jestli si vás jen vodí. Zažil jsem opravdu ošklivý zkoušení 
v Národním divadle s maďarskou režisérkou, která byla 
invazivní, domina, všechno předehrávala, my nemohli nic 
zkusit. Byl jsem ve druháku na DAMU, byla to velká role, ale 
já řekl, že jdu z tohohle pryč.

Potřeboval jste víc svobody?
Tehdy jsem si říkal, že jestli je tohle divadlo, když vás někdo 
tahá a vodí, tak to nedám, a ani nechci. Svoboda je velká 
hodnota. Respekt k druhému. Na druhé straně musí být 
někdo, kdo poslouchá. Aspoň chvilku. Tehdy jsem vů-
bec nevěděl, co obnáší divadlo, byl jsem hodně nejistý, 

vystudoval jsem stavařinu. Chtěl jsem vlastně spíš dělat ar-
chitekturu a tohle byl takový pokus. Pak už jsem byl línej na 
architekturu, byl jsem na DAMU a říkal si, že je to super. Já 
jsem vždycky někam připlul – a ono to klaplo. Vlastně mám 
pocit, že můj život je ovlivňován efektem motýlích křídel, 
kdy malá změna může způsobit velké variace. A že když se 
člověk rozhoduje intuicí, je to správně.

Dáte na svoji intuici, máte ji?
Asi. Jo, předpokládám.

Já o tom třeba pořád pochybuju a pátrám po tom, jestli 
ji mám.
Ale žijete, ne? Jezdíte, kam jezdíte (poslední rok na Ukraji-
nu – pozn. aut.), a normálně žijete?

Ale mám pořád pocit, že se rozhoduju na základě 
rozumových mechanismů.
Nasbíráte informace a pak uděláte rezultát. A ten je oprav-
du jen chladnokrevně racionální? Já se párkrát rozhodoval 
opravdu čistě rozumově, chladnokrevně, čistě racionálně. 
A nikdy to neklaplo, ať už ve vztazích nebo v práci. Nebylo 
to dobře. Ale třeba víte, že to racionálno otevře někam 
dveře, je to svým způsobem vychcanost, ale pořád to musí 
být tak, že nabízíte profesionalitu, že tu práci máte rád. Že 
to neošulíte.

Herectví asi moc nejde ošulit.
Ne. Moje noční můra je doba, až v životě nebude nic ve- 
předu a budete mít jen pohled zpátky. Teď pořád jedem, 
teď nás ještě podpoří i mechanismus těla. Až to nebudeme 
mít a bude jen ten pohled zpět, tak je nejdůležitější říct 
si – neposrals to. Máš tam tuny chyb, ale snažil ses to dělat 
nejlíp, jak jsi mohl. Teď to mám vyvážený. Teď se potkaly 
fyzický a duševní síly, zaklaplo to a jede to. Ale kdo ví, jak 
dlouho to bude trvat.

Třeba si za deset let řeknete – je to ještě lepší?
A třeba si řeknu, že teď už to vlastně nejelo. A já mám 
pocit, že to ještě jede. Vždycky jsem si říkal, nechovej se 
blbě, nedělej debilní věci. Tehdy jsem to ještě nedokázal 
pojmenovat. Vytvářet si jakoby duševní nebo spíš duchov-
ní prezervativ pro pozdější věk, kdy tělo už bude vypnuté 
nebo nebude…
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MÁM POCIT, ŽE ŽIJEME V DOBĚ ÚŘEDNÍKŮ, 
NEMÁME STÁTNÍKY TYPU CHURCHILL NEBO 
THATCHEROVÁ. AŤ UŽ SI O NICH MYSLÍME 

COKOLIV, USTÁLI VELKÉ VĚCI.

To je taková děsivá představa jakéhosi „předkonce“ 
života, kdy už jen dožíváte…
Člověk pořád přemýšlí, jestli si pak má právo vzít život. 
Jestli existují nějaká objektivní kritéria, kdy už víte, že to 
nebude lepší a bude už jen cesta dolů. Teď jsem uspával 
naši čtrnáctiletou fenu. Pořád jsem zvažoval, jestli to mám 
udělat, nebo ne. Viděl jsem, jak kňučí, válí se ve své moči… 
Pak si říkám, jestli má člověk právo odejít s nějakou důstoj-
ností. Někde v Číně to chodilo tak, že se duchovní rozloučil 
s rodinou, udělal poslední mejdan a odešel do noci umrz-
nout. Všichni to věděli. Smrt umrznutím je prý nejslastnější 
způsob sebevraždy… To mi říkali i doktoři. Já takhle těkám, 
nevadí? Při práci na seriálech se seznámíte s lidmi, kteří 
jsou ve svém oboru skvělí. Poslední fáze je horko… Člověk 
prý umírá šťastný.

Jak jsme se ocitli u takového temného tématu?
Nevím, asi aby ten rozhovor byl trochu morbidní. (smích)

Zabýváte se i tím, co bude po smrti, jestli něco?
Cestu ke katolickému Bohu jsem hledal, ale nenašel jsem 
ji. Mně vadí ten -ismus, ta institucionalizace. Tam se ne-
potkáme. Mám pocit, že římskokatolická církev je úžasný 
sběratel umění.

Vykoupeného krvavými lázněmi v průběhu staletí…
To jsem si říkal třeba v muzeu ve Vatikánu… Bastardi… Na 
střední jsem koketoval s buddhismem, ale ve finále jsem 
si řekl, že mi je vlastně úplně jedno, co bude. Že by tu 
člověk měl zanechat dobrý spirit. Já mám tendenci víru 
pořád vykládat psychologicky. Nedokážu do toho vstoupit 
ezotericky. Mně baví spíš pozorovat lidi dějinně. Kdybych 
nestudoval na DAMU, chtěl bych studovat historii. To je 
psychologie lidstva. 

A je fascinující a děsivé, jak se principy dějin opakují. 
Motorem dějin jsou vždy lidé se svými ambicemi. Když 
jste nedávno hrál Macbetha, nenapadaly Vás nějaké 
analogie?
Jistě. Ta hra není žádná adorace násilí, spíš popisuje zrod 
monstra. Jediné, co se tam neobjevuje, je nástroj dneška – 
populismus. Ten nebyl potřeba, všechno se odehrávalo 
v horních sférách společnosti, direktivně. Mám pocit, 
že spousta zrůd dneška nebo dějin dvacátého století se 

nezastaví tam, kde Macbeth. V Macbethovi spravedlnost 
přichází strašně rychle. Rozpohybují se kola osudu. Mě teď 
hrozně bavila kniha Už je zase tady – o tom, jak se objeví 
Hitler v roce 2014 v Berlíně. V současném světě nachází 
zase parádní nástroje, jak se vyšvihnout nahoru. František 
Koukolík (legendární neuropatolog, autor popularizačních 
knih s přesahem do společenských otázek – pozn. aut.) 
někde psal – když chcete řídit tramvaj, musíte mít dva 
psychologické posudky, ale když chcete řídit stát, nepotře-
bujete nic! To je prostě parta psychopatů.

Ale tihle psychopati mají vůli k moci…
Demokracie má mnoho slabostí a potřebuje ke své exi-
stenci rozvinutou společnost na bázi socialismu, trochu 
francouzský model. Já myslím, že toho vlastně asi nebude-
me nikdy schopni. Nacházíme se v obrovským dilematu. 
Na jednu stranu nechceme, aby sem někdo přišel a vy-
plundroval to tady. Aby sem přišli třeba Číňani, Arabové… 
I když oni na to mají vlastně dějinné právo. My žijeme 
v blahobytu, protože tam jsme vyplundrovali, co se dalo. 
Ale já nechci, aby se to samé stalo mně a mým dětem. Ten, 
kdo přemýšlí trochu v kontextu, ví, že by to vlastně bylo 
spravedlivé. Ale co s tím?

Vy přemýšlíte v kontextu – jak Vás a Vaše postoje a názo-
ry zasáhla válka na Ukrajině?
Zasáhlo mě to, protože je to blízko. Mně bylo tak nějak 
jasné už v roce 2014, když zabrali Krym, že to přijde. Vlast-
ně mě to nepřekvapilo. Možná je to ale pro Evropu šance 
zrodit nějaké státníky. Ať už ta rozhodnutí budou jakákoli – 
nepomůžeme vůbec, nebo pomůžeme v maximální míře. 
Mám pocit, že žijeme v době úředníků, nemáme státníky 
typu Churchill nebo Thatcherová. Ať už si o nich myslíme 
cokoliv, ustáli velké věci.

Náš svět ovládají divnoosobnosti bez odvahy.
Oni tu odvahu asi nemají. Mám pocit, že jsme trochu jako 
v dobách rozpadu římské říše, kdy došlo k obrovskému 
nárůstu opulentnosti, což je předzvěst smrti dané civiliza-
ce. Teď jsme se někde bavili o genderu, jak se to hrozně 
rozjelo. Neupírám nikomu právo na vlastní identitu, ale 
nemám rád tu křiklavost. Pedagogové mi říkají, že vlastně 
nevědí, jak mluvit se studenty, abyste se někoho nedotkli, 
neurazili je.
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Chce se Vám ještě jít zase učit? Několik let jste působil 
jako pedagog na DAMU.
Jo, chce! Já byl dobrej, na nikoho jsem nesáhl! (smích) 
Jsem naštěstí slepej a tupej a nikdy nepoznám, že o mne 
má nějaká žena zájem. Jsem takovej haptickej, takže pak 
všechno zjistím až ex post.

Ale abyste nebyl haptický a ex post nezjistil, že to někdo 
považoval za obtěžování.
Možná, že dělám chyby už strašně dlouho.

Jak se s tím ale vypořádat – jako pedagog i jako muž?
Já mám velké pochopení pro učitele, jsem z pedagogické 
rodiny. Moje babička byla okresní metodička, druhá větev 
jsou učitelé na gymnáziu. Skončili kvůli hrubosti studentů. 
Žijeme v době zbytnělých eg. Na všechno máte nárok, ale 
zároveň je tu spousta srabáctví – abyste ustál nějaký svůj 
názor, potřebujete spoustu -ismů a škatulek. Dneska se 
rozhodnete, že budete myš. Na sociálních sítích se k vám 
přidá sedmdesát dalších myší a pak další a další, a když je 
vás hodně, tak jste prostě myš a nikdo vám nebude říkat, 
že nejste! Je to zvrácený…

Jak z toho ven? Kam ten festival eg ale poroste?
Já dnešním dětem říkám hommo connexus. Jsou pořád 
na něco připojený. Pamatuju si, že když se za nás objevily 
počítače, taky jsme pařili hry, ale pak jsme pochopili, že 
je to asociální činnost. Protože nebyla ta síťovitost, nebyli 

jsme propojení. Ale dnes si takhle realizují sociální vazby, 
a už je velmi těžko dostanete ze spárů komfortního stýkání 
se s lidmi přes zadek usazený v židli v pokojíčku. Současné 
děti žijí s followery, v prostoru, kde si někdo uplete z nudlí 
cop a má devět milionů lidí, co na to koukají a prokrastinují 
u toho.

Máte víc followerů než Vaše děti?
Jo, ale tlačí mi na paty! (smích)

Ale musí to dát asi trochu práci – mít ten virtuální svět 
pod kontrolou?
A nějak si pořád řídit ten svůj svět. Pro mě je příklad mim 
Čejka. Byl tanečník, sólista baletu Národního divadla. Ale 
někde ze srandy udělal slepici. A pak už kvokal do smrti. 
Vymanit se z tohohle je těžký. Teď jsem ve specifický fázi 
života. Neměl jsem bohužel to štěstí, že bych zrestituoval 
činžáky na Vinohradech. Kdyby jo, mohl jsem dělat jen di-
vadlo a bylo by to skvělý. Ale pořád si myslím, že se mi daří 
vyvažovat komerci s něčím, co má vyšší smysl. V každé hře 
jsem hledal alespoň jednu větu, díky které stojí za to na 
jeviště vylézt. Stále si přeju, aby se mi dařilo vyvažovat to 
mělké s tím hlubokým.

Na co byste nás pozval na jaře, v létě?
Zvu do Ungeltu na představení Brácha. Hrozně hezká hra 
s Veronikou Kubařovou a Igorem Orozovičem. A v létě 
bude Macbeth. ◾

OČIMA LENKY KLICPEROVÉ 
Na rozhovor jsem přišla poměrně pečlivě připravená, 
podařilo se mi ukrást po návratu z Ukrajiny skoro celý 

půlden, abych se z myšlenek na válku mentálně přesunula 
do prostoru, kde má pořád své důležité místo umění. 
A lidé, kteří ho tvoří. Dali jsme si sraz před Divadlem 

v Dlouhé, kde Marek večer hrál. Ve vinárně jsme si dali 
skleničku vína, já si rozbalila notýsek – a tím to skončilo. 

Ne, rozhovor ne, ale moje připravené otázky. Rozhovor 
připomínal přelétavého motýlka. Přišlo mi škoda Marka 

nějak korigovat, někam ho násilně směřovat. Jak ostatně 
vyplývá z rozhovoru – je to něco, co nesnáší. Asi by z té 

vinárny neodešel, kdybych ho více režírovala, více ten 
rozhovor vedla. Ale svobodné plynutí myšlenek podle mě 
bylo mnohem lepší variantou. Umění se pojí se svobodou 

jako základní hodnotou. Nebo přinejmenším by mělo. 
A je dobře, že jsou herci jako Marek – svobodomyslní 

a přemýšliví. Pak je radost být s nimi „v práci“. Fo
to
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NEMĚL JSEM TO ŠTĚSTÍ, ŽE BYCH 
ZRESTITUOVAL ČINŽÁKY NA VINOHRADECH. 

KDYBY ANO, MOHL JSEM DĚLAT JEN 
DIVADLO A BYLO BY TO SKVĚLÝ.

www.stezkakrkonose.cz

Kam se v lese 
schová celý 
vesmír?

Poznejte les tak trochu jinak
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7 PÁDŮ  
HONZY DĚDKA

CO NA SEBE PROZRADILI SLAVNÍ V POŘADU 
MODERÁTORA HONZY DĚDKA NA PRIMĚ?

Talkshow 7 pádů Honzy Dědka, která stojí na dokonalé přípravě, 
vzájemném respektu, důvěře, informativní hodnotě a chytré zábavě, 

přináší jedinečné rozhovory novináře Honzy Dědka s osobnostmi, 
které máte rádi. Není jako všechny ostatní. Talkshow 7 pádů Honzy 
Dědka dává divákovi víc. Čtyři hosté, čtyři inspirace, čtyři důvěrné 

rozhovory a čtyři pohodová setkání, při kterých se o svých oblíbených 
osobnostech skutečně něco dozvíte. Každé úterý večer na Primě!
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MARTA KUBIŠOVÁ
Prozradila svůj a Gottův honorář před zákazem 
zpívání a také to, proč si v čase své největší slávy 
musela půjčovat na šaty.

Nebývalou slávu zažila Marta Kubišová na konci šedesá-
tých let s uskupením Golden Kids. „Kdyby nepřijeli Rusové, 
nevznikly by Golden Kids, ale zase to trvalo jenom patnáct 
měsíců. Říkala jsem si, jak je možné se za tak krátkou dobu 
zapsat do srdce a duše diváka a posluchače,“ uvažuje Ku-
bišová. Jejich tehdejší slávu považuje za lesklou bídu. „To je 
pravda. A herečky se bouřily, proč jsem to říkala. A na to 
jsem odpovídala: A co jsme, když jsem si musela půjčit i na 
ušití kostýmu na festival do zahraničí? Látku jsem si kou-
pila, ale na ušití už jsem neměla. Vždyť ty honoráře tehdy 
byly příšerný,“ vzpomíná Marta Kubišová. „Jenom my a Kája 
Gott jsme měli u Pragokoncertu 1200 za koncert. To teh-
dy byly fantastické peníze. A říkali nám, ať nezlobíme, že 
bychom to taky nemuseli mít,“ prozradila výši tehdejších 
honorářů Kubišová. Dotkla se i tématu falešného obvinění 
z pornografie, které bylo záminkou pro zákaz jejího zpívání. 
„Byla tam úplně jiná ženská a úplně jiný mladý muž. Nikoli 
já a Dubček. To byla ta fotka, kterou nový ředitel Pragokon-
certu ukázal Vašku Neckářovi. A já jsem mu říkala, copak 
jsi neřekl, že to nemůžu být já? Vždyť ta holka je úplně 
hubená. Já jsem také nebyla žádná vazba, ale měla jsem 
lepší tělo. Byla to ošklivka, měla jen účes jako já. A u toho 
bylo napsáno: Kubišová a Dubček. A ten chlap byl přitom 
docela svalovec. Já tomu dodnes nerozumím,“ nechápe již 
osmdesátiletá Marta Kubišová.

ROMAN ZACH
Promluvil o rodině, o sexu i o stěhování do maringotky, 
kterou si čerstvě pořídil.

„Část léta jsme strávili na Vltavě na lodi a zalíbila se nám 
představa vylézt z domu a chytit si rybu. Je to alternativní 
bydlení, člověk je víc soběstačný. A tak jsme si pořídili 
maringotku, ale ještě pro ni nemáme místo,“ prozradil svoji 
nejnovější investici Roman Zach a využil síly televizního 
vysílání k drobné inzerci. „Milí diváci, kdybyste věděli o ně-
jakém místě u vody, jsem jedno velké ucho. Tak do hodinky 
od Prahy. Ta maringotka je fakt nádherná, není to novostav-
ba, je na té staré kolejnici. Vypadá to, že bych si k tomu měl 
koupit řetízkáč nebo labutě,“ směje se herec, který v ma-
ringotce přiložil ruku k dílu. „Prodloužil jsem si tam postel. 
Abych se vešel. Udělal jsem nádhernou nástavbu. Dokonce 
i žena řekla, že je nádherná. Tak na to jsem pyšnej,“ po-
chválil se herec, jehož žena má na jeho kutilské snažení 
občas jiný názor. „Moje žena je výtvarnice, scénografka. Má 
velmi vytříbený výtvarný vkus. Moje prvotní radost z mého 
výrobku u ní velmi rychle padá na zem. Takže já dva dny 
nevylezu z dílny, a pak jedeme do Ikea,“ přiznává Zach 
s tím, že jinak u nich doma všechno klape. „Poslední dobou 
jsme se se ženou smáli vtipu, že sex je dobrej, ale Vánoce 
jsou častější. Což je vtipný, dokud ty Vánoce nejsou častěji. 
A nám to se ženou naštěstí pořád přijde vtipné,“ přiznal 
s odkazem na fór ze své nové divadelní hry Skečmen. 
I když od té doby, co má maringotku, v ní párkrát strávil 
noc sám. „Mám ji zatím postavenou u chalupy, a už jsem 
v ní dvakrát spal. Žena se ptala, proč nejdu spát do chalu-
py, tak jsem řekl, že nejsou Vánoce,“ dodal pobaveně.
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PETRA ŠPALKOVÁ
Přiznala syndrom Českého lva, dětskou touhu stát se 
veterinářkou i svoji dvojitou identitu.

„Mám dvě jména, v občanském životě jsem Petra Tichá 
a v tom společenském jsem Petra Špalková,“ řekla hereč-
ka, která se před nedávnem provdala za svého o deset 
let mladšího partnera, herce Miloslava Tichého. Společně 
vychovávají dceru Andělku, která jde ve šlépějích rodičů. 
Špalková je držitelkou Českého lva, každá získaná soška ji 
sice potěší, současně jí ale blokuje další práci. „Ano, to se 
stává, je to syndrom Českého lva. Myslím, že Kryštof Hádek 
má podobnou zkušenost. Nevím, jestli si režiséři řeknou, 
že oceněný člověk má asi hodně práce. Teď nejsem na 
nic nominovaná, rok se překlenul, tak bych už snad mohla 
mít nějakou práci,“ věří herečka, která v dětství toužila po 
jiné profesi. „Chtěla jsem být veterinářkou a toužila jsem 
operovat velká hospodářská zvířata. V Brně je velmi slavná 
veterinární klinika, jezdila jsem kolem a přišlo mi dobré 
zachraňovat zvířecí životy. To mi bylo asi pět,“ zavzpomína-
la Špalková. „Vždy jsem měla kolem sebe zvířata. Křečka, 
morčata, andulku, žábu, pak jsem zachránila jednu myš, 
která nám porodila pod sporákem. Tatínek po ní hodil 
pantofel a přerazil jí páteř. Dala jsem ji do velké sklenice od 
okurek a čekala, až na to umře. Pak jsem měla psa,“ před-
stavila své domácí mazlíčky Petra Špalková.

LADISLAV FREJ
Odhalil své dětství v tatínkově hospodě i soužití 
s domácími společníky – papoušky.

Ladislav Frej se stal hercem proti vůli svého otce. „Tatínek 
neměl radost, když jsem mu řekl, že chci jít na herce. Řekl, 
abych si napřed udělal nějaké řemeslo. On byl hospodskej, 
měli jsme hospodu, a tak počítal s tím, že ji zdědím. Ale 
nezdědil jsem ji. V devětačtyřicátým nám to bolševik vzal. 
Tatínek říkal, že hraní v divadle není žádná práce. V hospodě 
jsem fungoval jako diskžokej, byl jsem první DJ v protekto-
rátu,“ vzpomíná Ladislav Frej, který v rodinné hospodě trávil 
čas odmala. „V lokále nám visel Hitler. Musel. Štamgasti se 
mě ptali: Laďo, kde je opice? A já ukázal na toho Hitlera. Na-
štěstí to nikdo neprokecl, jinak by tatu zavřeli,“ vyprávěl Frej 
v 7 pádech Honzy Dědka. K herectví ho přivedl kamarád. 
„Spolužák v páté třídě mi říkal: Laďo, v Janáčkově divadle 
sháníme do dětského sboru nějaké kluky. Tak jsem tam šel 
a otevřelo se přede mnou zákulisí. Každé staré divadlo má 
nezapomenutelnou vůni, že když k tomu jednou přičichnete, 
už se toho nezbavíte,“ popsal moment, který rozhodl o jeho 
budoucí profesi. Po smrti třetí osudové ženy dělá Ladislavu 
Frejovi doma společnost papoušek Maryška. „Mám už třetí-
ho papouška. První mě milovala, to byla Gejša, vlezla mi pod 
košili a ozobkávala mě. Ale uletěla mi, mojí blbostí. Pak jsem 
měl Pašu, to byl nejchytřejší papoušek ve střední Evropě. 
Když měl Einstein výročí narození, naučil jsem ho speciální 
teorii relativity. On byl tak chytrej, že si vymejšlel slova, řekl 
o sobě, že je Paša herec Doprdelec. Nevím, jak na to přišel, 
to si vážně vymyslel. Ale zahynul na dnu. A teď mám Ma-
ryšku. Ta je strašně sprostá. Vždycky se stydím, když někdo 
přijde,“ pobavil Ladislav Frej Honzu Dědka a diváky. 

7 pádů Honzy Dědka 
Každé úterý ve 21.35 na Primě

Kopřiva je plevel,
ale taky hnojivo, 

čaj a superpotravina.

 Nech to  
na přírodě.
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ROKY,  
KTERÉ 

ZMĚNILY 
SVĚT 

 Víte, které roky doslova otřásly světem? Udály se během nich 
zásadní změny druhé poloviny 20. století. Pojďme si připomenout 

příběhy z let 1977, 1981 a 1989.

Text: Miroslav Honsů — Foto: Wikimedia Commons, Shuterstock

ČLOVĚK A SVĚT
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ROK, KTERÝ SVĚTU UKÁZAL SÍLU 
INSPIRACE I PROTESTU
Byl to čas velkých kontrastů. Rok 
rebelií, protestů, mezinárodního 
terorismu a násilí, ale i doba, ve které 
se zrodil moderní filmový průmysl 
v podobě, kterou známe dnes. Rok 
odvážných futuristických vizí, objevů, 
vynálezů a hvězdné inspirace.
V roce 1977 George Lucas natočil své 
nesmrtelné Hvězdné války, vesmír za-
čaly dobývat sondy Voyager a 22. lis-
topadu 1977 na letiště JFK v New Yor-
ku přistáli první cestující komerčního 
letu nadzvukového letadla Concorde. 
Ve vzduchu byl cítit vzdor proti všemu 
konvenčnímu, tradičnímu a přežilé-
mu. Klubal se nový život, těžce, ale 
zcela nekompromisně. Doba zrodila 
své mučedníky i hlasatele nové víry. 
Vznikl punk a v srpnu 1977 zemřel král 
všech bouřliváků – Elvis Presley.

PUNK – SNAHA NAVŽDY 
ZMĚNIT SVĚT
Drsný rok 1977, který otřásl světem, je 
známý svými sociálními konflikty a ne-
pokoji, které vedly k chaosu a anarchii 
po celém světě. Zprávy o rostoucí 
nezaměstnanosti a kriminalitě plnily 
titulní strany. Celou společnost však 
nejvíce rozbouřilo vyvádění jedné ka-
pely, která se postavila establishmen-
tu a pokusila se navždy změnit svět. 
V 70. letech 20. století se objevil 
nový hudební žánr, který se vzepřel 
mocenské elitě a otřásl rockovým 

mainstreamem, zrodil se punk. V čele 
punkového hnutí stála jedinečná čtve-
řice – Sex Pistols. V roce 1977 králov-
na Alžběta II. a s ní celá Británie slavila 
dvacet pět let na trůnu a kapela Sex 
Pistols vydala na její počest single 
God Save the Queen, kterým však 
dokázala urazit nejen ji, ale i celý brit-
ský establishment. Píseň vyjadřující 
neúctu k monarchii vyvolala po celé 
zemi velké pobouření, BBC ji dokonce 
zakázala hrát. Hudební skupina Sex 
Pistols nicméně ukázala sílu protestní 
hudby a podnítila diskusi o změnách 
sociálních i společenských.
Protestní paralelu lze hledat i v ze-
mích socialistického bloku. V 70. le-
tech působila v Československu 
skupina The Plastic People of the 
Universe. Ta se odmítla podřídit 
soudobým požadavkům, a tak se 
dostávala do stále větších konfliktů 
s představiteli moci. V roce 1976 byli 
členové kapely postaveni před soud 
za údajné výtržnictví. Z protestů 
proti jejich uvěznění posléze na konci 
roku 1976 vznikla iniciativa Charta 77, 
která sjednotila opozici proti komuni-
stickému režimu v tehdejším Česko-
slovensku.

PRVNÍ PŘÍPAD MEZINÁRODNÍHO 
TERORISMU
V roce 1977 byl svět ohromen brutali-
tou jedné skupiny, která se před ničím 
nezastavila a v jejímž teroristickém 
vidění světa bylo násilí, včetně vražd, 

legitimním politickým prostředkem. 
Západoněmecká ultralevicová tero-
ristická skupina Frakce Rudé armády 
(RAF), někdy označovaná jako „Sku-
pina Baader-Meinhofová“, vzešla z ra-
dikálního okraje studentského hnutí. 
Tito bojovníci proti západoněmec-
kému kapitalistickému zřízení, které 
podle nich bylo reinkarnací Třetí říše, 
se stali zejména v 70. letech postra-
chem civilizované západní společnos-
ti. Jejich hrůzovláda trvala prakticky 
až do pádu Berlínské zdi v roce 1989, 
ale brutalita jejich činů eskalovala prá-
vě v roce 1977. Toto období je v histo-
rii označováno jako Německý podzim, 
jehož vrcholem byly únos a vražda 
průmyslníka Hannse Martina Schleye-
ra a únos jednoho civilního letadla. 
13. října 1977 byl unesen čtyřmi členy 
RAF Boeing 737 letu Lufthansa 181 
s devadesáti cestujícími na palubě 
a pětičlennou posádkou. Teroristé 
požadovali propuštění vězňů, včetně 
uvězněných vůdců RAF v Němec-
ku a dvou členů Lidové fronty pro 
osvobození Palestiny. Požadavkům 
však nebylo německou vládou 
vyhověno a letadlo po dramatické 
cestě a po zastřelení kapitána letadla 
Jürgena Schumanna bylo na letišti 
v Mogadišu osvobozeno němec-
kou speciální jednotkou GSH 9. Pro 
širokou veřejnost byla nejvíce šokující 
poprava pilota na palubě, který byl 
zavražděn téměř před zraky světo-
vých médií. 

1977
Hluk nadzvukového letadla Concorde vyvolal protesty.Punková skupina Sex Pistols bojovala proti establishmentu.
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◾ 22. listopadu 1977 na přistávací 
dráhu letiště JFK v New Yorku do-
sedl první zaoceánský komerční let 
nadzvukového letadla Concorde. 
Posléze se v americké společnosti 
zvedla vlna protestů proti sonic-
kému třesku a nadměrně velkému 
hluku, které letadlo produkovalo.

◾ 13. července 1977 New York zasáhl 
velký blackout. K obrovskému vý-
padku elektřiny došlo, když město 
čelilo vážné finanční a ekonomické 
krizi a jeho obyvatelé byli vyděšeni 
vlnou násilí a velkých sociálních ne-
pokojů. V noci ze 13. na 14. červen-
ce letní bouře na dvacet pět hodin 
zhasla světla ve velké části města, 
nastala noc rabování, žhářství a ná-
silí – tzv. noc zvířat. Lidé byli hlado-
ví a měli možnost ukázat svůj hlad. 
Vandalismus zasáhl 31 různých 
čtvrtí v New Yorku: například bylo 
zničeno 35 bloků domů Broadwaye, 
134 obchodů zde bylo vyrabováno 
a 45 z nich vypáleno. V Brooklynu 
mladí muži couvali auty do obcho-
dů a ukradené zboží do nich rovnou 
nakládali. Při chaosu bylo zraněno 
celkem 550 policistů a zatčeno 
4500 lupičů. „Noc zvířat“ zřetelně 
ukázala na potřebu jednou pro-
vždy změnit New York ve město 
bez obrovských sociálních rozdílů 
a rasové nerovnosti. 

◾ 10. září 1977 se stal sedmadvaceti-
letý tuniský přistěhovalec Hamida 
Djandoubi posledním člověkem, 
který byl v západních zemích po-
praven gilotinou. Nejtvrdší možný 
trest dostal za vraždu dvaadvaceti-
leté ženy.

◾ 12. září 1977 zemřel jihoafrický 
aktivista Stephen Biko, který vedl 
kampaň proti apartheidu za raso-
vou rovnost v Jihoafrické republice. 
Několik dnů předtím byl Biko zadr-
žen policií během silniční kontroly. 
Při výslechu, který trval dvacet 
dva hodin, utrpěl vážné poranění 
hlavy a upadl do kómatu. Zemřel 
krátce po převezení do vězeňské 
nemocnice. Policie dlouho tvrdila, 
že oficiálním důvodem jeho smrti 
byla hladovka. Pitva však později 
prokázala značné podlitiny, ukazu-
jící na mučení a smrtelné krvácení 
do mozku, způsobené zraněním na 
hlavě. Na pohřeb Stephena Bika 
dorazilo kolem 10 000 lidí. Zvedla 
se obrovská vlna odporu, která 
pomohla za sedmnáct let poté defi-
nitivně ukončit politiku apartheidu 
v Jihoafrické republice. Stephen 
Biko se stal Martinem Lutherem 
Kingem jižní Afriky.

◾ V roce 1977 se uvedením prvního 
filmu George Lucase Star Wars: 
Epizoda IV – Nová naděje zrodil 
nový celosvětový popkulturní 
fenomén a narodil se i moder-
ní filmový průmysl s reklamním 
zbožím a souvisejícími aktivitami 
i v dalších mediálních oblastech, 
jako jsou knihy, televizní seriály, vi-
deohry a komiksy. Vznikl i fenomén 
pokračování, tedy filmových sérií. 

◾ 16. srpna 1977 ve věku 42 let umírá 
král rokenrolu Elvis Presley. Ame-
ričany od atentátu na prezidenta 
Johna F. Kennedyho v roce 1963 
žádná smrt významné osobnosti 
tak nezasáhla. Král je sice mrtvý, 
ale v srdcích svých fanoušků žije 
dále. Někteří z nich dokonce věří, 
že Elvis Presley nikdy nezemřel a že 
se jednou vrátí. Každým rokem se 
16. srpna v jeho sídle v Gracelandu 
v Memphisu konají velké vzpomín-
kové akce. Graceland se proměnil 
v muzeum a stal se druhým nejnav- 
štěvovanějším domem ve Spoje-
ných státech hned po Bílém domě.

ROK 1977: SMRT PRESLEYHO, BLACKOUT A ZAČÁTEK KONCE APARTHEIDU

George Lucas – režisér kultovních Star Wars Jihoafrický aktivista Stephen Biko Král rokenrolu Elvis Presley
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Únos tohoto civilního letadla byl 
prvním skutečným případem mezi-
národního terorismu a také příběhem 
neústupnosti západoněmeckých 
úřadů, které si nekompromisně „stály 
za svým“ a s teroristy nevyjednávaly. 
Většina západní společnosti jejich 
rozhodnutí podporovala, a i když 
mezinárodní terorismus nikdy nevy-
mizel, politika nevyjednávání jeho sílu 
podstatně oslabila.

1981
KORMIDLO SVĚTOVÝCH 
DĚJIN SE POHNULO
Nezapomenutelných dvanáct mě-
síců roku 1981, které otřásly světem 
a nastartovaly celou kultovní dekádu 
80. let 20. století. Rok 1981 byl ve 
světové politice pozoruhodný řadou 
událostí, politickým partnerstvím 
nově zvoleného amerického preziden-
ta Ronalda Reagana a britské premiér-
ky Margaret Thatcherové. Ti začali šířit 
ideologii volného trhu po celé plane-
tě, což mělo vést k celosvětovému 

hospodářskému rozmachu a k vy-
tvoření kultury konzumu a nadbytku, 
která definovala ducha 80. let. 
Svět byl svědkem začátku dramatické 
společenské, kulturní a politické změ-
ny. Objevily se první vážné „trhliny“ 
v železné oponě. V Polsku vznikly 
nezávislé odbory Solidarita v čele 
s Lechem Walesou a po 455 letech 
byl zvolen první neitalský papež, 
charismatický a u mladých lidí velmi 
oblíbený Polák Jan Pavel II. Byla to ale 
také doba osudových atentátů, stříle-
lo se všude a na všechny – v březnu 
na amerického prezidenta Ronalda 
Reagana, v květnu na papeže Jana 
Pavla II., a v říjnu dokonce i na brit-
skou královnu Alžbětu II. 6. října 1981 
byl v egypstkém hlavním městě členy 
islámské fundamentalistické skupiny 
Egyptský islámský džihád spáchán 
atentát i na egyptského prezidenta 
Anvara Sadata, který však – na rozdíl 
od výše zmiňovaných osobností – 
nepřežil. S důsledky jeho smrti se 
světová politika potýká dodnes.
Rok 1981 byl také rokem jedné velké 
svatby, začátkem slavného příběhu 
s nešťastným koncem. 29. srpna 1981 
si princ Charles, pozdější král Karel III., 
bral za ženu Dianu Frances Spencero-
vou, známou jako princezna Diana.

1989
ROK, VE KTERÉM SE BOŘILY ZDI
Rok 1989 byl rokem jako žádný před 
ním. Vše se v něm změnilo, svět před 
tímto rokem a po něm byl navždy ji-
ným. Bylo to dvanáct měsíců význam-
ných zlomů, kdy velkolepě eskaloval 
boj za svobodu. Bořily se zdi, sjedno-
covaly národy, padaly režimy, které 
tu měly být na věčné časy. Skončila 
studená válka. 
Ve čtvrtek 9. listopadu 1989 pad-
la Zeď, ta Berlínská. Padnout sice 
neměla, velkou roli sehrála náhoda, 
ale již večer téhož dne bylo jasné, že 
symbol studené války, bude stržen. 
Zeď, která přes třicet let rozdělovala 
nejen jedno evropské město a jeho 
obyvatele, ale celý svět, šla k zemi 
během několika dnů. 
Revoluce a myšlenka svobody se 
na podzim roku 1989 šířily po celé 
východní Evropě. Série revolucí 
ukončila vládu komunistických režimů 
v zemích tzv. východního bloku. Nej-
prve v Polsku, následovalo Maďarsko, 
v listopadu se začaly rozpadat režimy 
v NDR, Bulharsku a Československu. 
V prosinci byla násilně poražena i au-
toritářská vláda v Rumunsku. Během 
let 1989–1990 proběhly demokratické 
reformy i v Jugoslávii. Blížil se také 
rozpad Sovětského svazu, který se 

V Polsku vznikly v roce 1981 nezávislé odbory 
Solidarita.

Margaret Thatcherová a Ronald Reagan Britská princezna Diana 
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vydal na svoji nejistou cestu k demo-
kracii na konci roku 1991.
V roce 1989 padaly i jiné zdi. Došlo 
k monumentálnímu zlomu díky jedno-
mu prostému gestu. Princezna Diana 
podala ruku bez rukavičky někomu, 
kdo měl AIDS. Byl to okamžik, který 
dokázal zvrátit celosvětovou zdravot-
nickou krizi. Diana názorně a zcela 
přesvědčivě řekla světu, že pouhým 
dotekem se nelze infekční nemocí 
AIDS nakazit.

A celý svět si zapamatoval ještě jeden 
okamžik 20. století, stal se jím masakr 
na náměstí Nebeského klidu v čín-
ském hlavním městě Pekingu. Událos-
ti začaly v polovině dubna 1989, kdy 
se konalo uctění památky zemřelého 
bývalého generálního tajemníka Čín-
ské komunistické strany Chu Jao-pan-
ga, který byl zbaven moci v roce 1987. 
Pietní akt, kterého se zúčastnilo kolem 
100 000 lidí, se změnil v manifestaci 
za demokratizaci Číny. V noci z 3. na 

4. června 1989 se odehrál masakr, kdy 
došlo k ostrému střetu mezi demon-
stranty a armádou a který skončil 
tragicky. Údaje o obětech se různí: 
Podle Čínské komunistické strany se 
mělo jednat o 200–300 obětí, podle 
americké tajné služby CIA zemře-
lo 400–900 lidí a podle britských 
dokumentů přišlo o život prý více 
než 10 000 lidí. ◾

Rok, který otřásl světem
25. 3. a 1. 4. ve 22.10

Berlínská zeď – symbol studené války Revoluce proti režimu v rumunské Bukurešti

ČLOVĚK A SVĚT

Pro péči o zoubky těch
        nejmenších 

alverde
Kids 
dětský zubní gel 
50 ml

4990
9,98 Kč za 10 ml

DLOUHODOBÁ CENA

  od 25.11.2021 49,90 Kč

Kč

Dontodent
zubní kartáček 
pro mléčné zuby 
1 ks

2490
DLOUHODOBÁ CENA

  od 12.01.2023 24,90 Kč

Kč

Moje dm-app

nyní 
stáhnout

Moje dm-app
dm.cz

přizpůsobeno 
dětské ručce, 
vhodný pro 
výuku čištění 
zubů

certi� kovaná
přírodní kosmetika

VEGAN

Pro péči o zoubky těch
        nejmenších         nejmenších 

Dontodent
Junior 
ústní voda 
500 ml

2990 
5,98 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁ CENA

  od 31.10.2020 29,90 Kč

Kč



30 CIVILIZACE



www.prima-zoom.cz 31

VELMISTŘI 
ÚTĚKŮ

ZLOČINCI, KTEŘÍ  
SE NEPODDALI JUSTICI 

Utíkat z vězení, to není jen filmová záležitost. Občas se to podaří 
i ve skutečnosti. A pak jsou vězni, kterým to vychází pořád, nebo ti, 

které jejich pobyt za mřížemi proslavil po celém světě.

Text: Redakce Prima ZOOM — Foto: Shutterstock, Wikimedia Commons

ČLOVĚK A SVĚT
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Útěk z vězení vypadá jako úžasně 
romantická záležitost. Nespravedlivě 
odsouzený hrdina se tak dokáže dostat 
z kriminálu, kde mu hrozí přinejlepším smrt. 
Jenže tahle představa získaná z akčních 
filmů je strašně zavádějící: skutečné útěky 

z vězení jsou většinou brutální nebo zaviněny naprostou 
neschopností strážců.

1. 
PSYCHOLOG A VRAH NA ÚTĚKU
Ted Bundy byl jedním z nejslavnějších masových vrahů 
Ameriky. V 70. letech 20. století brutálně zabil nejméně 
třicet žen a dívek. Tento násilník, nekrofil a vystudovaný 
psycholog však také dokázal prchat policistům. Protože se 
Bundy u soudu hájil sám, měl během svého prvního proce-
su volný pohyb po soudní knihovně, kde si ověřoval znění 
zákonů. Přímo v průběhu přelíčení požádal soudce, jestli by 
si nemohl odskočit do knihovny – soudce souhlasil. Bundy 
v knihovně zamířil přímo k oknu, kterým prolezl a utekl na 
svobodu. Tento únik by se dal bez mučení označit za jeden 
z nejsnazších v dějinách. Ale to je teprve začátek…
Bundyho po půl roce na svobodě chytili a znovu šel před 
soud. Tentokrát s mnohem přísnějšími bezpečnostními 
opatřeními. Jenže Bundy teď utekl z vazební věznice – a to 
tím nejprovařenějším způsobem vůbec. Prokopal se stro-
pem své cely za pomocí lžíce a nože. Nad ním ale nečekala 
svoboda, nýbrž místnost, kde měl své osobní věci šéf věz-
nice. Který byl zrovna mimo budovu na rande. A tak si Bun-
dy oblékl jeho uniformu a s úsměvem prošel hlavní branou 
věznice ven… Nakonec však byl chycen znovu a potřetí už 
trestu neušel: stát Florida ho odsoudil k smrti. Rozsudek byl 
vykonán prostřednictvím elektrického křesla 24. ledna 1989 
v 7.06 hodin místního času, ve státní floridské věznici…

2. 
ŘECKÝ MAFIÁN ODLÉTÁ VRTULNÍKEM.  
DVAKRÁT…
Kdybyste hledali novodobého Robina Hooda nebo Jánoší-
ka, museli byste se po něm podívat až v Řecku. Jmenuje se 
Vassilis Paleokostas a je to opravdu podivín – ale nesmírně 
oblíbený podivín. Několikrát přepadl bankovní přepážku 
a se zbraní ukradl docela solidní sumičku. Někdy se však 
o nakradený lup rozdělil s nejchudšími. Zjevně si však něja-
ké to euro odložil…
Ukázalo se to roku 2006, kdy byl Paleokostas chycen policií 
a odsouzen do vězení. Poslal však po propuštěném vězni 
ven vzkaz svému bratrovi. Ten vybral kořist a za ni pořídil 
vrtulník: s ním pak přiletěl přímo k údajně přísně hlídané 
věznici Korydallos a bratra odtamtud „ukradl“. Dozorci se 
později bránili argumentem, že jim útěk vrtulníkem přišel 
naprosto absurdní. Tudíž proti němu nijak nezasáhli… Pa-
leokostas na svobodě vydržel jen pouhé dva roky, pak byl 
znovu dopaden. A pozor: ze stejného vězení opět unikl po-
mocí vrtulníku. Stalo se to 22. února 2009, tentokrát však 
už stráže střílely. Ale netrefily… Řeckého Robina Hooda od 
té doby nikdo nespatřil – zřejmě dodnes žije někde na svo-
bodě a po večerech možná píše paměti.
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3. 
RICHARD UPRCHNE ODKUDKOLI
Američan Richard Lee McNair byl obyčejný zlodějíček dru-
hé kategorie. Roku 1987 ale udělal zásadní chybu, když při 
přepadení obchodu zastřelil člověka. Dostal za to doživotí. 
Problém však nastal, když se ukázalo, že na Zemi (nebo při-
nejmenším v USA) není síly, která by ho dokázala ve vězení 
udržet. Roku 1988 seděl McNair ve výslechové místnosti se 
třemi šerify. Pomocí loje na rty se dokázal vyprostit z pout 
a překvapené trojici neschopných strážců zákona utekl. 
Znovu chycen byl až po čtyřech letech – ale jen nakrátko. 
Už po několika dnech z něj utekl; i tentokrát dost podiv-
ně: dokázal se protáhnout větrací šachtou, která měla být 
neprostupná i pro desetileté dítě. O deset měsíců provedl 
nějakou hloupost a byl znovu zatčen. Jenže tentokrát už byl 
natolik známý, že ho soudce poslal do federálního vězení 
s nejpřísnějším režimem. Aby McNair prchl odsud, to už 
vyžadovalo trošku nápaditosti. Útěkář-veterán se nechal 
zaměstnat u vězeňské poštovní služby a pak provedl svůj 
nejslavnější kousek: sám se zabalil do balíku a nechal se 
poslat na svobodu! Policie po něm okamžitě vyhlásila 
pátrání a policejní hlídka podivně oblečeného McNaira 
opravdu našla, jak kráčí podél silnice. Policisté celou situ-
aci natočili na video, takže se sami můžete přesvědčit, jak 
zločinec „ukecal“ policisty, že vlastně není pohřešovanou 
osobou a že s McNairem nemá nic společného…

CHRONICKÝ ÚTĚKÁŘ HENRI CHARRIERE 
SEPSAL SVÉ VZPOMÍNKY I ZÁŽITKY 

SVÝCH SPOLUVĚZŇŮ DO KNIHY 
MOTÝLEK. SVĚDECTVÍ DOBYLA LITERÁRNÍ 

A NÁSLEDNĚ I FILMOVÝ SVĚT. 

Masový vrah Ted Bundy se z věznice prokopal 
pomocí lžíce a nože. 

Richard Lee McNair utekl přímo před zraky šerifů z výslechové místnosti. 

4. 
MOTÝLEK HENRI CHARRIERE
Trestanecké kolonie ve Francouzské Guyaně nepotřebova-
ly ploty. Mnohem lépe je zastoupila okolní džungle, v níž 
trestanci v podstatě neměli šanci přežít. Útěk znamenal 
sebevraždu… Henri Charriere se narodil v roce 1906. 
Bohužel v jedenácti letech přišel o matku a jeho výbuš-
ná povaha ho v rámci námořnictva dovedla až do kárné 
jednotky na Korsice. Aby se vyvázal ze služby v námořnic-
tvu, uťal si prst. V roce 1931 se stal podezřelým z vraždy 
a následné odsouzení na doživotí ho odválo do trestanecké 
kolonie ve Francouzské Guyaně. Charriere s vytetovaným 
motýlkem na hrudi, možná symbolem touhy po svobodě 
a volnosti, nezvládl několik útěků. Poslední pokus pro-
vedl z relativně málo hlídaného lesního tábora, kde měl 
funkci vrchního ošetřovatele. Po složitých peripetiích se 
mu povedlo dostat se do Britské Guyany, což znamenalo 
relativní svobodu. Šlo vlastně o ztroskotání a měl obrov-
ské štěstí, že Británie neuznávala nelidské podmínky ve 
francouzských trestaneckých koloniích (a možná svou 
roli sehrála tradiční britsko-francouzská rivalita). Proto se 
rozhodla uprchlé vězně nevydat. Henri Charriere nakonec 
sepsal vzpomínky své i zážitky svých spoluvězňů do třinácti 
školních sešitů, které pod názvem Motýlek dobyly literární 
a následně i filmový svět. Galeje v Guayaně byly zrušeny 
v roce 1946.
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5. 
RENÉ A SUCHÁ GILOTINA Z GUYANY
Ten muž se jmenoval René Balbenoit a podařilo se mu 
uniknout z galejí ve Francouzské Guyaně. Suchá gilotina 
byl nejen název, kterým trestanci výstižně pojmenovali 
podmínky v táboře, ale i vyprávění, které v roce 1938 vyšlo 
v USA. Američané se tak dozvěděli o nelidských podmín-
kách ve francouzské káznici. Než se kniha Suchá gilotina 
stala bestsellerem, musely uběhnout desítky let, během 
nichž si René Balbenoit protrpěl své. Život mladíkovi, který 
vyrůstal bez rodiny na předměstích ve stínu hampejzů 
a světel kabaretních neonů, přinesl nabídky zločinu. Kráde-
že, násilí. První zatčení Balbenoita proběhlo v jeho jednad-
vaceti letech a francouzská justice ho krutě potrestala po-
bytem v pekle trestanecké kolonie. První útěk skrz džungli 
se nepodařil a stál ho měsíc v káznici. Když Blaire Nailsová, 
novinářka hledající příběhy vězňů v trestanecké kolonii, 
narazila na Balbenoita, dostala do ruky skvělého vypravěče 
a on zase dokonalou posluchačku. Jeho příběh nakonec 
otiskl New York Times Magazine. Následovala kniha Con-
demned to Devil´s Island: The Biography of an Unknown 
Conflict, která vzedmula vlnu nálad americké veřejnosti 
namířených proti systému trestaneckých kolonií. Podle 

knihy vznikl film, a kvůli filmu vznikl konflikt. Francie se 
snažila slova Nailsové zpochybnit a hájit nelidské podmín-
ky v táborech. Film se dokonce ve Francii nesměl promítat. 
Balbenoit zjistil, že jeho vzpomínky a popis života v táboře 
nesou peníze a začal nejen psát, ale i zaměstnávat dozor-
ce, aby pro něj kradli papír, pera i inkoust a dál sešity šířili 
na pevninu, kde získávaly čím dál větší oblibu. Balbenoit se 
po několika neúspěšných pokusech nakonec shodou šťast-
ných náhod dostal na svobodu, ale žít mohl jen na útěku, 
bez možnosti získat statut občana. Když skončil v neblaze 
proslulé kolumbijské věznici Barankia, samotný ředitel 
věznice znající jeho literární počiny mu pomohl zorganizo-
vat útěk. Když se po letech útrap už jako mediálně známý 
útěkář dostal do New Yorku, jeho kniha Suchá gilotina se 
okamžitě stala megahitem a její první vydání bylo po právu 
věnované Blaire Nailsové. Ačkoli nemohl legálně zůstat na 
americkém území a musel zpět do Střední Ameriky, stal se 
odborným poradcem k hollywoodskému filmu Passage to 
Marseille pojednávajícímu, jak jinak, o útěku z Guyany. ◾

Velké útěky s Morganem 
Freemanem

Od 4. 4. vždy v úterý ve 20.00

V některých vězeních panovaly nelidské podmínky. Věhlasné byly galeje ve Francouzské Guyaně. 

CIVILIZACE
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Rádi objevujete nové kouty 
zeměkoule? A zároveň vás baví dívat 
se na ně hledáčkem fotoaparátu? 
Spojte tyto dvě záliby do jednoho 
nezapomenutelného zážitku a vyrazte 
do světa spolu s FotoŠkoda a cestovní 
kanceláří Czech Photo Travel!
Mezi více než 50 zájezdy po Čechách, 
Evropě, Asii, Africe i Americe si 
vyberou milovníci teplých krajů, kde na 
vlastní kůži zakusí třeba život v džungli, 
i ti, kteří obdivují krásu chladného 
severu. Nadšení budou ti, kteří se rádi 
vydávají za zvířaty a za přírodními 
lákadly všeho druhu. A na své si 

přijdou i ti, kteří s oblibou zaměřují 
hledáček na architekturu nebo jim 
srdce bije v pestrém a živém rytmu 
(velko)měst.
Na každé fotoexpedici vás bude 
doprovázet průvodce znalý místního 
prostředí a lektor a zájezd si naplno 
užijí jak zkušení fotografové, tak 
začátečníci nebo nefotografové toužící 
po nevšedním zážitku. Navíc o vás 
bude perfektně postaráno – těšit se 
můžete na skvělé ubytování, dokonale 
zpracované itineráře a konzultace 
s profesionálními fotografy. Tak kam 
společně vyrazíme?

OBJEVUJTE SVĚT 
S FOŤÁKEM V RUCE!

ADVERTORIAL

© Michal Krause

© Martin Rak

© Jiří Šebek© Vojtěch Herout

© Alena Hrdinová

© Petr Jan Juračka

© Michal Krause
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CO BY BYLO, 
KDYBY

ALTERNATIVNÍ  
HISTORIE

Zkusme si jen na chvíli představit, co by se mohlo stát… Kdyby
Hitler vyhrál druhou světovou válku? A co kdyby na jejím konci 

Churchill vyhlásil válku Stalinovi?

Text: Mojmír Sedláček, Topi Pigula — Foto: Wikimedia Commons, Shutterstock

Hitlerova snaha o budování tisícileté říše 
by musela selhat i v případě jeho vítězství 
v druhé světové válce. Druhá světová válka 
by pokračovala bojem mezi spojenci. Kdo 
by měl šanci na vítězství? Když začneme 
spekulovat nad historickými alternativami 

20. století, snad žádná otázka není tak palčivá jako tato. 
Těžko si představit politickou či společenskou situaci, 
jež by změnila běh dějin druhé poloviny minulého století 
výrazněji nežli vítězství nacistického Německa ve druhé 
světové válce. Jak by taková situace mohla nastat a co by 
to pro nás znamenalo?

KLÍČOVÁ BRITÁNIE
Nejdříve je třeba se zamyslet nad tím, jak by Hitlerovo 
Německo vítězství ve válce dosáhlo. Z dnešního pohledu 
můžeme říci, že se Hitlerova ambice rychlého postupu ve 
válce ukázala jako dvojsečná – postup na západní frontě 
byl sice skutečně bleskový, ovšem netrpělivost během 
oboustranně vysilující bitvy o Británii vedla k tomu, že 
Němci většinu svých leteckých sil přesunuli na východ-
ní frontu či do zásobovacích bojů o Středozemní moře. 
Pokud by však Němci vytrvali a bombardováním vyčerpané 

Britské ostrovy nakonec porazili, výrazně by si tím usnadni-
li situaci na západní frontě.
V souladu s tímto vítězstvím by nebylo třeba vyhlašovat 
válku Spojeným státům, ale naopak by se vyplatilo se zá-
mořskou mocností uzavřít příměří. Po dobytí Velké Británie 
by byl vstup amerických jednotek na evropská bojiště 
značně ztížen, a tak by se Američané možná drželi zpátky 
a Hitlerovým rejdům Evropou zpovzdálí přihlíželi. Možná.
V případě dobytí Británie a nerozdmýchání konfliktu s USA 
by se Hitler mohl soustředit na východní frontu. Zvolil by 
k postupu jiné než nehostinné zimní období a pravdě-
podobně by znatelně hůře vybavenou Stalinovu armádu 
porazil. V tu chvíli by se Hitler mohl označit za vítěze druhé 
světové války, udělit svému pohůnkovi Mussolinimu do 
správy strategicky méně důležitá území a sám vládnout 
Evropě.

AMERICKÁ ZÁCHRANA?
Po takovém konci druhé světové války by však pravděpo-
dobně nastaly další boje. Hitlerovým cílem byla globální 
dominance německé říše a jeho pokřivených myšlenek, 
takže by se s dobytím kontinentální Evropy jistě nespokojil. 
První boje by byly svedeny zřejmě s dosud rezistentními 



38 CIVILIZACE

skandinávskými zeměmi. Pak by následovala Afrika, v níž 
by Hitler spojil síly s Afrikánci, často rasistickými potomky 
evropských přistěhovalců. Bez podpory svých evropských 
kolonistů by většina afrických zemí neměla proti Hitlerovi 
šanci.
Raději nedomýšlet, jak by nacistický režim následně 
nakládal s etniky, která považoval za podřadná. Pravděpo-
dobně bychom zaznamenali množství genocid a etnických 
čistek – samozřejmě za předpokladu, že by se brutální 
režim nerozpadl zevnitř, a to jak kvůli mocenským půtkám, 
tak i vinou rostoucí nespokojenosti většiny obyvatel se 
zvěrstvy páchanými napříč kontinenty.
Vedle nepředstavitelnosti fungování takto rozsáhlé a mul-
tinárodnostní říše ve 20. století je potřeba si opět vzpome-
nout na USA, které by nepřihlížely Hitlerovu upevňování 
moci a zločinům proti lidskosti donekonečna. Na rozdíl od 
Německa navíc Spojené státy na konci války disponova-
ly atomovou bombou, a tak by pravděpodobně namísto 
Japonska zvolily cíl dopadu mnohem bližší Hitlerovu srdci; 
raději si nepředstavovat, jaké následky by jaderná bomba 
shozená nad Berlínem měla i pro naši kotlinu...

CHURCHILL PROTI STALINOVI
Co by se mohlo stát, kdyby Churchill na konci druhé svě-
tové války vyhlásil válku Stalinovi? Operace Nemyslitelné 
alias Operation Unthinkable. Tak se jmenoval tajný plán 

Winstona Churchilla, který mohl druhou světovou válku 
prodloužit o řadu dalších měsíců či let. Britský ministerský 
předseda, který nebyl přítelem sovětského vůdce Josifa 
Stalina, ideu nadhodil jako potenciální možnost, jak elimi-
novat hrozbu sovětského impéria ve střední a východní 
Evropě. Proč na tento scénář nedošlo a jak by vypadali 
vítězové, kdyby se Nemyslitelné stalo skutečností?

MYSLET NA NEMYSLITELNÉ
Churchillovo uvažování nebylo svého druhu iracionální – 
sám správně odhadl, že poválečné mocnosti budou brzy 
zase znesvářené, a to může vést až k další hypotetické 
světové válce. Churchill navrhoval spojeneckou válečnou 
mašinerii využít k překvapivému úderu na sovětská vojska 
a přivést je ke kolapsu dříve, než bude pozdě. Plán operace 
tak počítal s překvapivým úderem na počátku července 
1945, při němž by na sovětské jednotky v Evropě zaútočily 
především britské a americké divize. Spolu s tím by se brzy 
na jejich stranu měly postavit i svobodné polské jednot-
ky. Znovu vyzbrojeno mělo být na 100 tisíc německých 
vojáků, při delším konfliktu by však role Německa zřejmě 
byla vyšší.
Britský generální štáb nakonec ideu zavrhl jako neprovedi-
telnou – Rudá armáda měla v Evropě trojnásobnou početní 
převahu proti západním spojencům, značná část této pře-
vahy navíc neměla jen charakter přečíslení. Sovětské tanky 

Adolf Hitler se v první světové válce dobrovolně přihlásil k armádě. Hitlerovým cílem byla globální dominance německé říše. 

OPERACE NEMYSLITELNÉ ALIAS OPERATION 
UNTHINKABLE. TAK SE JMENOVAL TAJNÝ PLÁN 

WINSTONA CHURCHILLA, KTERÝ MOHL DRUHOU 
SVĚTOVOU VÁLKU PRODLOUŽIT O ŘADU 

DALŠÍCH MĚSÍCŮ ČI LET.
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Churchill, Roosevelt a Stalin na Jaltské konferenci v roce 1945 Obří plakáty propagující pomoc Rusku na kongresu v australském Brisbanu 
v roce 1941

T-34 byly na svou dobu vysoce kvalitní, a ačkoli Sověti 
neměli prakticky žádné strategické letectvo, disponovali 
slušnou dávkou letadel letectva taktického. Britští generá-
lové měli rozhodně dobré důvody se domnívat, že podob-
ný konflikt by bylo jenom velmi obtížné vyhrát.
Dalším důvodem pro neuskutečnění plánu byla válečná 
únava – po šestiletém globálním konfliktu neměl nikdo 
chuť pokračovat v dalších bojích. Americký prezident 
F. D. Roosevelt navíc kopal za ideu poválečného světo-
vého sjednocení pod „Spojené národy“, z níž následně 
vzešla OSN. Roosevelt byl daleko větší zastánce Stali-
na než Churchill, bez americké pomoci se tak operace 
Unthinkable stala doslova nemyslitelnou.
Přesto se Churchillovi otevřelo výjimečné okno. Stalo se 
tak po Rooseveltově smrti v dubnu 1945, kdy se americ-
kým prezidentem stal Harry Truman. Ačkoliv i ten prozatím 
setrvával v Rooseveltově politice, jeho pozdější nechuť 
k Sovětskému svazu byla značná – snad tak stačilo něko-
lik konfliktů mezi spojenci, a i Truman by se v alternativní 
historii mohl stát zastáncem Churchillova tajného plánu. 
Pokud by západní spojenci měli v záloze více atomových 
zbraní a vztahy se Sověty doznaly zhoršení dříve, operace 
Unthinkable mohla být realitou.

PŘEKVAPIVÝ ÚDER A VYČERPÁVAJÍCÍ KONFLIKT
Zjednodušeně lze přitom říci, že šance na vítězství měly 
v případě války mezi západními spojenci a Sověty v roce 
1945 obě strany. Sovětská mašinerie rozhodně zvyšovala 
šanci východního bloku na úspěch v konvenčním konfliktu. 
Pokud by 47 angloamerických divizí zaútočilo nečekaně, 
mohlo by se jim podařit zdecimovat sovětské frontové 
jednotky. Sovětské zálohy byly však větší, a ačkoli Sovětský 
svaz byl na pokraji svých zásobovacích možností, už rok 1941 
ukázal, že sovětskou improvizaci není radno podceňovat.
Jenže ani na Západě nebyla situace tak prostá. V případě, 
že by USA odložily invazi do Japonska či došlo na jejich 

příměří s Japonskem, počty amerických sil v Evropě mohly 
dále narůstat. Spojenci měli navíc v záloze již tehdy jader-
né zbraně. Sověti v reálu vlastní bombu získali až v roce 
1949, během operace Unthinkable by se tak bez nich mu-
seli obejít. Po úvodním překvapení se konflikt mohl vyvíjet 
dvěma cestami – záleželo by na tom, jak rychle se obě 
strany přizpůsobí novému stavu věcí, přesměrují své síly 
na frontu a vysvětlí válkou vyčerpané ekonomice a obyva-
telstvu, proč se pustit do dalšího konfliktu. Nejdůležitější 
by byla nálada americké veřejnosti – po čtyřech letech, 
kdy byli Sověti americkými spojenci, je však nepravděpo-
dobné, že by Američané podpořili další válku proti nim.
Nejde však jenom o jejich nálady. Moderní zastánci opera-
ce Unthinkable často zmiňují, že státy střední a východní 
Evropy by v dlouhodobém měřítku ze sovětské prohry těžily. 
Těžko rozporovat, že Polsku nebo Československu by nej-
spíše bylo mimo sovětskou náruč lépe – zároveň ale nelze 
ani vsázet na to, že velká část populací těchto států vnímala 
jako své osvoboditele spíše Sověty nežli západní spojence, 
a dost možná se tak v konfliktu (zvláště, pokud by nasazeni 
byli i němečtí vojáci) přiklonili spíše na Stalinovu stranu.

V SÁZCE BYLO MNOHO
V součtu tak platí, že operace Unthinkable mohla zname-
nat jak vítězství Sovětů, tak i západních spojenců. Štěstěna 
a rozložení sil však nahrávaly spíše první možnosti. Druhý 
scénář rozhodně nebyl bez šance, byl však příliš riskantní. 
Britský generální štáb byl tak rozhodně správný ve svém 
odmítnutí plánu. V sázce bylo příliš mnoho a ztráta Evropy 
podruhé během jedné dekády byla přílišným rizikem. I po-
kud by konflikt skončil odstraněním Churchilla a příměřím, 
nálady mezi oběma velmocemi by byly podstatně horší 
než ve skutečném roce 1945, z čehož by sovětská část Ev-
ropy nejspíše těžila jenom vyšší míru represálií, než na jaké 
došlo ve skutečnosti. ◾

Kdyby Hitler vyhrál válku 
11. 4. ve 20.00
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ARTUŠOVA SMRT 

Na základech historek o grálu vyrostlo množství 
artušovských legend o rytířích Kulatého stolu, kteří 
po svatém grálu opakovaně pátrají. Nejslavnějším 
z těchto děl je jistě známý rytířský román Artušova 
smrt od Thomase Malloryho z roku 1485. Ten je 
rozdělen na osm kapitol a v šesté z nich se několik 
Artušových rytířů (Gawain, Lancelot, Parsifal, Galahad 
a Bors mladší) vydá grál hledat. Po cestě samozřejmě 
musejí překonat řadu překážek a výzev v duchu 
Homérovy Odyssey, a nakonec se úkol podaří splnit 
Galahadovi, jenž je jako jediný zcela bez hříchu – a tedy 
hoden získat pro svého krále nejmocnější relikvii.
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Monty Python a Svatý Grál, Indiana Jones a Poslední křížová výprava,
Šifra mistra Leonarda, případně i Excalibur nebo Král rybář. Slavných

filmů, v nichž se bájný kalich vyskytuje, bychom ale napočítali desítky.
Přitom každý ze zmíněných snímků je jiný a k tématu přistupuje

odlišně. Ostatně – rozmanitost je se symbolem svatého grálu 
neodmyslitelně spojena.

Text: Mojmír Sedláček — Foto: Shutterstock, Wikimedia Commons

PO STOPÁCH HISTORIE

SVATÝ  
GRÁL 

SYMBOL  
NEDOSAŽITELNOSTI
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Obdobně i v literatu-
ře 20. a 21. století 
najdeme nepřeber-
ně odkazů, slavný 
skladatel Richard 
Wagner v roce 1882 

napsal o hledání svatého grálu operu 
Parsifal. Stojí rozhodně za pozornost, 
že ačkoliv ikonický předmět provo-
koval umělce už ve středověku, až 
v několika posledních staletích k sobě 
přitáhl nejvíce pozornosti.

MÝTUS O TEMPLÁŘÍCH
Za znovuobjevením fenoménu stojí 
rakouský historik a orientalista Joseph 
von Hammer-Purgstall, který v roce 
1818 spojil mýtus o grálu s templář-
ským řádem. Templáři grál nevlastnili, 
ale podle Hammer-Purgstalla po něm 
vehementně pátrali, jelikož jej považo-
vali za symbol svého učení a vědění. 
Ačkoli neexistují věrohodné důkazy 
o tom, že by templáři měli se svatým 
grálem cokoli společného, na vodě 

postavená teorie se uchytila, a přede-
vším ve 20. století se dočkala mnoha 
dalších rozpracování.
Mezi ně patřila i práce německého 
spisovatele Otto Rahna, který během 
30. let publikoval řadu děl propojují-
cích svatý grál nejen s templáři, ale 
i s německými národními mýty a stře-
dověkým křesťanským hnutím kata-
rů. Podle Rahna byl věhlasný kalich 
symbolem původního germánského 
náboženství, než jej potlačilo křesťan-
ství. Rahnovy myšlenky zaujaly říšské-
ho vůdce SS Heinricha Himmlera, díky 
němuž se Rahn časem stal důstojní-
kem SS, a Himmler financoval jeho 
další pátrání po stopách svatého grá-
lu. O Rahnovi nelze říct, že by byl pře-
svědčeným antisemitou a příznivcem 
nacistických myšlenek, spíše se snažil 
Himmlerova zájmu využít k tomu, aby 
se mohl věnovat svému oblíbenému 
tématu – i když jen krátce. Kvůli své 
otevřené homosexuální orientaci 
a mnoha kontaktům s antinacistickými 

kruhy rychle upadl v nemilost. V roce 
1939 z SS vystoupil a v březnu téhož 
roku se našlo jeho zmrzlé tělo v ra-
kouských horách. Okolnosti jeho smrti 
se dodnes nepodařilo objasnit.

NACISTICKÁ POSEDLOST GRÁLEM
Nacistické pátrání po svatém grálu 
je dodnes známé, na Rahna totiž 
navázal sám Himmler a v roce 1940 
navštívil legendami opředený klášter 
Montserrat, nacházející se poblíž 
španělské Barcelony. Toto místo měl 
vytipované už Rahn, dostal se k němu 
ale až Himmler. Ani on však nepořídil, 
benediktínští mniši jej totiž odmítli 
pustit do podzemí kláštera, kde se 
podle nacistického pohlavára měl sva-
tý grál nacházet. Pro zřejmě nejezo-
teričtěji založeného člena Hitlerova 
nejbližšího okruhu se jednalo o velké 
zklamání. Ve svatém grálu totiž nevi-
děl „jen“ zdroj nekonečné síly a nezra-
nitelnosti, jak vyčetl z legend, nýbrž 
hlavně potvrzení Třetí říše jakožto 

Co je vlastně svatý grál? Otázka, na kterou i přes mnoho různorodých teorií neznáme odpověď. 
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pokračovatele germánských tradic, 
mýtů a ikonografie. Ušlechtilá a nevy-
hnutelná válka proti nižším rasám se 
podle něj musela opírat o myšlenkový 
základ vycházející z hlubin árijské 
historie.

SVATÁ KREV A SVATÝ GRÁL
V 70. a 80. letech minulého století 
se s různými konspiračními teoriemi 
roztrhl pytel. Velké pozornosti se 
například dočkal přístup, že svatý grál 
není fyzický předmět, nýbrž symbol 
Ježíšovy pokrevní linie. Podle této 
teorie měl totiž Ježíš s Marií Mag-
dalenou děti a po smrti Spasitele 
rodina přesídlila do Francie, kde jejich 
potomci vládli jako Merovejci: tedy 
první dynastie vládnoucí ve Francké 
říši od 5. do 8. století. Za pomoci růz-
ných tajných organizací (samozřejmě 
včetně templářů) se podařilo Ježíšovy 
potomky uchránit před katolickou 
církví až dodnes. Tuto teorii nejvýraz-
něji rozvinula kniha Svatá krev a svatý 

grál z roku 1982 (česky 2003), využil 
ji i Dan Brown při psaní zmíněné Šifry 
mistra Leonarda.

KDE SE VZAL SVATÝ GRÁL?
Ale vraťme se ještě o něco zpátky 
do historie – do dob, kdy svatý grál 
figuroval jako mýtus a symbol, nikoli 
jako základ moderních konspirací. 
Nelze však přesně vysledovat jeho 
původ, neexistuje jedna ustálená 
a všeobecně přijímaná verze. Kořeny 
svatého grálu pravděpodobně sahají 
do keltské mytologie, která obsahova-
la příběhy o bezedných pohárech či 
kotlících. Ty se časem zřejmě dostaly 
do raně středověké Anglie a Francie, 
kde se smísily s křesťanským pojetím. 
Podle něj byl původní grál kalichem, 
z něhož Ježíš pil u poslední večeře. 
Během následného ukřižování do 
kalicha zachytil několik kapek krve 
Josef z Arimatie, Ježíšův tajný učed-
ník i člen židovské rady. Kvůli mnoha 
verzím tohoto příběhu se nehovoří jen 

o kalichu, nýbrž i o talíři, misce, pohá-
ru, nebo dokonce jen o kameni.
První písemnou zmínku o svatém grálu 
má na svědomí francouzský básník 
Chrétien de Troyes, jenž na konci 
12. století napsal romantickou báseň 
Gal Parsifal aneb Příběhy grálu. Nestihl 
ji však dokončit, a tak dodnes nejčastě-
ji zmiňovanou verzí obsahující i slovní 
spojení „svatý grál“ je dílo dalšího 
francouzského básníka Roberta de 
Borona, jenž je jen o pár dekád mladší. 
Rozsáhlá epická báseň s názvem Velká 
historie grálu popsala i účast Josefa 
z Arimatie a stala se základem pro další 
práce na toto téma. A konečně v téže 
době (tedy na přelomu 12. a 13. století) 
zpracoval příběh německý rytíř a bás-
ník Wolfram von Eschenbach, který 
pouze v několika drobnostech upravil 
původní Chrétienovo vyprávění.

KRÁL RYBÁŘ
Už od první Chrétienovy verze se 
v příběhu vyskytuje i důležitá postava 

Je svatý grál symbolem Ježíšovy pokrevní linie? Josef z Arimatie měl do kalicha zachytit kapky 
Ježíšovy krve. 

Autor první písemné zmínky o svatém grálu, 
Chrétien de Troyes 

PO STOPÁCH HISTORIE

SVATÝ GRÁL LZE NEJLÉPE CHÁPAT JAKO SYMBOL 
ZASTUPUJÍCÍ NĚCO NEDOSAŽITELNÉHO, 

NEUCHOPITELNÉHO, PRCHAVÉHO. 
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jménem Král rybář. Ten má za úkol 
hlídat svatý grál, zároveň je však zmr-
začený a nemůže chodit. Jedná se tak 
o variaci na tragickou antickou posta-
vu Oidipa, rovněž chromého a krutým 
osudem stiženého vládce. Král rybář 
se většinou vyskytuje na loďce, kde 
loví ryby a čeká na příchod hrdiny 
(obvykle Parsifala či Galahada), jehož 
skutky ho mohou zbavit trýznivých 
zranění, kvůli nimž je impotentní. Zřej-
mě jde o trest za to, že se Král oženil, 
a tak se vzepřel odvěkému kodexu 
strážců grálu, který sňatky zakazoval. 
A aby těch propojení keltských mýtů 
s křesťanskou tradicí nebylo málo, 
královo zranění bylo údajně způsobe-
no svatým kopím (či také Longinovým 
kopím) neboli zbraní, kterou římský 
voják Longinus probodl bok ukřižova-
ného Ježíše Krista.

TAJEMNÁ PODSTATA 
SVATÉHO GRÁLU
Na výše uvedených přístupech ke 
svatému grálu může zaujmout přede-
vším to, o kolika podobách příběhu 
i samotného tajemného předmětu 
se lze vlastně bavit. Podoba, schop-
nosti, umístění, historie či podmínky 
k jeho získání – snad pro každý aspekt 

týkající se bájného kalichu existuje 
velké množství protichůdných verzí. 
Dodnes pořádně nevíme, jak k tématu 
přistoupit. Není divu, že se pro kome-
diální skupinu Monty Python jednalo 
o vděčný námět k jejich prvnímu 
celovečernímu filmu, v němž mohli 
parodovat libovolné středověké reálie 
a báchorky. S podobnou svobodou ke 
svatému grálu přistupoval i americký 
profesor literatury Joseph Campbell, 
proslavený rozsáhlým srovnáváním 
různých mýtů. Podle něj je každý 
jedinec ve středu svého vlastního my-
tologického světa čili může s tradova-
nými příběhy zacházet tak, jak se mu 
hodí – a právě v tomto duchu se sám 
Campbell pokoušel legendu o svatém 
grálu propojit s co největším množ-
stvím národních mýtů.
Campbell přitom vycházel z analytic-
ké psychologie Carla Gustava Junga, 
na niž navázaly i Jungova manželka 
Emma a jeho spolupracovnice Marie-
-Louise von Franzová v knize The Grail 
Legend. V ní podle jungiánského uče-
ní o archetypech interpretovaly řadu 
postav a situací jako odraz vnitropsy-
chických konfliktů, jež se do historie 
umění promítají právě prostřednic-
tvím mýtů. Sám Jung o svatém grálu 

psal ve své knize Psychologické typy: 
„Aby byl symbol účinný, musí být ze 
své podstaty nenapadnutelný. Musí 
být nejlepším možným vyjádřením 
převládajícího světonázoru, nepřeko-
natelnou nádobou významu: musí být 
také dostatečně vzdálený pochopení, 
aby odolal všem pokusům kritického 
rozumu o jeho rozložení; a konečně 
i jeho estetická podoba nás musí 
přesvědčivě zaujmout.“
A to vše pro svatý grál bezesporu platí 
dodnes – nejlépe jej lze chápat jako 
symbol zastupující něco nedosažitel-
ného, neuchopitelného, prchavého. 
V tomto významu se o svatém grálu 
také hovoří v běžné řeči a soudě dle 
nejasných a rozporuplných informací, 
které díky historikům o tomto bájném 
předmětu máme, se tomu rozhodně 
nelze divit. I rozsáhlé knihy detailně 
popisující vše kolem svatého grálu ne-
dokážou plně vystihnout, co je vlastně 
zač – to ale neznamená, že bychom 
se o to měli přestat snažit. Není právě 
tahle ochota pokoušet se o zdánlivě 
nesplnitelné úkoly nakonec bytostně 
lidským údělem? ◾

Legendami opředený španělský klášter Montserrat Podaří se odhalit tajemství svatého grálu? 

Teorie svatého grálu 
31. 3. ve 23.00

Lázeňská tradice 
& dokonalá péče 
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Speciál 

MILUJEME  
RAS AL  

KHAIMAH

NEJROZMANITĚJŠÍ 
EMIRÁT RAS 
AL KHAIMAH 

NADCHNE KAŽDÉHO 
CESTOVATELE

Na území Ras Al Khaimah se nachází 64 kilometrů dlouhých 
písečných pláží, terakotově zbarvené pouštní duny a malebné pohoří 

Al Hajar s nejvyšší horou Spojených arabských emirátů – Jebel Jais. Je to 
rovněž nejzelenější emirát s rozlehlými palmovými háji, mangrovovými 

porosty a pouští, který nabízí řadu adrenalinových atrakcí. 

Foto: RAKTDA
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RAS AL 
KHAIMAH NA 
VLASTNÍ KŮŽI

Dominantou Ras Al Khaimah je jednoznačně majestátní pohoří Al Hajar 
tvořené vyprahlými skalisky zbarvenými do červena, kde zažijete adrenalin 
jako nikde na světě. Emirát se ale také pyšní lagunami s mangrovovými lesy 
a pouští terakotové barvy. Toto jedinečné místo si zamilovala i manažerka 

komunikace CK Blue Style Ilona Topolová. 

ADRENALIN
Skutečně asi největším lákadlem Ras 
Al Khaimah je hora Jebel Jais, kde se 
nachází velký Adventure Park, který 
využívá všechny dostupné atrakti-
vity pohoří. Součástí je Jais Flight, 
nejrychlejší a nejdelší lanový skluz (zi-
pline) na světě, kdy zavěšeni v poloze 
supermana letíte rychlostí 160 km/h 
nad kaňonem ve výšce 1680 metrů 
nad mořem. „Pro mne osobně to byl 
vyloženě životní zážitek. Před samot-
nou jízdou dolů vás připraví instruk-
tážním videem, oblečou do speciál-
ního postroje s helmou a odvezou na 
vrchol hory Jebel Jais, kde je startovní 
stanice. Asi největší nervozita přišla ve 
chvíli, kdy jsem čekala, až na mě přijde 
řada a přede mnou kolegy zavěšovali 
na lano hlavou dolů. Takto zavěšeni 
čekáte pár sekund, než vám start 
letu odpočítá člen týmu Jebel Flight, 

řekne: „Bye bye“ a pošle vás po ziplině 
do údolí. Ten pocit, když letíte… Je to 
absolutní pecka,“ popisuje šéfka ko-
munikace CK Blue Style Ilona Topolo-
vá svoji nedávnou osobní zkušenost. 
Tento adrenalinový zážitek však 
není jediný, který v horách můžete 
zažít. Zábavou pro děti i dospělé je 
Jais Sledder, nejdelší bobová dráha 
v emirátech. Jízda trvá zhruba 8 mi-
nut, a i když se zdá rychlejší než jiné 
bobové dráhy, je zcela bezpečná. 
Zipliny brázdí celou horní část pohoří. 
Pokud se nebudete cítit na tu nejvyšší 
a nejrychlejší, můžete si vybrat Jais 
Sky Tour, kde na jedné z šesti kratších 
zipline vsedě přejíždíte z jedné části 
hor na druhou.
Adventure Park je otevřen mimo 
pondělí a úterý, kdy probíhá potřeb-
ná údržba všech atrakcí. Pokud sem 
vyrazíte o víkendu, potkáte se zde 

s celými rodinami, které do chladných 
hor vyrážejí pravidelně i se stany, 
grilují a užívají si dechberoucích 
výhledů.

Tip na oběd
Součástí celého Adventure Parku 
je i nejvýše položená restaurace 
ve Spojených arabských emirátech, 
1484 by Puro, kde opravdu výborně 
vaří. Za pěkného počasí si určitě 
sedněte ven, kde od limonády 
nebo třeba vína můžete pozorovat 
odvážlivce letící nad vámi na 
ziplině Jais Flight.

PŘÍRODA
Velkou část pobřeží Ras Al Khaimah 
tvoří mangrovové porosty, které byly 
dříve považovány za bažinaté oblas-
ti. Dnes jsou naopak velmi ceněny, 
jelikož emirátu poskytují rozmanitý 

SPECIÁL MILUJEME RAS AL KHAIMAH
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živý ekosystém. Mangrovové háje se 
rozkládají v okolí pobřežní promenády 
a krásu těchto míst a života v nich je 
nejlepší objevovat na šlapadle nebo na 
kajaku. „Projíždíte vodami, kde vás pří-
mo obklopují tyto stromy, které vypada-
jí, jako by byly zasazeny vzhůru kořeny. 
Uvidíte plameňáky postávající na jedné 
noze, hejna kormoránů, volavek, ledňáč-
ků a dalších stěhovavých ptáků všeho 
druhu. Je to nádherná podívaná,“ láká 
Topolová z CK Blue Style.
Pokud se vám nebude chtít šlapat nebo 
pádlovat, můžete si pronajmout loďku 
s průvodcem, a seznámit se tak se 
vším, co tato kouzelná místa nabízejí.

ROMANTIKA
Přiznejme si, že poušť pro nás Evropany 
představuje vždy tak trochu magické 
místo. Poušť emirátu Ras Al Khaimah 
svoji magii umocňuje načervenalým 

pískem a neustále se měnícími duna-
mi. Navíc díky dešťům v chladnějším 
období zde v zimních měsících rostou 
hojné původní nehybné rostliny, 
kvetou pouštní efeméry a hyacinty 
a rozkvétají malé paloučky. „V poušti 
se můžete vydat po stopách beduínů 
a navštívit jejich vesnice, můžete si 
v písku zařádit na čtyřkolkách nebo 
v buginách, sjíždět duny na sand-
boardu nebo se podívat na tradiční 
velbloudí závody. Osobně doporučuji 
strávit v poušti noc v kempu s večeří. 
To ticho, ty hvězdy, to je skutečné 
kouzlo,“ popisuje šéfka komunikace 
CK Blue Style.

TRADICE
Perlová farma Suwaidi Pearls je mís-
tem, kde se minulost snoubí s leskem 
a čistotou přírodních perel. Z pobřeží 
vás člun odveze zátokou k místu, kde 
se v Ras Al Khaimah vždy pěstovaly 
a stále pěstují perly. Průvodce vás 
seznámí s celý procesem, který je sku-
tečně velmi zajímavý a v mnohém vás 
překvapí. Následně si sami vyberete 
ústřici, průvodce vám ji profesionál-
ním způsobem otevře a uvidíte, zda 
budete mít štěstí a perlu v ní najdete. 
Urodí se pouze zhruba v 65 % vysaze-
ných ústřic. „Na farmě mají speciální 
akvárium, kde jsou ústřice, které jsou 

už pro otevření zralé. Vyberete si a na-
pjatě sledujete hbité ruce, jak ústřici 
otevírají a prohmatávají místo, kde se 
přírodní perla rodí. Když ji pak najdou 
a vyloupnou, je to jako malý zázrak,“ 
říká Topolová z CK Blue Style.

EXTRA TIP NA UBYTOVÁNÍ
Emirát se v oblasti turistického ruchu 
velmi intenzivně rozvíjí a na březích 
tyrkysového moře s bělostnými pláže-
mi nabízí luxusní hotelové komplexy 
se špičkovou úrovní služeb a bo-
hatou nabídkou vodních sportů na 
pláži. Mezi jedno z nejoblíbenějších 
míst, kde se turisté ubytovávají, patří 
určitě Marjan Island. Jedná se o uměle 
vytvořenou skupinu čtyř ostrovů ve 
tvaru korálů, kde najdete ubytování 
v těch nejznámějších a nejvyhláše-
nějších hotelových řetězcích. „Novým 
hotelem na ostrově je pětihvězdičkový 
Mövenpick Resort Al Marjan Island 
s nekonečným bazénem, bílou pláží 
ústící do tyrkysových vod Arabského 
zálivu a naprosto dokonalou kuchyní,“ 
doporučuje manažerka komunikace 
CK Blue Style Ilona Topolová. 
Rozmanitost emirátu se však nepro-
jevuje jen v jeho území, ale i v samot-
ných možnostech ubytování. Nabízí 
přes 50 hotelů a kempů, které uspoko-
jí požadavky každého cestovatele. ◾
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DOVOLENÁ  
PLNÁ ZÁŽITKŮ

1.  
AL HAJAR A ADVENTURE PARK
V majestátním pohoří Al Hajar mohou 
turisté absolvovat výstup na nejvyšší 
horu Jebel Jais. Trasa je dlouhá téměř 
šestnáct kilometrů a není extrémně 
náročná. Netrénované zájemce nebo 
osoby s pohybovým omezením 
vyvezou na vrchol hory džípy. Cestou 
je několik zastávek na výhledy do 
krásné okolní krajiny. 
Nachází se zde i velký Adventure Park, 
který nabízí celou řadu aktivit. Tou 
nejznámější je nejrychlejší a nejdelší 
lanový skluz (zipline) na světě, který 
vede z vrcholku Jebel Jais, je 2,8 km 
dlouhý a při jízdě na něm dosáhnete 
rychlosti vyšší než 160 km v hodině. 

Emirát Ras Al Khaimah je tak rozmanitý, že ho můžete poznat ze všech úhlů pohledu.  
Na své si zde přijdou jak horalové, tak vyznavači adrenalinových zážitků i milovníci historie.

2.  
CAMP 1770
Okolí hory Jebel Jais je jako stvořeno 
pro kempování.  V nadmořské výšce 
1770 metrů se tu rozkládá Camp 1770, 
který je nejvýše položeným táborem 
ve Spojených arabských emirátech. 
Zdejší večery mají neopakovatelnou 
atmosféru. Každý si tu zapálí táborový 
oheň, ochutná speciality místní 
kuchyně horských kmenů a kochá se 
pohledem na horské masívy. Skvěle 
se zde medituje i cvičí jóga. 

3.  
KURZ PŘEŽITÍ
Opravdoví dobrodruzi mohou 
v pohoří Al Hajar absolvovat kurz 
přežití pod vedením zkušených 
instruktorů z týmu Bear Grylls. 
Zájemci se naučí celou řadu 
dovedností, jako je rozdělávání 
ohně, stavba nouzových přístřešků, 
navigace, získávání zdrojů vody, 
používání nožů pro přežití, lezení po 
skalách a přežití v extrémním počasí. 
Součástí jsou i odlehčené aktivity, 
jako například pěší turistika, jízda na 
horském kole, slaňování, lezení po 
skalách nebo lukostřelba. V kempu 
je možné absolvovat čtyřhodinový 
nebo celodenní kurz přežití. 

SPECIÁL MILUJEME RAS AL KHAIMAH



www.prima-zoom.cz 5151www.prima-zoom.cz

4.  
POUŠŤ AL WADI
Dalším lákadlem je přírodní rezervace 
Al Wadi, která se rozkládá uprostřed 
červených písečných dun a je 
domovem řady zvířat. Spatříte zde 
přímorožce, velbloudy, pouštní 
lišky i krásné arabské koně, které si 
můžete zkusit osedlat. Zkušení jezdci 
mohou sami cválat po jemném písku, 
začátečníkům zase slouží prostorné 
výběhy, kde je základům jízdy na koni 
naučí profesionálové. 
Absolvovat zde můžete i jízdu na 
čtyřkolce nebo v džípu po pouštních 
dunách, která je fantastickým 
adrenalinovým zážitkem. V rezervaci 
dále nechybějí ani kurzy lukostřelby 
nebo sokolnická show.  

5.  
PERLOVÁ FARMA SUWAIDI 
V emirátu Ras Al Khaimah se nachází 
i jediná perlová farma ve Spojených 
arabských emirátech s názvem 
Suwaidi Pearls. Lov perel byl totiž 
v minulosti hlavním zdrojem příjmů, 
a to až do doby, než v emirátech 
započala těžba ropy. Po tomto objevu 
začala země expandovat a lov perel se 
upozadil. Dnes tuto historii připomíná 
perlová farma, kterou otevřel 
potomek posledního lovce perel. 

6.  
AL JAZEERA AL HAMRA
Když už navštívíte perlovou farmu, 
byl by hřích minout i jedinou 
zachovalou vesnici lovců perel, 
zvanou Al Jazeera Al Hamra. Poslední 
obyvatelé ji opustili v roce 1971,  kdy 
se s počátkem rozkvětu ropného 
průmyslu přesunuli za prací blíže 
k pobřeží. Dnes vesnice působí 
jako skanzen. Najdete zde prosté 
a jednoduše zařízené obytné domy 
lovců perel i velkolepé rezidence 
obchodníků, mešity, strážní věže, 
pevnosti i rozlehlé paláce. 
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7.  
PEVNOST DHAYAH
Zážitkem je také návštěva pevnosti 
Dhayah a jejího okolí, která 
představuje působivou exkurzi 
do historie celého regionu. Původní 
části stavby pocházejí z 16. století 
př. n. l. a kromě pevnosti samotné 
zde uvidíte i dvanáct rozsáhlých 
hrobek ještě staršího data. Kolem 
sedmdesátimetrového pahorku, na 
kterém pevnost naleznete, stále stojí 
také zbytky původních hradeb, které 
poskytovaly ochranu starověkým 
řemeslníkům pracujícím v místních 
palmových sadech. 

8.  
NÁRODNÍ MUZEUM 
RAS AL KHAIMAH 
Pokud vás láká možnost načerpat 
ještě hlubší znalosti o historii regionu, 
návštěva expozice Národního muzea 
Ras Al Khaimah je pro vás tou 
správnou volbou. Prohlídka souboru 
etnografických a archeologických 
artefaktů vás zavede až na samotný 
úsvit dějin lidské civilizace a umožní 
vám nahlédnout do životů lidí, 
kteří obývali území emirátů již před 
tisícovkami let. 

9.  
KLIDNÉ PLÁŽE 
Emirát Ras Al Khaimah se také 
pyšní plážemi s jemným pískem, 
vyhřátým mořem a zátokami. 
Mezi nejoblíbenější patří tzv. Pláž 
plameňáků na západním pobřeží. 
Jak už název napovídá, často ji 
navštěvují právě tito vodní ptáci 
s dlouhým krkem i nohama. 
Plameňáci si pláž oblíbili pro její 
mělké břehy a teplé proudy. 

SPECIÁL MILUJEME RAS AL KHAIMAH

Cestování
Pondělí 20.00–22.00
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Voynichův rukopis je fascinující a záhadný dokument, který už více než sto let mate 
vědce a badatele. Tento dokument pochází z počátku 15. století, je psán neznámým 

zašifrovaným písmem. Navzdory četným pokusům o rozluštění textu zůstává 
jeho pravý význam a účel neznámý. Kniha je všeobecně považována za jednu 

z největších nevyřešených záhad ve světě kryptografie.

ZÁHADA 
VOYNICHOVA 

RUKOPISU
Text: Miroslav Honsů — Foto: Shutterstock a Wikimedia Commons

Rukopis objevil pol-
sko-litevský sběratel 
a lovec artefaktů Wilfrid 
M. Voynich v roce 
1912 v jedné jezuitské 
knihovně v severní Itálii 

a předpokládá se, že pochází z Evropy. 
Tvoří ho 240 stran telecího pergame-
nu psaných zleva doprava, přičemž 
text doprovází mnoho ilustrací, map 
a diagramů. Rozměry rukopisu jsou 
23,5 × 16,2 × 5 cm a jeho obsah ne-
dává smysl – text je totiž psán nezná-
mým písmem, které někteří označují 
za druh šifry, a jeho význam se dosud 
nikomu nepodařilo spolehlivě rozluštit.

O skutečném významu a účelu 
Voynichova rukopisu vzniklo v prů-
běhu let mnoho teorií. Někteří 
badatelé se domnívají, že by rukopis 
mohl být tajným vědeckým nebo 
lékařským textem, podle jiných jde 
jednoduše o podvod. V roce 2009 
se podařilo pomocí radiokarbono-
vé metody datovat vznik rukopisu 
mezi roky 1405–1438, tedy do doby 
působení Mistra Jana Husa nebo 
Jany z Arku.

MAJITELÉ RUKOPISU
Badatelé se domnívají, že rukopis měl 
původně 272 stran a je otázkou, co 

bylo obsahem chybějících desítek 
stran a proč byly odstraněny. Nebo 
jen zmizely v průběhu věků, kdy ruko-
pis často měnil majitele? 
Prvním vlastníkem rukopisu měl být 
alchymista Georgius Barschius, který 
žil v letech 1585–1662, mimo jiné 
i v Praze. Podle některých odborníků 
vznikl proto rukopis na území Čech. 
Barschius měl pro něj nečitelný 
rukopis ve své knihovně už několik 
let, když se doslechl o jezuitském 
polyhistorovi Athanasiu Kircherovi, 
který mimo jiné vypracoval slovník 
koptštiny a údajně rozluštil i egypt-
ské hieroglyfy. 
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Barschius napsal v roce 1639 Kirche-
rovi dopis do jezuitské Římské koleje, 
který se stal zároveň první dolože-
nou zmínkou o existenci Voynichova 
rukopisu. Jeho vlastník přiložil k dopisu 
ukázky z rukopisu a vkládal do kore-
spondence se vzdělaným jezuitou vel-
ké naděje. Domníval se, že Voynichův 
rukopis je ukázkou „egyptských věd“, 
pokud se ale dočkal jakékoli reakce, 
neexistují o tom historické záznamy.
Když Barschius zemřel, získal Voy-
nichův rukopis profesor Karlovy 
univerzity Jan Marcus Marci (1596–
1667). Ani tento renesanční lékař, 
fyzik a matematik, stoupenec Galilea 
Galilei a jeden z posledních českých 
polyhistorů si s rozluštěním rukopisu 
neporadil. I on se obrátil na jezuitu 
Kirchera a tentokrát mu zaslal celý 
rukopis. O osudu Kircherova případ-
ného bádání nad záhadným textem 
není nic známo, zato víme, že rukopis 
skončil v papežské knihovně. 
Dokument na 200 let zmizel z his-
torické paměti, aby se znovu objevil 
v roce 1886, kdy jej jezuité vykoupili 
ze soukromé knihovny belgického 
kněze Petera Jana Beckxe. Jeho 
dalším majitelem se v roce 1912 stal 
právě Wilfrid M. Voynich, podle nějž je 
dokument pojmenován. V současné 

době rukopis vlastní americká uni-
verzita Yale – vzácné dílo je fyzicky 
umístěno v trezoru tamní Beinecke-
ovy knihovny, ta ale zpřístupnila jeho 
digitální verzi, kterou si můžete v klidu 
prolistovat na internetu.

FASCINUJÍCÍ ILUSTRACE 
Jedním z nejpodivnějších aspektů 
Voynichova rukopisu jsou jeho ilus-
trace. Zobrazují neobvyklé rostliny, 
astrologické symboly a nahé ženy 
koupající se v bazénech a nepodobají 
se ničemu, co známe z jiných rukopi-
sů z téže doby. Na některých ilustra-
cích jsou zobrazeny ženy se sítí trubek 
a trubiček, které by podle některých 
badatelů mohly představovat jakýsi 
alchymistický nebo lékařský diagram. 
Ilustrace jsou přitom nádherně ztvár-
něné a provokují představivost lidí po 
celém světě.
Podle ilustrací se rukopis dělí na něko-
lik částí. Jednou z nich je zřejmě her-
bář rostlin, z nich některé se dokonce 
podařilo rozpoznat, jiné jsou ale 
záhadou. Astronomické a astrologické 
části dominují diagramy a symboly 
tradičního zvěrokruhu. Zřejmě nejpo-
divnější část knihy provázejí zobrazení 
nahých žen koupajících se v kádích 
naplněných podivnou tekutinou, 

z nichž některé jsou propojené sítí 
trubek. Badatelé se domnívají, že je 
zde souvislost s medicínou, přičemž 
je zajímavé, že se v celém rukopisu 
nevyskytuje jediný muž. 
Další části rukopisu pak tvoří kosmolo-
gické náčrty a zeměpisné útvary, jako 
jsou třeba sopky, ale také zobrazení 
částí rostlin a ingrediencí, jež jsou 
zřejmě součástí farmakologických 
receptů. Badatelé tak usuzují podle 
toho, že je zde text rozčleněn na kratší 
odstavce, jakési popisy nebo popisky.

TAJEMNÝ JAZYK
V posledních letech se odborníci 
soustředili na analýzu rukopisu pomocí 
nových vědeckých postupů. Do hry 
vstoupila počítačová technika, která 
analyzovala četnost symbolů a slov 
v rukopise v naději, že se tak objeví 
skryté vzorce, jež by mohly poskytnout 
vodítko o významu textu. Další bada-
telé použili spektroskopickou analýzu 
ke zkoumání inkoustu a pergamenu, 
aby zjistili, z jakých materiálů a jakými 
technikami byl rukopis vytvořen.
Neznámé písmo obsahuje 20–30 zna-
ků a interpunkci. Vědci v knize napo-
čítali kolem 35 000 slov s průměrnou 
délkou odpovídající například latině 
nebo angličtině. Krátkých slov, což 

Vědci ani moderní technologie zatím nedokázali Voynichův rukopis rozluštit. 
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Wilfrid M. Voynich

Historie 
Úterý 20.00–22.00

Sobota 22.00–24.00

jsou typicky spojky nebo předložky, 
je v textu minimum. Lingvisté, kteří se 
snažili rozluštit jazyk, jímž je Voy-
nichův rukopis napsán, upozornili na 
určité gramatické zákonitosti, jež se 
v textu objevují. Snaha odhalit jazyk 
rukopisu vedla v minulosti k mnoha 
nepotvrzeným teoriím, včetně aztéčti-
ny (nahuatl), vizuálně zakódované 
hebrejštiny nebo mandžuštiny. 
Autorství Voynichova rukopisu se 
přičítalo kdekomu od Leonarda da 
Vinciho, Rogera Bacona, Edwarda 
Kellyho nebo důvěrníka Lucemburků 
Angela z Florencie, případně měl 
text vzniknout v pozdním středověku 
v Asii. Kvůli dataci pomocí radiokar-
bonové metody ale mnozí z nich 
z hledáčku badatelů vypadli. 
Do objasňování záhadného artefaktu, 
který zřejmě krátce vlastnil i císař Ru-
dolf II., promluvili také Češi. Konkrétně 
amatérská badatelka Irena Hanzíková 
z Nové Paky uvádí, že přeložila už 
třetinu Voynichova rukopisu a podle 
ní jde o osobní poznámky moravské-
ho šlechtice a tridentského biskupa 
Jiřího III. z Lichtenštejna (1383–1419), 
psané staročeštinou s použitím 
unikátní abecedy. Obsahem měla být 
jakási kniha života popisující biskupo-
vu cestu k Bohu. Přestože Hanzíková 

v roce 2016 oznámila, že vydá publika-
ci, která vnese do obsahu Voynichova 
rukopisu světlo, stále ještě v luštění 
obsahu pokračuje.
Naposledy rozluštění Voynichova 
rukopisu ohlásil v květnu 2019 jazyko-
vědec z univerzity v Bristolu Gerard 
Cheshire. Ve své studii publikované 
v odborném časopise Romance 
Studies tvrdí, že rukopis je napsán 
takzvanou protorománštinou, tedy 
víceméně hypotetickým jazykem 
odvozeným z latiny, z nějž se měly 
vyvinout dnešní románské jazyky. 
Problémem ale je, že protoromán-
ština, která nemá žádnou písemnou 
podobu (nebo se alespoň nic nedo-
chovalo), zmizela někdy v 8. století 
a je dost nepravděpodobné, že by 
tímto jazykem někdo psal o 700 let 
později. Cheshire také nezveřejnil pře-
klad rukopisu, ale předložil pouze svůj 
návod, jak ho číst. Podle vlastních slov 
došel k řešení šifry kombinací důvtipu 
a laterálního myšlení.
Protože ale žádný z navržených 
způsobů čtení Voynichova rukopisu 
dosud nebyl uznán za výchozí, zůstá-
vá pátrání po obsahu středověkého 
dokumentu kryptografickou výzvou 
i v době výkonné počítačové techni-
ky a umělé inteligence. ◾

KTERÉ DALŠÍ TEXTY 
A JAZYKY ČEKAJÍ NA 
ROZLUŠTĚNÍ? 

Existuje několik starověkých písem 
a jazyků, které dosud nebyly zcela 
rozluštěny, což znamená, že jejich 
význam a základní jazykové 
struktury zůstávají neznámé.

◾ Lineární písmo A: Toto písmo 
používala minojská civilizace 
na ostrově Kréta v době 
bronzové. Navzdory úsilí 
lingvistů a archeologů zůstává 
jazyk a jeho písemný systém 
z velké části nerozluštěn.

◾ Rongorongo: Jedná se 
o systém glyfů nebo symbolů 
používaný původními obyvateli 
Velikonočního ostrova. Odborníci 
se jejich význam snažili několikrát 
bezúspěšně rozluštit. 

◾ Etruština a etruské písmo: 
Jazyk civilizace, která obývala 
střední Itálii před vznikem 
Římské říše, je znám z nápisů 
a malého počtu literárních 
textů, ale jeho přesná povaha 
a vztah k ostatním jazykům jsou 
stále předmětem diskusí.

◾ Písmo údolí Indu: Používala 
ho starověká civilizace v údolí 
Indu, jež se rozkládala na 
území dnešního Pákistánu 
a severozápadní Indie. Písmo 
se nepodařilo zcela rozluštit 
a jazyk, který se za ním skrývá, 
zůstává záhadou.
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Nosili tógu a modlili se k Jupiterovi, jinak však byli lidmi 
z masa a kostí s touhami, jaké máme i dnes. Každodenní život 
ve starověkých Pompejích se realitě kolem nás podobal víc, 

než si dokážeme představit.

DVA  
TISÍCE LET?  

NIC SE 
NEZMĚNILO. 

OBYVATELÉ POMPEJÍ  
BYLI JAKO MY

Text: Michael Fokt — Foto: Wikimedia Commons

PO STOPÁCH HISTORIE
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Také zrovna nemusíte mít vlakové vagony 
posprejované moudrostmi typu HVN či FCK? 
Nebo příliš nechápete subkulturu, jejíž členo-
vé prostě musejí zanechávat svůj nasprejo-
vaný podpis všude možně, ideálně na cizím 
majetku? A myslíte si, že byste ve starověkých 

Pompejích našli svůj neposkvrněný „svatý pokoj“? Chyba 
lávky! Přísloví „jména hloupých na všech sloupích“ totiž pla-
tilo i na přelomu letopočtu a pompejské ulice se antickými 
formami graffiti jen hemžily.

POČMÁRANÉ ZDI
Archeologové jich dodnes našli tisíce. Nejstarší z nich 
pochází ze 3. října roku 78 před naším letopočtem a hlásá: 
„Byl tady Gaius Pumidius Diphilus.“ Je tedy nejstarším zná-
mým graffiti na světě – prohlédněte si však stěny kterékoli 
z význačnějších architektonických památek a zjistíte, že jsou 
lidé i po dvou tisíciletích pořád stejní. Dokonce i graffiti však 
může být užitečné, a to i dva tisíce let poté, co vzniklo. Jed-
no z těch pompejských zní „XVI K Nov in ulsit pro masumis 
esurit“, což by se dalo volně přeložit jako „17. října se strašně 
přejedl“. Sdělení je to sice banální, to je však na pompej-
ských graffiti nejzajímavější. Odhalují každodenní život zdej-
ších obyvatel bez jakýchkoli příkras. Zpráva o žroutovi však 
možná prozrazuje mnohem víc. Je totiž napsaná ohořelým 
dřevem a takové nápisy většinou na místě moc dlouho nevy-
drží. Možná tedy vznikla krátce před ničivou erupcí Vesuvu, 

která město během jediného dne zcela zničila. Většina 
odborníků si však myslí, že k oné katastrofě došlo 24. srp-
na roku 79 našeho letopočtu. To však s obsahem graffiti 
nesouhlasí. Že by obyčejný hanlivý vzkaz na zdi předzname-
nával zajímavý historický objev? Tuhle hypotézu podporuje 
i fakt, že se v Pompejích našly zbytky granátových jablek, 
vlašských ořechů a sklizeného vína – což nejsou zrovna letní 
plodiny. Koneckonců Plinius Mladší, který ve dvou dopisech 
o katastrofě jako jediný očitý svědek reportoval, tak učinil až 
po letech. Takže kdo ví, jak to bylo s přesným datem.

ANTICKÝ FASTFOOD
Pobočku řetězce McDonald‘s byste v Pompejích asi hledali 
marně, to však neznamená, že si zdejší obyvatelé nemohli 
pochutnat na rozmanité nabídce jídel ve stylu fastfoodu. Ar-
cheologové našli zbytky prodejních stánků s jídlem zvaných 
thermopolia s bohatým výběrem. Servírovalo se kuřecí, 
kachní, vepřové či hovězí maso, podávali se ryby a šneci. 
Všechny tyhle zbytky se našly v hliněných hrncích, kde 
prodavači jídlo ohřívali. V Pompejích fungovalo i přes třicet 
pekáren, kde se pekl chléb rovným dílem pro chudé i boha-
té. Výzkumníci dokonce ze sopečného popela vyhrabali více 
než osmdesát bochníků připravených k prodeji.
V jedné věci se však zvyky Pompejanů od těch našich lišily. 
Když si dnes chceme užít příjemnou zábavu či ohromit na 
rande budoucího partnera, vyrazíme si do baru, hospůdky 
či restaurace. Typ vybraného podniku pak mimo jiné odráží 

V ruinách objevili archeologové také pompejské lázně – místo odpočinku a semeniště nemocí. 
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i naditost naší peněženky. V Pompejích to však měli úplně ob-
ráceně. Mimo domov jedli spíš chudí lidé, kteří doma jídelnu 
neměli, nebo cestovatelé z lodí v přístavu. Místní honorace si 
několikrát týdně užívala vrchovatých hostin doma u velkého 
stolu, kolem kterého polehávali na vyvýšených pohovkách. 
Protože v takové pozici nebylo snadné obsloužit se sám, 
obskakovaly je u toho desítky otroků. K ohromení pozvaných 
hostů pak sloužila spíš samotná exotická strava. Jedli se 
plameňáci, žirafy či mořské plody z dalekých zemí. Vše se 
kořenilo indonéským kořením a zapíjelo nejlepším vínem.
Na kvalitu jídelníčku si však evidentně nemohli stěžovat ani 
ti méně zámožní. Ve městě byl dostatek zeleniny a ovoce 
všeho druhu, k dispozici byly kuřecí maso i vajíčka a nechy-
běly ani čerstvé ryby. Za to všechno mohli místní poděkovat 
úrodné sopečné půdě kolem Vesuvu, středomořskému 
podnebí a moři hned za humny. Když se k tomu přidá i voda 
s vysokým obsahem fluoru, vychází z toho jediné – v Pom-
pejích by se moc zubařů neuživilo. Úsměvy místních byly až 
na sem tam nějaký kaz bezvadné. Což však neznamenalo, že 
se ve městě nešířily nemoci. Místní každý den relaxovali ve 
veřejných lázních, které se však kvůli špatné hygieně stávaly 
semeništěm choroboplodných zárodků všeho druhu. Proto 
jsou na jejich kostech stopy po četných zánětech.

POMPEJSKÉ PORNO
Jestli by se mohl někdo cítit v Pompejích jako v sedmém 
nebi, byl by to určitě vydavatel pornografických „lahůdek“ 
typu časopisu Hustler Larry Flynt. Na druhou stranu – mož-
ná by přišel na buben, protože sex a erotika byly v ulicích 
města každodenností, a málokdo by si tedy musel kupovat 
hanbaté sborníky. Přemíra smyslnosti dokonce možná stála 
za dvojitým objevením Pompejí. Když jejich pozůstatky 
v roce 1599 objevil architekt Domenico Fontana, rychle je 

zase zahrabal zpátky. Soudí se, že narazil na naturalistic-
kou fresku z místního nevěstince, která byla pro společ-
nost 16. století prostě příliš „přes čáru“. Chtělo by se říct 
„proboha!“ – nebo spíš pro bohy... Portréty nejrůznějších 
božstev v erotických situacích totiž zdobí i stěny místních 
soukromých domů. Tomu říkám zpřístupnit víru lidu.
18. století bylo zjevně tolerantnější, takže v roce 1748 zača-
ly v Pompejích vážně míněné vykopávky. Díky nim spatřilo 
světlo světa hned pětadvacet nevěstinců rozesetých po 
celém městě a zdobených freskami horšími než z červené 
knihovny. Největší z nich se skví v podniku s výmluvným 
názvem Lupanare. Slovo lupa (latinsky vlčice) bylo teh-
dejším slangovým výrazem pro prostitutku. Zdá se, že 
lascivní obrazy neměly jen rozdráždit fantazii návštěvníků 
veřejných domů, ale sloužily i jako forma nabídky služeb 
a společnic, které má nevěstinec k dispozici.
Podle odvážných poloh bylo opravdu z čeho vybírat a podle 
historiků se návštěva takového podniku rovnala přibližně 
posezení v hospodě dnes. Nikomu na tom nepřišlo nic div-
ného a nikdo to neodsuzoval. Mužský sen, což? Člověka ani 
neudiví, že se v Pompejích našly pozůstatky dvojčat trpících 
vrozenou syfilidou. Nemocí se tedy nakazila už v děloze 
matky, a to o 1400 let dřív, než si vědci mysleli, že  se syfilis 
do Evropy dostala. Mělo to být až spolu s kolumbovskými 
plavbami do Ameriky. Odvrácenou stranou mince byl fakt, 
že v nevěstincích často sloužily sexuální otrokyně dovle-
čené ze severní Evropy, které ze své cely s lůžkem celý 
život nevystrčily ani nos. Jejich blonďaté vlasy a světlá pleť 
dokonce ovlivnily pompejskou módu. Místní tmavovlasé 
a opálené ženy se začaly odbarvovat a potírat si tělo světlý-
mi mastmi, aby uspokojily exotické choutky svých mužů. ◾

PO STOPÁCH HISTORIE

ARCHEOLOGOVÉ OBJEVILI V POMPEJÍCH 
PĚTADVACET NEVĚSTINCŮ ROZESETÝCH 

PO CELÉM MĚSTĚ A ZDOBENÝCH FRESKAMI 
HORŠÍMI NEŽ Z ČERVENÉ KNIHOVNY.

Freska ze starověkého pompejského domu Kuchyně pompejských obyvatel 

Odhalené Pompeje
18. 4. ve 21.00
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„Cítili jsme se jako průkopníci – a taky jsme jimi byli. Byli jsme 
objevitelé a žili jsme ve vysněném světě dobrodružství nových 

objevů, i když to v našem případě byly tehdy malé objevy, že třeba 
někdo sestrojil druhý dýchací stupeň z krabičky od krému na boty. 

Byli jsme kamarádi na život a na smrt, k níž jsme měli při svých 
experimentech často blízko. Já vím, že se doba průkopnických 
začátků a všechna prožitá romantická dobrodružství nevrátí, 

ale až se znova narodím, chci to prožít celé znova!“

HLUBINY 
A POSEDLOSTI 

AKVANAUT PAVEL GROSS

Text: Miroslav Náplava — Foto: archiv autora
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Těmito slovy začíná 
dokumentární film, který 
vznikal v produkci Srdca-
ři.cz v průběhu uplynu-
lých čtyř let. V neděli 
5. března měl premiéru 

na Prima ZOOM. 
Když jsem si připravoval podklady pro 
jeden z našich srdcařských seriálů, 
narazil jsem poprvé na jméno muže, 
který měl strávit několik dní pod 
vodou. Přiznám se, neříkalo mi vůbec 
nic. Informace byla poměrně strohá, 
prý se taky jedná o průkopníka pří-
strojového a nádechového potápění 
v Československu, prvního českoslo-
venského akvanauta, a pozor – dokon-
ce stavěl ponorky! A že kniha o něm 
se dá sehnat v knihkupectví. To dosta-
tečně nabudilo mou zvědavost, abych 
utíkal přímo ze střižny do obchodu, 
knihu koupil a začetl se do ní už 
cestou k domovu. Strhující příběh mi 
nedovolil jinak, než že jsem ji před 
pátou hodinou ranní dočetl a okamži-
tě Pavlu Grossovi napsal e-mail. Že to 
skončí celovečerním dokumentárním 
filmem a krásným přátelstvím, netušil 
ani jeden z nás.

CIMRMANŮV SYNOVEC
Životní příběh Pavla Grosse se může 
zprvu zdát neuvěřitelným, spíše 

z říše pohádek či městských legend. 
Jeho strejdou by opravdu mohl být 
všeuměl Jára Cimrman, kmotrem 
snílek a vizionář Jules Verne a bra-
trem sám kapitán Nemo. To, že je 
naše země třetím státem světa, který 
vyslal do vesmíru svého kosmonau-
ta, je věc obecně známá. Ale že je 
rovněž teprve třetí zemí, jež měla 
i svého akvanauta, většinou vědí jen 
zasvěcenci. V tomto případě stojí 
za úspěchem průkopnické nadšení 
jednoho člověka – Pavla Grosse (83). 
Tento konstruktér, vynálezce, vizi-
onář a snílek s oblibou říká, že má 
„vodu“ v hlavě od svého narození. 
Zaujal ho svět; celý život se ho snaží 
pochopit. Vystudoval Strojní fakultu 
ČVUT v Praze a celoživotně se zabývá 
vývojem podvodní techniky. Díky 
posedlosti výzkumem dlouhodobého 
pobytu člověka pod hladinou se stal 
v roce 1965 prvním československým 
akvanautem, když strávil sám tři dny 
pod hladinou moře v habitatu Xenie 
vlastní konstrukce. 
Inspiraci našel v magazínu National 
Geographic. V květnovém vydání 
z roku 1963 objevil obsáhlý článek 
Man in Sea od Edwina A. Linka, ve 
kterém shrnoval výsledky úspěšného 
pokusu o první saturační ponor v dě-
jinách lidstva. Od té chvíle dumal, jak 

by se skromnými prostředky dokázal 
navázat na americký pokus. S odhod-
láním a zarputilostí berana se pustil 
do výpočtů a kreslení podvodního 
habitatu.

PODVODNÍ STAN XENIE
O co vůbec v saturačním potápění 
jde? Jak potápěč klesá do hlubin, 
dýchá z láhve s rostoucím tlakem 
vody stále větší objem vzduchu. Jeho 
součástí je dusík, který se rozpouští 
v krvi a tkáních a nijak se nespotře-
bovává. Při určité hloubce dojde 
k tzv. saturaci – bodu, za kterým už 
tělo nemůže pohltit žádný další dusík 
ani malé procento dalších inertních 
plynů. Pak už je jedno, zda člověk 
stráví v hlubinách 20 nebo 200 hodin. 
Doba dekompresního výstupu zůstává 
stejná. Při hloubkových ponorech je 
čas výstupu mnohonásobně delší než 
samotný ponor, proto je pro dlouho-
dobý pobyt potápěčů pod hladinou 
ideální využít suchého habitatu pro 
pohodlný a bezpečný odpočinek, 
mohou tam nerušeně pracovat až 
do splnění úkolu a návrat na hladinu 
omezit jen na jeden výstup s bezpeč-
nostními zastávkami, tedy souhrnnou 
dekompresi.
„Neměl jsem ani na nákup plechů, bez 
pomoci rodičů jsem se neobešel. Díky 

Průkopník přístrojového a nádechového potápění v ČeskoslovenskuPrvní akvanaut Pavel Gross
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podpoře rektora techniky, prof. Pri-
muse, mně bylo umožněno Xenii 
svařit ve školních dílnách na Karlově 
náměstí. Nazýval jsem ji taky podvod-
ním stanem, protože vážil jen 120 kg 
a dokázali ho unést čtyři muži.“
Ve spolupráci s archeologickým 
muzeem v Pule se v roce 1964 parta 
československých potápěčů zúčastni-
la podmořského archeologického prů-
zkumu na Jadranu. Josef Mergl, po-
tápěč a šéf expedice, Pavlu Grossovi 
nabídl, aby se o rok později s projek-
tem Xenie k týmu připojil. Rozhodující 
slovo pro nezbytnou podporu měl ale 
ředitel Oceánografického institutu 
v Portoroži, profesor Jože Štirn – a ten 
byl nadšený!

PRVNÍ AKVANAUT
Nic nestálo v cestě a 19. července 
1965 ve 13 hodin 5 minut se Pavel 
Gross ponořil na tři dny do vod 
Jadranu ke Xenii ukotvené v hloubce 

8 metrů. Se břehem byl podvodní 
stan propojen jako pupeční šňůrou 
kabely s přívodem vzduchu, elektriky 
a telefonu. Pavel Gross se vynořil ve 
čtvrtek 22. července 1965 ve 13 hodin 
35 minut. Pod vodou strávil 72 hodin 
a 30 minut. Československo, vnitro-
zemský stát bez moře, mělo svého 
prvního akvanauta, a stali jsme se tak 
třetí zemí na planetě, která vedle USA 
a Francie přispěla k bádání v oboru 
saturačního potápění.
Jen o pouhý měsíc později od úspěš-
ného pokusu Pavla Grosse proběhly 
ve Francii a USA další dva významné 
experimenty zabývající se dlouhodo-
bým pobytem člověka pod vodou. 
Kapitán Jacques Cousteau spustil třetí 
fázi ambiciózního projektu Préconti-
nent. Posádka v něm strávila téměř 
jedenáct dní. U kalifornského pobřeží 
USA zase proběhl projekt Sealab II. 
Šéfem týmu byl astronaut Scott Car-
penter, který v roce 1962 během mise 

Mercury 7 čtyřikrát obletěl zeměkouli. 
Po třicetidenním pobytu na Sealabu II 
v hloubce 62 metrů se stal prvním 
akvanautem i astronautem na světě. 
Ale především díky jeho telefonátu 
s posádkou orbitálního letu Gemini 5, 
astronauty Cooperem a Conradem, 
došlo v dějinách lidstva k první komu-
nikaci lidí z hlubin „starého“ oceá-
nu – moře – do toho „nového“ – do 
vesmíru.

KONSTRUKTÉR PONOREK
Po okupaci Československa vojsky 
Varšavské smlouvy v roce 1968 se stal 
Pavel Gross na dvě desetiletí vy-
hnancem, aby daleko od domova, ve 
Švýcarsku, pracoval na vývoji a stavbě 
obřího cyklotronu. V roce 1974 se po 
seznámení s krajanem Jaroslavem 
Kohoutem pustil do konstrukce mi-
niponorek. Postavili celkem pět kusů 
tří typů. Typ F-3 GEO vyprojektovali 
a postavili v roce 1981 na objednávku 

PAVEL GROSS SE STÁLE POTÁPÍ, VE VOLNÉM 
ČASE MALUJE, FOTOGRAFUJE, NAPSAL 

DVĚ KNIHY, ZABÝVÁ SE FYZIKOU STRUKTUR 
DIMENZÍ A VLASTNÍ DEFINICÍ NULY.

V roce 1965 strávil Pavel Gross v habitatu Xenie 
vlastní konstrukce tři dny pod hladinou moře.

Pavel Gross také stavěl ponorky. Momentálně vyvíjí záchranný miniaturní dýchací přístroj 
na principu rebreatheru.
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prof. Hanse Frickeho z Max Planckova 
institutu, který z ní jako první na světě 
natočil živoucí fosilii, latimérii podiv-
nou. Ponorka typu E2 se stala součástí 
sbírek Technického muzea v Brně, kde 
by měla být součástí připravované 
expozice o podvodním světě.
Pavel Gross se stále potápí, ve volném 
čase maluje, fotografuje, napsal dvě 
knihy, zabývá se fyzikou struktur 
dimenzí a vlastní definicí nuly. Debaty 
o životě a filozofii jsou s ním na celé 
hodiny. Momentálně pracuje na vývoji 
záchranného dýchacího miniaturního 
přístroje na principu rebreatheru. 
Čtyři kusy prototypů jsou připraveny 
k testování a patentování…

KRITICKÝ SKEPTIK
Na zdi pracovny má Pavel Gross 
vylepené motto: „A z Chaosu ke mně 
promluvil hlas: Směj se a raduj se, 
vše by mohlo být horší. Smál jsem se 
a radoval se, a bylo to horší.“ K pře-
kvapení mnoha je totiž založením 
kritický skeptik, to je tedy má inter-
pretace, Pavel mě obvykle opravuje, 
že je celoživotní pesimista. K tomu 
dodává, že optimista se nemůže z pří-
padného úspěchu radovat, protože 
to přece čekal. Zatímco skeptik je bez 
očekávání a má daleko větší prostor 
být o to více překvapen. Tato teorie 
se mu bezezbytku potvrdila, když na 
kinopremiéře dokumentu v pražském 
kině Lucerna už během závěrečných 

titulků zcela zaplněný sál spontánně 
vstal a dlouho tleskal, aby vzdal hold 
nejenom tomuto mimořádnému muži, 
ale i jeho manželce Líbě. Tohle oprav-
du nečekal!
Manželka Libuše je už celých 63 let 
jeho životní, ale i potápěčskou part-
nerkou. Jak si na radnici slíbili, sdílí 
spolu dobré i zlé, utrpení vyhnanství 
po roce 1968, ale také neopakovatel-
né zážitky z potápění a cest po mno-
ha místech planety. Pomáhala Pavlovi 
celý život radou i činy. A dokázala ho 
také kritizovat, když to bylo potřeba. 
Za každým úspěšným mužem totiž 
vždy stojí schopná manželka. ◾

Akvanaut Pavel Gross 
20. 5. v 17.50

Pavel Gross na premiéře dokumentárního filmu Akvanaut

Třiaosmdesátiletý konstruktér, vynálezce, vizionář a snílek se dodnes potápí. 

Dokument o životě výjimečného muže vznikal 
v produkci Srdcaři.cz.
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PRALESY V ČESKU 
 V České republice je 2,5 milionu hektarů lesů, 

zaujímají třetinu státu. Většinou jde o smrkové 
monokultury hospodářských lesů. Pralesy rostou pouze 
na 950 hektarech v osmnácti lokalitách. Nejstarší je 
Žofínský společně s pralesem Hojná voda, o dvacet 
let mladší je Boubínský prales. Svým životem si roste 
téměř bez zásahů člověka od roku 1858. Jeho ochranu 
vyhlásil kníže Jan Adolf II. ze Schwarzenbergu.
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Věděli jste, že i v Česku máme pralesy? Místa, kde si příroda 
vládne sama? Jde o jedinečná území, která se díky nepřístupným 

podmínkám nebo vizionářským rozhodnutím svých bývalých 
vlastníků podařilo uchránit od zásahů člověka. Tím nejstarším je 

společně s Hojnou vodou Žofínský prales. 

ŽOFÍNSKÝ 
PRALES 

ČESKÝ PŘÍRODNÍ POKLAD 

Text: Zuzana Šprinclová — Foto: archiv autora
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VNovohradských horách 
poblíž hranice s Ra-
kouskem rozhodně 
nečekejte neprostupný 
les jako v tropech, kde 
si člověk musí kaž-

dý krok vydobýt mezi hustou flórou 
a mačetou odsekávat liány. V Žofín-
ském pralese je také občas potřeba se 
prodrat křovím, přelézat na sebe na-
padané velké kmeny a větve, většinou 
je ale snadno dostupný. Na rozdíl od 
běžně známých hospodářských lesů 
tady mrtvé a popadané stromy a větve 
nikdo neuklízí. Často jsou pokryty 
zelenými mechy, kterým se zde dobře 
daří – roste jich tady bezmála 200 dru-
hů. Vládcem lesa je buk. Zastoupen 
je z 90 % a ty nejstarší pamatují doby 
před 400 lety. Společnost jim dělají 
jedle a smrky, vzácně javor a jilm. Voní 
tady tlející dřevo a je méně světla 
než v běžném hospodářském lese. 
Slunečním paprskům brání husté 
koruny stromů, popadané stromy 
opřené a zapletené do svých sousedů. 
Všude kolem jsou také vývraty kořenů, 
některé sahají do výšky až dva metry. 
Občas narazíte na rašeliniště – v těch 

nejhlubších místech se můžete 
propadnout do země až metr a půl. 
Zhruba uprostřed pralesa se před vámi 
rozprostře obraz zkázy, kterou tady 
napáchaly orkán Kyrill v roce 2007 
a o rok později vichřice Emma.
Orientace je v Žofíně náročnější, 
nenajdete tady žádné značky, cesty 
ani vyšlapané stezky. Na signál spo-
léhat nejde – dostupný je jen na pár 
místech. „Stává se mi téměř každou 
druhou výpravu, že se někdo na chvíli 
ztratí. A vy jste teď potvrdila pravi-
dlo,“ říká mi můj průvodce Petr Lepší 
z CHKO Blanský les poté, co jsem se 
na chvíli „zapomněla“, uchvácena fo-
cením magicky zelenajících se jarních 
bukových listů. „Většina lidí se rychle 
najde, ale měl jsem tady i kolegyni, 
která z pralesa vyšla až po asi hodi-
ně, celá poškrábaná od větví a keřů,“ 
vzpomíná botanik. 
CHKO Blanský les vzácné žofínské 
území chrání a pečuje o něj. Běžně 
je do pralesa vstup zakázán, dovnitř 
mohou návštěvy s povolením a prů-
vodcem. Vědecké návštěvy jsou tady 
nejčastější, mají totiž jedinečnou 
možnost zkoumat, jak si příroda sama 

vede bez zásahů člověka. Jak si třeba 
umí poradit s nejrůznějšími kalami-
tami, jako je sucho, kůrovec nebo 
vichřice.

PŘÍRODNÍ PAMÁTNÍK 
Žofínský prales je se svou rozlohou 
bezmála 102 hektarů jedním z nejstar-
ších chráněných území ve střední Ev-
ropě. Na počátku stálo vizionářské roz-
hodnutí majitele panství Nové Hrady. 
Jiří Augustin Langeval-Buquoy vydal 
v roce 1838 příkaz ponechat bez zása-
hů 38 hektarů lesa. „Vzhledem k tomu, 
že lesy těchto vlastností budou známy 
brzy jen z historického líčení, rozhodl 
jsem se zachovati zmíněnou lesní část 
jako památník dob dávno minulých 
k názornému požitku pravých přátel 
přírody, vzdáti se v ní veškerého leso-
hospodářského těžení…“
Hranice Žofína se v minulosti ně-
kolikrát měnily a zcela se vyhnout 
zásahům člověka se také nepodařilo. 
V tomto ohledu je „zachovalejší“ 
o dvacet let mladší Boubínský prales. 
„Lidé sem v minulosti chodili pro dříví 
a v meziválečné době, a pravděpo-
dobně i během druhé světové války, 

PLANETA
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ho tady těžili na stavbu stěžňů lodí,“ 
vysvětluje Petr Lepší. Zásahy ale byly 
naštěstí minimální a Žofín se může 
pyšnit statutem pralesa. Tím totiž 
může být i území, které bylo v minu-
losti ovlivněno člověkem, nemělo ale 
vliv na vybočení z přirozeného vývoje 
a jeho stopy už nejsou patrné.
V roce 1933 se Žofín stal státní pří-
rodní rezervací, potřebné ochrany se 
prales dočkal až po pádu komunistů. 
Za jejich vlády mohli do pralesa kvůli 

nedaleké hranici jen přísně prověření 
a péče o vzácnou přírodu jim na srdci 
zrovna neležela. „Po revoluci posta-
vili ochránci přírody kolem pralesa 
4,5kilometrový plot, který ho ochránil 
před spárkatou zvěří a nezvanými 
návštěvníky. Aktuálně stavíme plot 
nový,“ doplňuje botanik.

PRALESNÍ LABORATOŘ 
Žofín přilákal již mnoho vědců – od 
botaniků, mikrobiologů, lesníků, 

ornitologů, až po bryology a mykolo-
gy, kteří díky zdejšímu jedinečnému 
ekosystému skládají puzzle bohat-
ství života. Botanikové se například 
podívali díky analýze pylových zrn 
a uhlíků, které v sedimentu zůstaly po 
dávných požárech, do doby před je-
denácti tisíci lety. Vyčetli z nich napří-
klad, že v té době tady nevládl dnešní 
buk, ale les byl převážně borový. Díky 
výzkumu mikroorganismů vědci aktu-
álně hledají odpovědi na otázky, jestli 

VZÁCNÍ OBYVATELÉ
 Obyvatel Žofínského pralesa je úctyhodné množství. Ostatně, kdo by 

nechtěl žít v přírodním ráji bez lidí. Jen stonožek v něm žije 20 druhů, 
přes 450 druhů hub, 250 druhů lišejníků, 177 druhů kořenonožců, 
44 druhů hnízdících ptáků. V 60. letech se v pralese zase v plné kráse 
ukázal a zahnízdil čáp černý, kterého ornitologové považovali v jižních 
Čechách za vyhynulého. Vedle klasických lesních zvířat se pralesem mají 
prohánět i vlk a rys. V dutinách starých stromů hnízdí rorýs obecný, 
velikou populaci zde má vzácná bělokvětá rostlina řeřišnice trojlistá nebo 
jedna z nejvzácnějších hub – ucháčovec šumavský, který na dalším místě 
v Česku roste jen v Boubínském pralese.

V ŽOFÍNSKÉM PRALESE NIKDO NEUKLÍZÍ. NA 
ZEMI JSOU KMENY STROMŮ, VĚTVE, OBROVSKÉ 
VÝVRATY KMENŮ. NEJSOU V NĚM ŽÁDNÉ CESTY 

ANI STEZKY, ČLOVĚK SNADNO ZABLOUDÍ. 

dalekohledy
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je prales na rozdíl od hospodářského 
lesa odolnější na změny, které s sebou 
přináší třeba dlouhotrvající sucho 
nebo přemnožení hmyzu.
„Nejvíce výzkumů tady provádí 
Výzkumný ústav Silva Taroucy pro 
krajinu a okrasné zahradnictví. Zkou-
má v Žofínském pralese 3500 stromů, 
u kterých byl odebrán letokruhový 
vzorek, měří se třeba jejich reakce 
na změny,“ říká Petr Lepší. Dalších 

75 000 stromů od velikosti 1 cm 
v průměru dostalo svůj štítek a je 
součástí mezinárodní sítě ForestGeo, 
která pravidelně monitoruje stromy 
v 28 zemích po celém světě. Dohro-
mady mají výzkumníci pod odborným 
dohledem přibližně sedm milionů 
stromů z 12 000 druhů, tedy pětinu 
všech druhů stromů světa. Výsledky 
vědců pomáhají pochopit křehký 
ekosystém a hledat nové cesty péče 

a šetrného hospodaření. Země přišla 
jen za posledních deset let o třetinu 
stromů, lesy jsou kvůli klimatickým 
změnám zranitelnější. Jejich ochrana 
je nutná. Pohlcují třetinu oxidu uhliči-
tého uvolněného spalováním fosilních 
paliv a jsou nezbytné pro přežití života 
na naší planetě. ◾

PLANETA

Orkán Kyrill a vichřice Emma zanechaly v pralese spoušť.

ŽOFÍNSKÝ PRALES JE DNES JEDINEČNOU 
PŘÍRODNÍ LABORATOŘÍ, KDE VĚDCI HLEDAJÍ 

ODPOVĚDI NA OTÁZKY O FUNGOVÁNÍ 
A ROZMANITOSTI ŽIVOTA. 

Příroda 
Středa 20.00–22.00

Sobota 20.00–22.00
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nikon.cz

SPORT
OPTICS
NATURE

Dalekohled ideální 
pro turistiku

Všestranný dalekohled, který už neodložíte.

• Váží jen 305 gramů

• Využijete ho na cestách, při pozorování přírody nebo při sledování sportu 
či koncertu vaší oblíbené kapely

• Má plynulý mechanický zoom, který usnadní přiblížení a pozorování objektu

SPORTSTAR ZOOM 8–24×25
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Spaní na půl mozku, nepřerušený let dlouhý jedenáct tisíc kilometrů 
nebo smrštění střev na polovinu svého původního objemu. To jsou 
jen některé ze zázraků, které ptačí migranti dokážou levou zadní, 

a navíc je předvádějí rok co rok dvakrát za sezonu.

VOLÁNÍ DIVOČINY

Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock, Wikimedia Commons

NA PTÁKY 
JSME 

KRÁTCÍ
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Jsou v kufru sluneční brýle, nejlepší kraťasy 
a opalovací krém? Nezůstaly cestovní pasy 
či letenky doma na poličce v knihovně? Svou 
cestovní horečku každoročně překonávají 
stamiliony dovolenkářů po celém světě, nejsou 
v tom však zdaleka sami. Přidávají se k nim dvě 

tisícovky stěhovavých druhů ptáků, kteří prožívají tahový 
neklid. Jejich přípravy na cestu však často bývají mnohem 
drastičtější než ty naše. Zdají se vám smrštěná střeva, 
scvrklá varlata, smrsknuté ledviny či nafouklé plíce jako 
námět na obzvlášť hrůzný hororový film? Pro mnoho ptáků 
je to však před migrací normální a navýsost užitečný stav. 
Orgány soustav, které nejsou důležité pro okamžitý výkon, 
se v jejich těle mohou zmenšit o více než polovinu. Naopak 
srdce, plíce či prsní svaly, které zajišťují vytrvalost za letu, 
se zvětšují.

CESTOVNÍ HOREČKA
Ti méně ostřílení z lidských cestovatelů se před odletem 
na dovolenou v posteli převalují a budí – zkrátka nemohou 
dospat. Ptáci před odletem do teplých krajin pociťují něco 
podobného. Ačkoli patří mezi denní druhy, jsou čím dál 
aktivnější i v noci, a pokud je zrovna někdo chová v kle-
ci, zdržují se hlavně na té straně ubikace, kde leží jejich 
vzdálené zimoviště. Se spánkem samotným pak leckdy 
provedou neuvěřitelný veletoč. Třeba fregatky obecné pro-
spí v době, kdy se zdržují na souši, klidně i dvanáct hodin 
denně. Jakmile se však vydají na cestu, zdřímnou si za letu 
sotva na tři čtvrtě hodiny. Dokážou navíc spát na půl moz-
ku, tedy s jednou hemisférou aktivní a druhou „vypnutou“. 
Neztratí tak směr ani při dlouhých přeletech.
Při sledování potravních návyků opeřenců před migrací by 
výživový poradce asi brzy dostal infarkt, enormní požadavky 

Fregatka obecná 

Břehouš rudý

Červenka obecná



www.prima-zoom.cz 77VOLÁNÍ DIVOČINY

ORGÁNY SOUSTAV, KTERÉ NEJSOU DŮLEŽITÉ PRO 
OKAMŽITÝ VÝKON, SE V TĚLE MOHOU ZMENŠIT 
O VÍCE NEŽ POLOVINU. NAOPAK SRDCE, PLÍCE 

ČI PRSNÍ SVALY, KTERÉ PTÁKŮM ZAJIŠŤUJÍ 
VYTRVALOST ZA LETU, SE ZVĚTŠUJÍ. 

Bekasina otavní

na výkon i vytrvalost si však žádají své. Několik týdnů před 
tahem se mnozí ptáci začínají cpát tak moc, že si vytvoří 
vrstvu tuku tvořící více než polovinu objemu těla. Není to 
však žádný „nezdravý“ tuk. Jedná se o vysokoenergetické 
triglyceridy, které za letu poskytují ptákům drahocennou 
výživu. A tu někteří z nich potřebují jako sůl. Někdy stráví ve 
vzduchu i několik dní, aniž by pozřeli jediné sousto.

MIGRANTI NA ODSTŘEL
Lidé si v různých končinách světa pochutnávají na nej-
různějších podivnostech od štírů a pavouků přes kachní 
zárodky vařené přímo ve vejcích po živé chobotnice či sýry 
prolezlé mušími larvami. Ale dávat na talíř mírumilovné 
ptáčky zpěváčky, jako jsou třeba pěnice černohlavé nebo 
červenky? To už je trochu silná káva. Očividně si to však 
nemyslí starousedlíci na Kypru, kteří ročně pochytají přes 

dva miliony ptáků a promění je v ilegální pokrm s ná-
zvem ambelopoulia. Potíž je, že v grilované, vařené nebo 
fritované pochoutce končí řada mezinárodně chráněných 
tažných druhů. Zločinecké síti kyperských pytláků, prodej-
ců a restauratérů však celý byznys jen v roce 2015 vynesl 
v přepočtu 375 milionů korun. Bohužel proto není divu, že 
jsou místní úřady v potírání ptačího pytláctví poněkud lax-
ní. A to se navíc vaření ptáci polykají nejlépe celí, protože 
se kuchaři ani nenamáhají s tím, aby z nich vyndali vnitř-
nosti. Kdo by řekl, že se člověk tak snadno a rychle stane 
jedním z hlavních predátorů zpěvných ptáků, a to ještě 
kvůli tak pochybnému potěšení.
Není divu, že řada denních druhů ptáků migruje raději 
v noci, aby se dravcům – někdy včetně lidí – bezpečně vy-
hnula. Jak ale najdou správnou cestu, když mají často noční 
vidění stejně špatné jako my? Někteří z nich mají v rukávu, 
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nebo spíš v oční sítnici, geniální řešení – fotoreceptory zva-
né kryptochromy, které reagují na elektromagnetické vlnění 
zemského magnetického pole. Podle všeho tak magnetické 
pole „vidí“ a mohou se podle něj orientovat i za tmy. Holubi 
zase používají „magnetický zobák“. Mají kolem nozder 
uložené malé kousky magnetitu, který na změny magnetic-
kého pole Země reaguje. Jiní ptačí migranti jsou zdatnými 
hvězdáři. Zdá se, že na obloze rozeznávají svá vlastní „ptačí 
souhvězdí“ a určují směr letu podle nich.
Ptákům, kteří táhnou přes den, zase pomáhá poloha Slun-
ce, polarizované světlo nebo význačné tvary na zemském 
povrchu. Jejich migrační trasy proto nezřídka vedou podél 
řek, pobřeží, pohoří a dalších krajinných prvků. A samotní 
tažní ptáci zase leckdy pomáhají lidem. Při pohledu na 
kánoe s dvojitým trupem, které rádi používají domorodí 
Fidžijci, je těžké si představit, že na podobných plavidlech 
jejich předkové kdysi objevili celou Oceánii. A to bez 

znalosti kompasu. Stačilo jim k tomu detailní pozorování 
přírody, včetně táhnoucích ptáků. Vyhlédli si hvězdu, která 
ležela přesně ve směru jejich letu, a pluli za ní, dokud ne-
dorazili ke stejnému ostrovu jako opeřenci.

OPEŘENÁ OLYMPIÁDA
Přišel podzim, táhnou mraky – tak se seber a táhni taky… 
V lidském pojetí to někdy dokáže být docela rychlý proces, 
ve světě opeřenců je však tah výkonem, nad kterým zůstá-
vá zdravý rozum stát. Asi nejlépe by o tom mohli vyprávět 
rybáci dlouhoocasí, kteří každoročně nalétají mezi svými 
hnízdišti v Arktidě a zimovišti u opačného zemského pólu 
kolem osmdesáti tisíc kilometrů. To je bezkonkurenčně 
nejdelší migrační trasa ze všech ptáků a její délka zhru-
ba odpovídá dvěma obletům kolem zeměkoule. Za svůj 
třicetiletý život tedy rybáci nalétají vzdálenost, která by 
stačila na tři lety k Měsíci a zase zpátky na Zemi. Odměnou 

 RYBÁCI DLOUHOOCASÍ KAŽDOROČNĚ 
NALÉTAJÍ MEZI SVÝMI HNÍZDIŠTI V ARKTIDĚ 
A ZIMOVIŠTI U OPAČNÉHO ZEMSKÉHO PÓLU 

KOLEM OSMDESÁTI TISÍC KILOMETRŮ.

Břehouš rudý Rybák dlouhoocasý

PLANETA

Husa indická 
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jim může být to, že každý rok zažijí léto dvakrát – i když 
subpolární.
Pro odhodlané srdce není žádný výkon nemožný a platí 
to i pro šampiony muší váhy. Bělořiti šedí neváží víc než tři 
české dvacetikoruny dohromady, přesto ti z Aljašky nalétají 
při své cestě do zimovišť v subsaharské Africe asi čtr-
náct a půl tisíce kilometrů, přičemž překonají skoro celou 
Eurasii. Trvá jim to až čtvrt roku a denně uletí skoro tři sta 
kilometrů. Na rozdíl od bekasin větších ze skupiny bahňáků 
si tedy aspoň mohou dělat přestávky na zemi.
Bekasiny jsou naproti tomu stíhačkami světa migrujících 
ptáků. Ze svých severských hnízdišť do afrických zimovišť 
letí až sedm tisíc kilometrů nonstop, což zvládnou za neu-
věřitelné čtyři dny. Létají tedy průměrnou rychlostí těsně 
pod sto kilometrů za hodinu. Rekord za nejdelší nepřeru-
šený let však bere jiný bahňák, břehouš rudý. Bez přistání 
urazí až jedenáct tisíc kilometrů.

Jestli někdo dokáže migrovat s nadhledem, je to určitě husa 
indická. Běžně přelétává ve výškách kolem devíti kilometrů 
nad mořem, kde panují mrazivé teploty a je tu tak málo kys-
líku, že tu většina tvorů, včetně člověka, nemůže dlouho-
době přežít. Husy k tomu nenutí nic menšího než Himálaj, 
který musejí při své migraci překonat. Vůbec nejvýše letícím 
ptákem se však v roce 1975 stal sup krahujový, jeho rekord 
má však poněkud smutnou příchuť. Nasál ho totiž proudový 
motor letadla, jež jeho let zaznamenalo. Mnohem níž v příz-
nivějších podmínkách tropů či subtropů však probíhají ptačí 
přesuny poměrně běžně a bezpečně. Výškovou migraci 
podnikají třeba miniaturní kolibříci a dokážou se během ní 
přemístit o několik set výškových metrů. ◾

MIGRAČNÍ PERLIČKY
— Husy a kachny nelétají ve formaci připomínající 

písmeno V bezdůvodně. Každý pták mimo prvního 
ušetří téměř pětinu energie nutné k letu, protože se 
„veze“ na turbulencích způsobených svým předletcem. 
Podle vědců by tak mohla šetřit palivem i letadla 
létající přes Atlantik.

— Hladoví Kypřané nejsou pro ptačí migranty zdaleka 
jedinou lidskou hrozbou. Jen v USA ročně zahyne 
přes sedm milionů ptáků po kolizích s vysílacími 
věžemi. Zdá se, že ptačí navigaci matou výstražná 
červená světla pro letadla. Když však svítí nepřerušeně, 
smrtelně popletou mnohem víc ptáků, než když blikají.

— Kachny, husy či jeřábi se správné migrační trasy učí 
také tím, že následují zkušenější jedince v hejnu. Menší 
ptáci však na sociální učení spoléhat nemusejí. Mají 
správný směr dědičně zapsaný v genech.

— Genetické určení migračních tras není neměnné. 
Pokud je evoluční tlak dost silný, může se změnit za 
několik málo generací, tedy do třiceti let. Když vědci 
pokusně zkřížili příslušníky populací používajících 
různé migrační trasy, volili potomci něco jako „zlatou 
střední cestu“.

— Ještě v 19. století lidé věřili, že vlaštovky v zimě 
hibernují v bahně na dně jezer, což začal hlásat už 
Aristoteles. První hmatatelný důkaz o opaku přinesl 
v roce 1822 do Německa čáp, který přiletěl s africkým 
šípem zabodnutým do krku. Dodnes bylo zaznamenáno 
asi 25 dalších podobných případů.

Rybák arktický

Fregatka obecná

Příroda 
Čtvrtek 22.00–24.00

Pátek 20.00–22.00
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Roční předplatné magazínu Prima ZOOM 
s dárkem od Stezky korunami stromů v Krkonoších

Roční 
předplatné

jen za

340 Kč 

červen — srpen 2022
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ

DAN  
BÁRTA

ZPÍVAJÍCÍ LABORANT

 
MILUJEME  
MADEIRU

SPECIÁL

Směšné  
přešlapy diktátorů

▪
Temný kult zombie

▪
Zákaz vstupu

Proč jsou některá 
místa tabu? 

▪
Ruský cíl Charkov 
Město pod palbou 

Stezka korunami stromů se nachází v srdci majestátních lesů Krkonošského národního 
parku. Ukáže vám, v čem je příroda Krkonoš jedinečná, a poznáte zdejší krásné lesy doslova 
od kořenů až po jejich koruny. Stanete se součástí lesního života a spatříte řadu živočichů 
i rostlin, které nenajdete nikde jinde. Trasa o délce více než 1500 m vás provede druhově 
pestrým lesem a vás zcela uchvátí výhled ze 45 metrů vysoké věže na lesní mohykány, 
staré až 150 let. Zavítáte i do unikátního naučného centra v podzemí dřevěné rozhledny, 
jež vám představí spletitý kořenový systém stromů.

Jak objednat?
Magazín pro doručení po ČR objednávejte telefonicky na číslech 225 985 225, 777 333 370 nebo e-mailem 

na tereza@send.cz. Předplatit si můžete magazín i na webu www.send.cz.

Objednejte si předplatné Prima ZOOM a získáte 4 čísla magazínu plná 
zajímavostí a novinek nejen z vysílání stanice Prima ZOOM. V každém z nich 
najdete 100 stran lákavého čtení a časopis vám vždy přijde až do schránky. 

Dárkem je vstupenka v hodnotě 350 Kč na Stezku korunami stromů 
v Krkonoších, která vás opravňuje ke vstupu na tuto bezbariérovou atrakci,

a zároveň i na dětské hřiště Emilův lesní svět.Nejpestřejší podívaná
už 10 let.
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PŘÍRODA 
JE 

NEJLEPŠÍ 
INŽENÝR

Text: Michael Fokt — Foto: Shutterstock

Displej podle pavouků, klimatizace inspirovaná termity 
nebo robot fungující jako protáhlá škeble. Příroda je doslova 

prošpikovaná konstrukčními řešeními, která mohou nám 
lidem vyřešit ty nejpalčivější problémy. Stačí pro ně sáhnout 

a uzpůsobit je k obrazu svému.

VOLÁNÍ DIVOČINY
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Majestátně kráčí 
po ostrově Île de 
Nantes a z jeho 
dvanáctimetrové 
výšky čiší respekt, 
přestože je vlastně 

přerostlou mechanickou hračkou pro 
děti. Obrovský chodící slon dokáže 
hýbat ušima i hlavou a pohyblivým 
chobotem na kolemjdoucí nemilo-
srdně stříká hektolitry vody. A není 
zdaleka sám. Ostrov je domovem 
celého zástupu mechanických tvorů, 
nestvůr a potvor, které jako by zrovna 
vypadly z nějakého sci-fi románu od 
Julese Verna. Ten se ostatně právě 
zde v Nantes narodil.

VĚDA ZVANÁ BIOMIMETIKA
Lidská snaha napodobit živou přírodu, 
ze které se zrodil nový vědní obor 
biomimetika, však sahá mnohem 
dál. Prapodivné létací stroje z pera 
geniálního renesančního všeuměla 
Leonarda da Vinciho připomínají 
přerostlé ptáky či netopýry, a některé 
z nich dokonce měly mávat křídly. 
Bratři Wrightové, kteří čtyři století po 
Leonardovi dokázali jako první dostat 
do povětří letadlo těžší než vzduch, se 

také nechali inspirovat letem holubů 
a tvarem jejich křídel.
Ptačí design se ostatně prohání i po 
matičce Zemi, a to závratnou rychlos-
tí. Přední část nejnovějšího modelu 
japonského vlaku Šinkansen, který 
vozí cestující rychlostmi přes tři sta 
kilometrů v hodině, připomíná zobák 
ledňáčka. A nikoli náhodou. Konstruk-
téři si všimli, že fenomenální opeřený 
rybář při bleskurychlém potopení pod 
hladinu sotva rozstříkne vodu – a ta 
je mnohonásobně hustší než vzduch. 
Vymodelovali tedy „zobák“ rychlovlaku 
podle ptačí předlohy a slavili ohromný 
úspěch. Šinkansen od té doby jezdí 
o desetinu rychleji, spotřebuje však 
o patnáct procent méně energie než 
předtím. Vzít si příklad z řešení, která 
evoluce během milionů let testovala 
v podmínkách tvrdého přírodního 
výběru, se evidentně vyplácí.

ROTA ROZTODIVNÝCH ROBOTŮ
„Moc čtete Elona Muska a koukáte 
na hollywoodské filmy,“ odpověděla 
Sophia na otázku novináře Andrewa 
Sorkina z The New York Times, jestli 
má nějaké špatné úmysly se svými 
lidskými tvůrci. Přestože Sophia 

člověka připomíná jen vzdáleně a tvář 
má ze silikonu, dokáže robotka své 
názory vysvětlovat s notnou dávkou 
nadsázky. A také se už stihla stát pl-
noprávnou občankou Saúdské Arábie. 
Ironií je, že zrovna v téhle zemi mají 
skutečné ženy jen mizivá práva. Třeba 
auto tu smějí řídit sotva pět let, samo-
zřejmě patřičně zahalené.
Svět podle Isaaca Asimova, v jehož 
vědeckofantastických románech 
vystupují roboti nerozeznatelní od 
člověka, možná není až zas tak vzdá-
lený. Někteří odborníci tvrdí, že stačí 
počkat několik desítek let. Jiní roboti 
však díky vědcům a jejich biomime-
tickým pokusům podobnou realitu žijí 
už dnes. Jednoho takového mecha-
nického agenta nastrčili experimentá-
toři ze švýcarského výzkumného 
institutu EPFL do hejna dekorativních 
pruhovaných rybek dánií, na které 
natrefíte snad v každé akvaristice. 
Plující robot byl sice se svými sedmi 
centimetry o něco větší než skutečná 
dánia z masa a kostí, přesto ho rybky 
naprosto přirozeně přijaly do hejna. 
Ba co víc, mechanické dánio se od 
nich rychle učilo a zdokonalovalo 
své reakce tak dobře, že se stalo 

Designéři rychlovlaku Šinkanzen se inspirovali zobákem ledňáčka. Vědci strojově napodobují fyzické 
přednosti pavouků.
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„vůdcem“ skupiny. Právě ono určova-
lo, kam celé hejno zamíří a kdy změní 
směr plavání.
Přírodou inspirovaní roboti se dokon-
ce dokážou prohrabávat pevným pod-
ložím. RoboClam z robotického insti-
tutu v Massachusetts k tomu používá 
efekt tekutého písku, který jeho tvůrci 
odkoukali od střenek. Tito prapodivní 
mlži patří třeba ve Španělsku a Portu-
galsku mezi vyhledávané delikatesy 
připomínající zavřený kapesní nůž, 
díky čemuž také získali své jméno. 
Když se prohrabávají pískem nasák-
lým mořskou vodou, rychle rozevírají 
a sklapují své protáhlé lastury, až voda 
v písku kolem nich kondenzuje, takže 

se podloží začne chovat jako tekutina. 
Díky tomu snadno proklouznou do 
větší hloubky pod zem. RoboClam ke 
stejnému triku využívá rozpůlenou po-
chvu na tyčovém jádru, jež se chová 
stejně jako lastury. Díky tomu při hra-
bání výrazně šetří energií. Ze stejného 
důvodu ostatně vznikl i skákající robot 
BionicKangaroo od společnosti Festo. 
Stejně jako živí klokani využívá zbyt-
kovou energii z předchozího skoku 
k tomu následujícímu.

KOUSKY VŠEHO MOŽNÉHO
Je teplé letní odpoledne a na listu 
australské trávy se odehrává působivé 
divadlo. Malý pavouček skákavka rodu 

Maratus tu předvádí propracované ta-
neční kreace, za které by se nemusela 
stydět ani profesionální tanečnice 
samby. Ke své produkci má i odpoví-
dající úbor – jeho zadeček roztažený 
jako vějíř září neskutečnými psyche-
delickými barvami. Ale proč to dělá? 
Je to sameček, takže je jako u většiny 
pavouků menší než jeho partnerka. Při 
milostné předehře se mu proto více 
než vyplatí samičce jasně naznačit, že 
není obědem, ale ženichem.
Divadlo je to sice dechberoucí, 
výzkumníky z univerzity v San Diegu 
však zaujalo spíš to, jak sameček 
skákavky své nádherné barvy vy-
tváří. Nemá totiž na těle barevné 

VOLÁNÍ DIVOČINY

Robotka Sophia umí napodobit i funkci 
mimických svalů.

Bratři Wrightové dokázali sestavit letadlo také díky studiu letu holubů. 

PLUJÍCÍ ROBOT BYL SICE SE SVÝMI SEDMI 
CENTIMETRY O NĚCO VĚTŠÍ NEŽ SKUTEČNÁ DÁNIA 

Z MASA A KOSTÍ, PŘESTO HO RYBKY NAPROSTO 
PŘIROZENĚ PŘIJALY DO HEJNA A STAL SE 

„VŮDCEM“ SKUPINY. 
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pigmenty, ale mikroskopické šupinky, 
které odrážejí světlo různých vlno-
vých délek. Používá tedy strukturální 
barvy, které sandiegští vědci vytvořili 
pomocí světlolomných nanostruktur 
vytištěných na speciální 3D tiskárně. 
Výsledek pak namontovali do displeje, 
který zvládá vykouzlit psychedelické 
barvy s energetickou úsporou.
Pro moderní vědu mohou být užitečné 
dokonce i mandelinky, které většina 
zemědělců nenávidí k smrti, protože 
jim ničí úrodu. Na hladkých listech 
rostlin se udrží díky mikroskopickým 
výrůstkům na spodní straně nohou, 
které mají tvar vydutých houbiček 

a k hladkým povrchům přilnou díky 
přitažlivým van der Waalsovým silám, 
jež působí mezi všemi molekula-
mi. Vědci z univerzity v německém 
Kielu tuto mikrostrukturu napodobili 
a vytvořili přilnavý povrch, který se 
dá používat opakovaně a na podkladu 
nezanechává žádné nežádoucí stopy. 
Podobné vynálezy spatřily světlo světa 
i díky studiu přilnavých polštářků na 
nohách gekonů, porostlých mikrosko-
pickými šupinkami, nebo přísavných 
disků na prstech stromových žab.
Získat vodu v poušti je tvrdý oříšek 
pro lidi i pouštní živočichy zároveň. 
S jeho rozlousknutím nám běží na 

pomoc – potemník. Konkrétně ten 
z rodu Stenocara, který žije v namibij-
ské poušti Kalahari. Má tělo pokryté 
voskovou vrstvou připomínající teflon 
a hrbolky, na kterých kondenzuje 
voda z ranních mlh. Stačí vyšplhat na 
vrcholek duny, vystrčit zadeček k nebi 
a vodovod je připravený. Kapky vody 
vysrážené na hrbolcích stékají speci-
álními rýhami na povrchu broukova 
těla přímo k žíznivým ústům. Vědci 
z Massachusettského institutu povrch 
potemníkova těla napodobili a získali 
nástroj, který shromažďuje vzdušnou 
vlhkost lépe než všechno, co vyzkou-
šeli předtím.

Dnešní roboti si berou to nejlepší ze člověka, zvířat i rostlin. Květy lotosu mají na povrchu miniaturní trny.

VĚDCI Z MASSACHUSETTSKÉHO INSTITUTU POVRCH 
POTEMNÍKOVA TĚLA NAPODOBILI A ZÍSKALI NÁSTROJ, 

KTERÝ SHROMAŽĎUJE VZDUŠNOU VLHKOST LÉPE 
NEŽ VŠECHNO, CO VYZKOUŠELI PŘEDTÍM. 
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BYDLETE JAKO TERMITI
Na největším sídlišti v České repub-
lice, tedy na pražském Jižním Městě, 
bydlí osmdesát tisíc lidí. Nejdelší 
panelák, který zdobí pro změnu Boh-
nice, má osmnáct vchodů a je dlouhý 
tři sta třicet metrů. Není tedy divu, že 
se pro podobné urbanistické kuriozity 
vžil poněkud sarkastický výraz „bydlet 
v králíkárnách“. Ale což se takhle pro 
změnu přestěhovat do termitiště? 
V zimbabwském Harare to vyzkoušeli 
a mají s tím obrovský úspěch. Než se 
architekt Mick Pearce pustil do stavby 
kancelářské budovy Eastgate Centre, 
důkladně si prostudoval 3D vizualiza-
ce termitích staveb.
Vědcům, kteří je pořídili, nedalo spát, 
jak to, že uvnitř termitiště panuje stálá 
a pro termity příjemná teplota, ačkoli 
ta venkovní kolísá mezi bodem mrazu 
a čtyřiceti stupni. Objevili systém 

svislých chodbiček, které využívají 
stoupavých proudů teplého vzduchu 
k přirozenému ochlazování. Pasivní 
klimatizace založená na obdobné sou-
stavě komínů šetří v Eastgate Centre 
devět desetin energie, která by byla 
zapotřebí při použití klasické klimati-
zace. V noci chladný vzduch klesající 
komíny ochlazuje podlahu, aby pak za 
dne ten ohřátý stoupal vzhůru a unikal 
z budovy pryč.
Chcete mít dům stále čistý jako slovo 
boží? Použijte „lotosový trik“. Květy 
i listy lotosu zůstávají nezašpiněné 
díky speciálnímu povrchu tvořenému 
mikroskopickými trny. Díky nim se na 
listu neudrží žádná špína. Co na něm 
leží, to nejbližší déšť snadno spláchne 
pryč. Podobný povrch stvořil i němec-
ký botanik Wilhelm Barthlott, který za 
objev lotosového efektu posbíral řadu 
ocenění. Jeho samočisticí fasádová 

barva Lotusan je snem každého, kdo 
chce mít svůj dům pořád jako nový.
Hřebíky v prášku, suchá voda, pružný 
beton. Vsadím se, že by každého 
zkušeného zedníka napadla podob-
ných protimluvů celá hromada. Ten 
poslední však není zas až tak nereálný. 
Ano, tvrdé materiály většinou bývají 
křehké a pružné zase měkké, mlži 
a výzkumníci z univerzity v Michiganu 
se na to však dívají jinak. Měkkýši mají 
perleť tvořenou aragonitovými des-
tičkami spojenými pružným polyme-
rem a vědci podle nich přimíchali do 
betonové směsi kromě štěrku, písku 
a cementu i drobná vlákna. Tvrdé sou-
části betonu podle nich kontrolovaně 
prokluzují, díky čemuž je betonová 
stavba asi pětsetkrát pružnější než při 
použití klasické směsi. ◾

VOLÁNÍ DIVOČINY

Klimatizace nákupního a kancelářského centra v Zimbabwe se inspriovala termitištěm.

Věda a technika 
Neděle 22.00–24.00
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ČERNOBYL HODINU PO HODINĚ
Katastrofa vyvolala v SSSR změny, které už nešly zastavit.

Havárie reaktoru v jaderné elektrárně 
Černobyl znamenala smrt tisíců lidí a ztrátu 
domova pro další stovky tisíc. Katastrofa, 
která připomněla ničivou sílu nukleární ener-
gie, změnila život v celé Evropě a možná 
i přispěla k pádu režimu v Sovětském svazu.
Jaderná elektrárna na severním území dneš-
ní Ukrajiny vznikala s plánem na vybudování 
šesti reaktorů, čtvrtý z nich byl dokončen 
v roce 1983. O tři roky později, 25. dubna 
1986, bylo naplánováno jeho odstavení kvůli 
údržbě a bezpečnostní prověrce. Snižování 
výkonu v reaktoru mělo dokázat, že zbývající 
trojice bude dostačující v případě výpad-
ku. Ve 14 hodin technici vypínají nouzové 

chlazení jádra, ve 23.10 operátoři pokračují 
ve zkoušce, 28 minut po půlnoci dochází 
k nucenému vytažení regulačních tyčí. A za 
dalších 23 minut se výkon nečekaně zvyšuje 
a regulační tyče se při zasunutí zaseknou. 
Dochází k výbuchu a požáru na střeše 
třetího a čtvrtého bloku. Zanedlouho přijíždí 
hasiči, ale bez náležitého vybavení. Ve 2.15 
dochází k blokádě silnic do nedalekého 
města Pripjati, od 6.35, kdy je patrný rozsah 
škod, lidé jsou evakuováni. Všichni si myslí, 
že jen dočasně… 
Sovětský režim o katastrofě dlouho mlčel 
nebo ji zlehčoval. Až 14. května sovět-
ský vůdce Michail Gorbačov vystoupil 

s tvrzením, že to nejhorší je zažehnáno. 
Přitom dál umírali lidé, jedli kontaminované 
potraviny, pili škodlivou vodu, významně 
vzrostlo onemocnění rakovinou. Radiaci 
na svém území zaznamenaly další evropské 
země. Gorbačov lhal, a tím podryl důvěru 
nejen vůči sobě, ale také v celý Sovětský 
svaz. Politika přestavby nebo uvolnění cen-
zury pak byly další v řadě akcí, které vedly 
k pádu říše. „Černobylská katastrofa byla 
více než cokoli jiného impulzem k mnohem 
větší svobodě projevu, která se rozšířila do 
takové míry, že stávající systém už dál ne-
mohl fungovat,“ vzpomínal v roce 2006 sám 
Gorbačov, poslední vůdce SSSR. ◾

OBJEV, KTERÝ ODKRÝVÁ ANGLICKÉ DĚJINY
Vědci rozluštili tajné dopisy Marie Stuartovny z vězení.

Mezinárodní kryptoanalytický tým úspěš-
ně dešifroval tajné dopisy, které napsala 
skotská královna Marie Stuartovna v době, 
kdy byla vězněna. Tyto dopisy, které byly 
psány v letech 1578 až 1584, byly dlouhou 
dobu pokládány za ztracené. Autor jejího 
životopisu John Guy prohlásil: „Tento objev 
je historickou a literární senzací.“
Kryptoanalytik George Lasry stanici Sky 
News vysvětlil, že „šifra byla poměrně sofis-
tikovaná a chvíli nám trvalo, než jsme ji pro-
lomili“. Tým, který se skládal z počítačového 
vědce Lasryho, profesora hudby Norberta 
Biermanna a fyzika Satoshiho Tomokiyoa, 
náhodou našel 57 dopisů v digitálních archi-
vech Francouzské národní knihovny, která je 
vydávala za italské materiály z 16. století.

Většina dopisů byla adresována fran-
couzskému velvyslanci v Anglii Michelovi 
de Castelnau de Mauvissierovi a Marie 
Stuartovna si v nich stěžovala na špatné 
zdraví, podmínky ve vězení a také vyjád-
řila rozrušení z únosu svého syna Jamese, 
budoucího krále. „Z dopisů vyplývalo, že 
je psala žena, která byla vězněná a měla 
syna, což mohlo odpovídat Marii Stuartov-
ně,“ řekl Lasry.
Marie Stuartovna také v dopisech zmínila své 
opovržení nad sirem Francisem Walssing- 
hanem, jedním z nejdůležitějších rádců 
Alžběty I. – tyto informace se staly pro 
kryptoanalytiky klíčovými pro rozluštění šifry 
a představují nový pohled na život Marie 
Stuartovny a její vztah ke královně. ◾
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NAPLÁNUJTE 
EXTERIÉR DOMU 
CHYTŘE
Čeká vás rozsáhlejší renovace vnějšího vzhledu obydlí? Než se vrhnete 
do práce, naplánujte si vše pomocí online plánovače exteriéru, jež 
vám ušije rekonstrukci na míru. Na www.hornbach.cz/planovace 
lze po nahrání reálných fotek přední i zadní části domu pomocí 
simulace vybírat barvu střechy, trámů či oken, nebo zvažovat úpravu 
stěn, soklu a dveří. Pokud máte terasu, můžete zde s tímto chytrým 
konfigurátorem změnit podlahu. Díky této jednoduché online 
předpřípravě získáte lepší představu o tom, jak by různé kombinace 
vypadaly přímo na vašem domě, a efektivněji se rozhodnete pro ty, 
které vám vyhovují nejlépe.

www.hornbach.cz

DIVOKÉ DOBRODRUŽSTVÍ V SERENGETI
Při velké migraci projde parkem každý rok milion pakoňů.

Jde o jedno z nejslavnějších a nejrozsáh-
lejších chráněných území Afriky – národní 
park Serengeti v Tanzanii. Krajině východně 
od Viktoriina jezera o rozloze 14 763 km² 
dominuje velký počet nádherných zvířat: 
pakoně, zebry, žirafy, lvi, gepardi, leopardi, 
hyeny, sloni nebo nosorožci. Při tzv. velké 
migraci cestují obrovská stáda pakoňů 
za vodou a zelenými pastvinami. Celkem 
projde Serengeti každý rok víc než jeden 
milion pakoňů se statisíci gazel a zeber. 
Za nimi se táhne spousta predátorů – lvi, 
gepardi nebo karakalové. Poslední v řadě 

běží mrchožrouti v čele s hyenami. Jedno 
stádo se při pochodu může natáhnout až 
na desítky kilometrů. K nejzajímavějším 
událostem patří v Serengeti přechod stád 
přes řeky Grumeti a Mara. Zde číhají obro-
vští krokodýli, proti nimž se pakoně a další 
zvířata brání tím, že se vrhají do řeky v ob-
rovském počtu kusů současně. Krokodýli 
jich tak za krátkou dobu stihnou ulovit jen 
menší množství.
Krajinu tvoří lávové plató, ze kterého vystu-
pují reliéfy sopek, jejich erupce dodávají 
minerály pokryté travnatými savanami. 

V západní části parku jsou galeriové lesy, 
malá jezera a zřídla s hojností vody. Převlá-
dají zde savany se stády velkých kopytníků. 
V rokli Olduvai našli vědci pozůstatky před-
ků člověka. Do 19. století, kdy na území přišli 
Masajové, bylo prostředí parku nedotčené. 
Důsledky příchodu Evropanů ve druhé po-
lovině 19. století na sebe nenechaly dlouho 
čekat – lovecká aktivita Evropanů si vyžá-
dala ochranu oblasti už v roce 1921. V řeči 
Masajů znamená Serengeti „nekonečná 
savana“ nebo také „savana nekonečna“. ◾
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Zajímá vás víc?  
Podívejte se na www.prima-zoom.cz

V dějepisných knihách dostal označení 
„poslední král český“. A skutečně, byl 
posledním mužem na trůně, o jehož českém 
původu nemohou být pochybnosti. Jiřík 
z Kunštátu a Poděbrad (1420–1471) se chopil 
vlády v rozbouřených časech, kdy mír, uza-
vřený po desetiletích krvavých husitských 
válek, byl ještě velmi křehký a hospodářství 
sotva popadalo dech.
Byl králem zvoleným. Prvním a jediným. Dů-
věru země si vysloužil jak svou rázností, tak 
upřímnou snahou být „králem dvojího lidu“, 
tedy udržet smír znepřátelených nábožen-
ských táborů. Tomu cíli byl připraven obě-
tovat vše, osobní život i následnictví svých 
synů. Otěže moci uchopil s potřebnou 
rozhodností, dokázal stabilizovat ekonomiku 

a zabránil vývozu zlata a drahých kovů ze 
země. Zlikvidoval rozkladné sekty i pokusy 
o ozbrojený převrat. Opakovaně odrazil cizí 
intervenci a pokusil se pozdvihnout prestiž 
Koruny české na mezinárodním poli. 
Přesto neunikl pomluvám ani lžím. A to 
nejen ze strany svých dobových oponentů, 
ale také podjatých historiků a novinářů, 
vedených protičeským afektem, kteří 
v postavě dávného krále uráželi celý národ. 
Jiří byl obviňován, že je nemanželským 
synem, vrahem svého předčasně zesnulé-
ho předchůdce, krále Ladislava Pohrobka, 
a křivopřísežníkem, který neplní dané slovo. 
Všechna tato obvinění se během staletí uká-
zala být lživá. Heslo vyšité na korouhvi krále 
Jiřího se naplnilo: Pravda Páně vítězí! ◾

Historické centrum ukrajinského města 
Oděsa, lokalita v Jemenu a komplex budov 
v Libanonu. To jsou nová místa, která získala 
ochranu UNESCO zápisem na seznam 
světového dědictví. Zároveň byly památky 
zapsány na seznam ohroženého světového 
dědictví.
„Oděsa, svobodné ukrajinské město, legen-
dární přístav, který zanechal stopu v historii 
i umění, tak dostává zesílenou ochranu 
mezinárodního společenství,“ řekla Audrey 
Azoulayová, generální ředitelka UNESCO. 
V případě zápisu se totiž všechny členské 

země, kterými jsou Ukrajina i Rusko, zavazu-
jí, že nebudou podnikat úmyslná opatření, 
která by poškodila jejich dědictví nebo 
dědictví jiného státu úmluvy.
Vedle Oděsy nyní získají posílenou ochranu 
i ruiny chrámu Baran v Jemenu. Jsou sou-
částí archeologických nalezišť, na kterých 
se odhaluje život království Sába mezi 1. ti-
síciletím př. n. l. do příchodu islámu kolem 
roku 630. Místo je nyní ohroženo probíhají-
cím konfliktem v Jemenu. 
Třetí lokalita je nejmladší – budovy vele-
tržního komplexu Rachid Karami navrhl 

v roce 1962 architekt Oscar Niemeyer mezi 
historickým centrem Tripolisu a přístavem 
Al Mina. Je to jedno z nejdůležitějších děl 
moderní architektury 20. století nejen 
v Libanonu, ale na celém Blízkém východě. 
Na seznam ohrožených památek se podle 
vyjádření UNESCO dostalo kvůli tomu, že se 
nedokončený projekt potýká s nedostatkem 
financí na údržbu, a tak chátrá, zároveň 
by aktuální návrhy na rozvoj mohly narušit 
celistvost ojedinělého komplexu. ◾

NOVÉ PAMÁTKY NA SEZNAMU DĚDICTVÍ UNESCO
Vzácná místa se dostala mezi ohrožené památky.

VRAŽEDNÉ STIGMA KRÁLE JIŘÍKA
Zabil „poslední král český“ svého otce a předchůdce?
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Stejně jako automobilka samotná, tak i Forester a XV 
se rovněž mohou pochlubit svými jubilei. Forester svými 
přesvědčivými schopnostmi loni oslavil 25. výročí. 
Mladší XV loni oslavilo desáté narozeniny ve své druhé 
generaci. Zanedlouho jej ve třetím věku nahradí moderní 
varianta. Ta celosvětově ponese jméno Crosstrek, 
které japonská automobilka používala na japonském, 
americkém a kanadském trhu.
Větší a o třídu výše postavený Forester se pyšní 
sofistikovanou technikou pohonu všech kol, jenž Subaru 
zdokonaluje již více než půl století. Mohlo by se zdát, že menší 
a mladší bratříček XV v tomto směru ostrouhal. Chyba lávky! 
XV i Forester totiž symetrický pohon všech kol mají v základní 
výbavě a také světlou výšku 220 mm, největší ze současné 
nabídky Subaru i ze všech přímých konkurentů.
Oba bráchové sdílejí nejmodernější podvozek SGP (Subaru 
Global Platform). To samo o sobě nikomu nic neřekne. Takže 
jinak. Zkrátka a dobře inženýři Subaru vyvinuli podvozek, 

jenž oběma modelům propůjčuje příkladnou ovladatelnost 
a stabilitu. Dobře pro řidiče, kteří si mohou jízdu s nimi 
dostatečně užít. Podvozek SGP ale myslí i na ostatní pasažéry. 
Forester i XV díky němu patří k nejbezpečnějším vozům 
ve svých třídách. Inovativní platforma navíc minimalizuje 
okolní hluk a vibrace a celá posádka si tak může užívat 
nebývalého komfortu.
A když už je řeč o komfortu, pojďme nahlédnout do interiéru. 
Delší, vyšší a širší karoserie Foresteru (i rozchod kol) 
samozřejmě znamená výhodu ve vnitřním prostoru. Přestože 
i XV pohodlně odveze čtyři dospělé, ve Foresteru budou mít 
v každém směru víc místa. Zadní sedadla Foresteru mohou 
být vyhřívaná a velký rozdíl je v objemu kufru. Forester 
při nesklopených zadních sedadlech nabízí 509 litrů pro 
náklad, XV oproti němu se svými 340 litry sice ztrácí, ale 
důležité je připomenout, že oba modely mají jinou cílovou 
skupinu. A ve svých kategoriích tak požadavky cestujících 
dokonale uspokojí.

FORESTER VS. XV
KDYŽ DVA DĚLAJÍ TOTÉŽ…

Subaru letos v létě oslaví sedmdesáté výročí od svého vzniku. Při této příležitosti jsme vyrazili 
na společný výlet s Foresterem a s dosluhujícím modelem XV. Technikou mají hodně společného, 

každý ale uspokojí jiné potřeby. Dohromady ale tvoří tým, který se skvěle doplňuje.

91ADVERTORIAL
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CO BY VÁM NEMĚLO UNIKNOUT? 
Přinášíme vám tipy na to nejlepší z Prima ZOOM na následující týdny.

28. 3., 4. a 11. 4. 20.30 

VZKŘÍŠENÍ KATEDRÁLY 
NOTRE-DAME 
Záchrana trosek pařížského 
chrámu Notre-Dame, který 
v roce 2019 poničil požár, je 
u konce. Katedrála zůstala 
ušetřena. Teď začíná ta těžší 
část. Jak rekonstruovat 800 let 
starou památku, když nikdo 
přesně neví, jakým způsobem 
byla vystavěna? Přímo na místě, 
skryti veřejným pohledům, 
působí 200 odborníků z celého 

31. 3. 23.00 

TEORIE SVATÉHO GRÁLU
Ve španělské Valencii stojí 
úctyhodná katedrála, která 
skrývá tajuplný zlatý kalich zdo-
bený vzácnými kameny. Tento 
historický objekt nevyčíslitelné 
hodnoty je považován za legen-
dární svatý grál. Přesto existují 
i jiné artefakty z různých koutů 
světa, o kterých se říká to samé. 
Každý z nich provází teorie, 
proč je zrovna on ten skutečný. 
Co o svatém grálu opravdu 
víme? Byl to kalich? Nebo spíše 
posvátný talíř? Nebo šlo o krev 

z největších států celé Evropy. 
Přesto se těmto miniaturním 
státům podařilo uchovat si 
vlastní tradice a ochránit typic-
kou flóru a faunu, včetně dnes 
nejvzácnějších druhů na světě. 
Často se rozkládají na minimál-
ní ploše ve výjimečné krajině 
extrémních horských nebo 
pobřežních regionů. 

Od 3. 4. každé pondělí 21.00 

EVROPSKÉ MIKROSTÁTY
Vydejte se spolu s námi na 
vzrušující poznávací zájezd za 
bohatou kulturou evropských 
mikrostátů. Země jako Andora, 
Lichtenštejnsko, Lucembursko, 
Malta, Monako a San Marino 
jsou sice poměrně známé, ale 
na mapě je snadno přehléd-
nete. Jsou vmáčknuté do 
škvír mezi hranice některých 

Ježíše Krista? Jedná se snad 
o imaginární objekt z legend 
o králi Artušovi, nebo dokonce 
o zbožné ponaučení? Vydejte 
se na vzrušující výpravu ze 
Španělska do Itálie a přes Fran-
cii až do Jeruzaléma. Odhalte 
hned několik teorií o tom, co je 
svatý grál. Tento historický film 
oslovil zkušené historiky i vědce 
a postavil jednu z největších 
legend tváří v tvář moderní 
vědě. Podaří se konečně určit 
podobu jednoho z největších 
mýtů v dějinách lidstva?

světa. Mají jediný úkol: Pomoci 
architektům odhalit tajemství 
stavby Notre-Dame, aby 
bylo možné znovu oživit duši 
i posvátnost jedinečného 
chrámu. Tvůrci tohoto seriálu 
získali exkluzivní přístup 
do zákulisí rekonstrukce. 
Tam, kde se ostatní týmy 
filmařů musely zastavit, 
otočit a odejít, my teprve 
začínáme. Sledujte vzrušující 
dobrodružství. 

ohlíží za nejslavnějšími z nich, 
a přitom nevynechává ani 
nejmenší detaily. Útěk z vězni-
ce Alcatraz se znovu odehraje 
přímo před vašima očima díky 
dramatickým rekonstrukcím, 
dynamickému ději a špičko-
vým vizuálním efektům. 

4. 4. 20.00 

VELKÉ ÚTĚKY 
S MORGANEM 
FREEMANEM (ALCATRAZ)
Proslulé útěky z vězení se často 
mění v lidové legendy, protože 
o tom, jak se odehrály ve skuteč-
nosti, se většinou nemluví. Nový 
vzrušující dokumentární seriál se 
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21. 3. 20.00 

HORKÝ NA PÓLU
Polárník a režisér Petr Horký už 
došel na severní pól, na lyžích 
přešel Grónsko, putoval na Sibi-
ři na Pólu chladu (nejchladnější 
obydlené místo na světě, kde 
ve stanu zažil teploty -53 °C) 
nebo přešel jako první na 
světě zamrzlé mongolské jezero 
Khovsghol. Od prosince v roce 
2021 do ledna následujícho 

MUSÍTE VIDĚT

8. 4. 22.00 

16. 4. 22.00 

STIERLITZ: SKRYTÁ TVÁŘ 
STUDENÉ VÁLKY 
V sedmdesátých letech 
20. století se největším hitem 
ruské státní televize stala soap 
opera Sedmnáct zastavení 
jara, která věrně sloužila lžím 
sovětské propagandy. Její 
hlavní hrdina Stierlitz se stal 
neuvěřitelně populárním 
protikladem legendárního 
agenta 007 Jamese Bonda, jenž 
odjakživa vášnivě a s plným 
nasazením prosazoval západní 
hodnoty. Zábavný historický 
dokumentární film Stierlitz: 

Skrytá tvář studené války 
se ohlíží za ve své době 
populárním fiktivním seriálem. 
Jeho prostřednictvím odhaluje 
velice důležitou, ale často 
opomíjenou epizodu konce 
druhé světové války, kterou byla 
série vyjednávání mezi Spojenci 
a představiteli nacistického 
Německa o kapitulaci německé 
armády v severní Itálii. 
Obezřetné sovětské vedení 
vnímalo tato vyjednávání jako 
známku toho, že Američané 
usilují o separátní mír. 

roku trávil Petr Horký společ-
ně s Václavem Pištorou čas 
v Antarktidě, kde nejprve Petr 
vystoupal na nejvyšší vrchol 
Antarktidy – Mount Vinson 
(4892 m n. m.) a následně se 
k němu připojil Václav. Oba 
polárníci potom spolu došli na 
jižní pól. Petr Horký se tak stal 
prvním Čechem, který dosáhl 
tří pólů.

18. 4. 21.00 

ODHALENÉ POMPEJE
Příběh Pompejí zná snad každý. 
O legendárním místě a jeho 
tragickém osudu bylo natočeno 
mnoho velkolepých filmů. 
Žádný z nich ale nezachycuje 
dlouhou a bohatou historii 
starodávné metropole. Nové 
archeologické vykopávky 
odhalují poslední tajemství 
a záhady Pompejí. Díky novým 
moderním technologiím máme 
možnost získat lepší a přesnější 
pohled na osm století, během 
kterých se město vyvíjelo. 

YELLOWSTONSKÝ 
SUPERVULKÁN
Asi deset kilometrů pod 
nejslavnějším a nejznámějším 
americkým národním parkem se 
ukrývá děsivá přírodní hrozba 
světa. Hluboko pod povrchem 
Yellowstonu tiše doutná a bublá 
ohnivá bestie, která má moc 

rozpoutat celosvětový chaos – 
Yellowstonský supervulkán. 
Jeho erupce by zahubila 
miliony lidí, vyslala mrak 
jedovatých plynů na cestu 
kolem světa a stala se největší 
hrozbou života na Zemi. Jak 
velká je pravděpodobnost, 
že k ní dojde? 

29. 4. 21.00 

SNĚŽNÍ PSI:  
ALJAŠSKÁ DIVOČINA
Dokumentární filmař Gordon 
Buchanan se nečekaně sblíží 
se sedmi skvělými psy husky, 
kteří táhnou jeho saně během 
zrádné a dobrodružné cesty 
okouzlující divočinou. Vydejte 
se spolu s nimi na dechberoucí 
výpravu panenskou přírodou 
kanadského Yukonu. Gordon 
přijíždí do rozlehlé divočiny 
kanadského Yukonu, aby si 
nejen vyzkoušel, ale i přímo 
osvojil starověké umění jízdy 
na saních tažených psím 
spřežením.
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MAMINY
Prvorodička Amy, ambiciózní právnička 
Brooke, sarkastická matka pěti dětí 
Barb a svobodná matka Tina. Čtyři 
maminy se setkávají na předporodním 
večírku a společně sdílejí strasti i radosti 
mateřství. Mezi padouchy, se kterými jako 
superhrdinky dennodenně bojují, totiž 
nepatří pouze domácí úkoly, školní svačinky 
a hory špinavého prádla. Mateřství je jízda 
na emoční horské dráze, kde je narození 
dítěte teprve začátek. Být maminou, to je 
poslání na celý život! Komediální muzikál 
Maminy v hlavní roli s Lucií Bílou uvádí 
pražské Divadlo Lucie Bílé. 
www.divadloluciebile.cz

SPIDER-MAN:  
NAPŘÍČ PARALELNÍMI SVĚTY
Miles Morales se vrací v další kapitole 
Oscarem ověnčené ságy o paralelních 
světech, zvané Spider-Man: Napříč 
paralelními světy. Miles se znovu setkává 
s Gwen Stacyovou, se kterou se vydá na 
zběsilou jízdu Mnohovesmírem. Setká se 
v něm s novou partou Pavoučích hrdinů, 
kteří brání samotnou podstatu paralelních 
světů. Když se však mezi Pavoučími hrdiny 
objeví rozpor, jak se vypořádat s novým 
nebezpečím, Miles zjistí, že bude muset 
přehodnotit, co pro něj znamená být 
hrdinou, aby zachránil ty, které na světě 
miluje nejvíc. Film uvidíte exkluzivně pouze 
v kinech od 1. června.
www.falcon.cz

ALIBI NA KLÍČ 2 
Oblíbený tvůrčí tým v čele s režisérem 
a hercem Philippem Lacheauem natočil 
pokračování úspěšného filmu v ještě 
šílenějším stylu. Poté, co Greg zavřel svou 
agenturu na zajišťování alibi nejrůznějším 
klientům a slíbil přítelkyni Flo, že už jí nikdy 
nebude lhát, stal se jeho život klidným. 
Ne však na dlouho! Když se rozhodne Flo 
požádat o ruku, ocitne se v úzkých, protože 
jí musí představit také svou rodinu. Jenže 
jeho otec je tak trochu kriminálník a matka 
hvězda erotických filmů a hysterka. Greg 
se obává, že tato divoká kombinace může 
svatbu zničit. Ocitne se proto v kolotoči 
dalších lží a podvodů. Nejvtipnější 
francouzská komedie posledních let vstoupí 
do českých kin 8. června 2023.
www.bontonfilm.cz

RAIN MAN
Dojemný oscarový příběh o cestě prospě-
cháře Charlieho a jeho autistického bratra 
Raymonda ke vzájemnému sblížení a osobní 
proměně se vrací na česká divadelní prkna. 
V divadle Na Fidlovačce jej můžete vidět od 
března 2023. Tato divadelní „road movie“ 
nabízí gradující příběh, jemný humor a de-
tailní psychologickou kresbu obou bratrů. 
Titulní postava Raymonda je obrovskou 
hereckou příležitostí pro všestranný talent 
Matouše Rumla, navíc podpořený režijním 
vedením Adély Stodolové, která v Rain Ma-
novi opět jedinečně kombinuje své režijní 
a choreografické zkušenosti. 
www.fidlovacka.cz

ROBIN HOOD
Žánrově pestrá hudba Ondřeje Soukupa, 
s nadhledem a humorem napsané texty 
Gabriely Osvaldové, velká choreografická 
čísla i výtečné pěvecké, herecké a taneční 
výkony mladých muzikálových talentů, to 
jsou přednosti muzikálu pro celou rodinu 
Robin Hood (12. a 13. května). Pražské 
Divadlo Kalich ho s úspěchem uvádí už 
dvanáct let. Těšit se v něm můžete na 
Jana Kříže, Michaelu Tomešovou, Leonu 
Machálkovou, Lucii Šoralovou, Zdenka 
Podhůrského, Richarda Tesaříka aj. 
www.divadlokalich.cz

MĚ NEZADUSÍŠ
Osvobozující komedie o životě, na který 
může někdo nahlížet i tragicky. Vždy záleží 
na úhlu pohledu. Mezi nebem a zemí se 
může totiž odehrávat karneval života plný 
snů a lásky, nebo také ne. Není snadné se 
rozhodovat mezi citem a rozumem. A někdy 
je prostě lepší se všemu od srdce a s lehkostí 
zasmát. Hrají: Eva Holubová, Petr Čtvrtníček, 
Tereza Gübelová, Karolína Holubová, Matěj 
Paprčiak. Autorka: Michaela Gübelová. Režie: 
Eva Holubová. Premiéra: 18. 4. 2023 na 
Malé scéně divadla Studio DVA.
www.studiodva.cz

SEN NOCI SVATOJÁNSKÉ
Slavnou komedii o lásce a nelásce si můžete 
užít od 21. dubna v Divadle pod Palmovkou. 
Režie se ujal ředitel a umělecký šéf divadla 
Michal Lang. Shakespeare dokázal ve svém 
díle mistrovsky vyvážit lásku a krutost, 
ale i pláč, který se proměňuje ve smích. 
A rozehrát chaos svatojánské kouzelné 

PRIMA KULTURA

noci, který se svítáním opět přináší do života 
řád. V barvité inscenaci plné mileneckých 
spletenců, kouzel, snů i strachu uvidí diváci 
téměř celý herecký soubor divadla – např. 
Dennyho Ratajského, Vendulu Fialovou, 
Jana Teplého, Ondřeje Veselého nebo 
Pavlu Gajdošíkovou.
www.podpalmovkou.cz

KAM ZA KULTUROU 
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Vyluštěné znění tajenky posílejte e-mailem na primazoom@solootions.cz nebo poštou na adresu:  
Magazín Prima ZOOM, Marketing FTV Prima, Vinohradská 3217/167, Praha 10 – Strašnice, 100 00.
Tajenku pošlete nejpozději do 22. 8. 2023.
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3×2 VSTUPENKY
 Czech Press Photo je 

prestižní fotografická soutěž 
a následná výstava těch 

nejlepších fotografií probíhá 
až do konce července 2023 

v Národním muzeu.
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ČASOPIS PRIMA ZOOM A SOLOOTIONS  
Poutavý čtvrtletník s jedinečným obsahem vám přinese v každém vydání neotřelý pohled na věci kolem nás. K vám – čtenářům – se dostává díky 
značce Solootions, pod jejíž křídla patří. Ta je součástí skupiny Prima a rozvíjí oblast tištěných titulů. K nim patří i další oblíbené časopisy, jako jsou Prima 
FRESH, Prima vychytávky či Primáček. Součástí skupiny je i prestižní titul Playboy. Agentura Solootions zastřešuje i další úspěšné aktivity. Jde například 
o zajímavé akce, které navazují na značky skupiny Prima. Díky Solootions tak můžete navštívit například největší letní rodinný festival Prima FEST, 
unikátní veletrh takzvané čisté mobility e-Salon či již tradiční akce, jako jsou You Fest, LOVE DAY či MAX kino. Kromě toho Solootions nabízí klientům 
i komplexní komunikační řešení počínaje strategií přes nákup médií až po tvorbu kreativy – a to vždy s důrazem na netradiční řešení a postupy, které 
zaručují klientům jedinečný servis.

Distribuci pro ČR zajišťuje:  
PNS a.s.,  
Paceřická 1/2773 
193 00 Praha 9 – Horní Počernice 

Distribuci pro Slovensko zajišťuje: 
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ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ 
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Těšte se na další číslo! 
Vyjde 22. 6. 2023

MÁTE PŘEČTENO?
Zajímá nás životní prostředí, které je častým 

tématem našich článků. Šetřeme přírodu 
společně! Po přečtení časopis předejte dalším 

zájemcům nebo jej vhoďte do tříděného 
odpadu mezi papír. 

Děkujeme!

Líbil se vám Prima ZOOM? Máte nápad, co zlepšit, chcete se nás na něco zeptat?  
Pište nám na primazoom@solootions.cz 

Sledujte nás na  
www.prima-zoom.cz

Spoustu zajímavostí najdete také na Facebooku  
facebook.com/ Prima ZOOM

nebo na Instagramu  
instagram.com/ Prima ZOOM

Elektronickou verzi časopisu lze zakoupit  
i na webu alza.cz

Přetisk a jakékoli šíření povoleno pouze  
se souhlasem vydavatele.

březen — květen 2023
ZAOSTŘENO NA POZNÁNÍ

MAREK 
NĚMEC

SVOBODA JE PRO  
MNE VELKÁ VĚC 

 
MILUJEME  

RAS AL 
KHAIMAH

SPECIÁL
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ELEGANCE A OSOBITOST PREZIDENTSKÉHO PÁRU
Štěpánka Pivcová  
Stylistka a módní návrhářka 

Často přemýšlím, jak se lidé oblékají, kde 
se ztratil cit pro osobitost a vnímání sebe 
sama. Čtu si v lidech a jejich outfitech 
jako v obrázkovém časopise. Je to moje 
profesionální deformace. Po zvolení nové-
ho prezidenta a nové první dámy, kterým 

jsem měla tu čest na jejich velký okamžik navrhnout 
a připravit oblečení, jsem dostávala spoustu zpráv o tom, 
jak byla paní Eva elegantně a krásně oblečená. Je vidět, 
že lidé touží vidět v nejvyšší funkci styl. A snad je to i in-
spiruje. 
V době psaní této glosy připravuji prezidentský pár 
na inauguraci. Je to velký závazek a laťka je nastavena 
vysoko. Vše zachytí kamery a přenesou do celého světa. 
Práce je to časově náročná. Bylo potřeba vytvořit něko-
lik verzí návrhů tak, aby spolu oba ladili, byli propojeni 
tak, jak jsou v reálném životě a jak je lidé vnímají už od 
vítězné volby. S panem prezidentem jsme se shodli na 
navy obleku z jemné vlny a na doplňcích, které ho přesně 
vystihují a byly důležitými momenty stylingu z kampaně. 
Bude důstojný i vtipný.

Všeobecně to muži mají lehčí s tím, že hlavním kusem 
oblečení je oblek. Pokud sedí a má skvělý střih i barvu, je 
vyhráno. U inaugurace musíme zohlednit i oblečení hostů 
a prostředí, ve kterém se bude odehrávat. Tedy Vladislav-
ský a Španělský sál – každý má jinou architekturu i svícení. 
Navíc se mezi sály bude přecházet a v jeden moment půjde 
pan prezident položit věnec k soše TGM. Vyvstává otázka: 
Vezme, nebo nevezme si kabát? To uvidíme. Detaily ještě 
ladíme…
S paní Evou jsme na inauguraci pečlivě vybíraly – a já mám 
velkou radost hlavně z toho, že je odvážná a kreativní. Pro 
návrháře není lepší klientky než ženy s nadhledem a lehkos-
tí. Strávily jsme nad návrhy relativně dost času a obě chce-
me pro tak důležitý moment perfektní vzhled. Vše musí být 
v té nejlepší kvalitě a unikátní. Proto jsme zvolily šperky Evy 
Růžičkové a obuv, kterou šije Oldřich Voyta na míru.
Inaugurace je také příležitost, jak navázat na prvorepubliko-
vou eleganci a sofistikovanost, která je dnes potlačovaná. 
Ostatně – inspirací je paní Evě Hana Benešová, která cho-
dila do salonu Hany Podolské a jako první dáma se po boku 
svého muže ukazovala vždy dokonale oblečená, skvěle ho 
reprezentovala. My té prvorepublikové eleganci se smys-
lem pro osobnost dáme „nový kabát“.
Pro tuto příležitost a realizaci jsem si „povolala“ ty nejlepší 
spolupracovnice. Střihovou mistryni Blanku, vyšívačku 
Gábinu, krejčové Marii a Ženju, které jsou součástí mého 
ateliéru. Ženja měla své krejčovství v Kyjevě a přes spo-
lečné známé se před rokem dostala k nám a teď šije pro 
prezidentský pár. Oběma nám to přijde jako sen. Snad 
to všechno stihneme a inaugurace bude krásná... ◾
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